
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ.16643 
2.  Άδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Β. Γιόγιακα, σελ.16695 
3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ.16667, 16669, 16672,

16673, 16678, 16683, 16685, 16689, 16690, 16691 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 2254 έως 2333,

σελ.16643-16656
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών

σελ.16657-16665 
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 20 Ιουλίου 2020, σελ.16666 
4. Συζήτηση της υπ’ αριθµόν 24/13/26-6-2020 επίκαιρης

επερώτησης της Προέδρου κ. Φωτεινής (Φώφης) Γεννηµατά
και είκοσι ενός (21) Βουλευτών της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Κινήµατος Αλλαγής, προς τους Υπουργούς Οικονο-
µικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων, Τουρισµού και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων, µε θέµα: «Ανεπαρκή και αναποτελεσµατικά τα κυβερνη-
τικά µέτρα για την αντιµετώπισης της κρίσης», σελ.
16666-16689

5. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς την Υπουργό Πολιτισµού κι Αθλητισµού:
i. µε θέµα «Μουσείο Ποντιακού Ελληνισµού στο πρώην

Στρατόπεδο Παύλου Μελά της Δυτικής Θεσσαλονίκης»,
σελ.16690 

ii. µε θέµα: «Ανάγκη επίσπευσης της πλήρους λειτουργίας
του Αρχαιολογικού Μουσείου Πολυγύρου Χαλκιδικής»,
σελ.16692 

β) Προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη µε θέµα:
«Επαναφορά εσώκλειστης φοίτησης στη Σχολή Αξιωµατικών
της Ελληνικής Αστυνοµίας», σελ.16693 

γ) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα:
«Προέκταση του Δυτικού Προαστιακού Θεσσαλονίκης στην
Έδεσσα µέσω των Γιαννιτσών», σελ.16695 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής: 
Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει

την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας: «Προώθηση της ηλεκτροκίνησης»,
σελ.16666 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 16680-16698
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 16643-16680

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 16683, 16685, 16689, 

16690, 16691
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 16667
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 16672
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 16667, 16669, 16672, 

16673, 16678
ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ Κ. , σελ. 16683

Β. Επί της επίκαιρης επερώτησης:
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 16681
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 16680
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 16668, 16669
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 16672
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 16676, 16678, 16685, 16687
ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ Γ. , σελ. 16669, 16683
ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ Φ. , σελ. 16682
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 16679
ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Μ. , 

σελ. 16679
ΠΑΝΑΣ Α. , σελ. 16670
ΠΟΥΛΑΣ Α. , σελ. 16671
ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ Κ. , σελ. 16666, 16684
ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ Χ. , σελ. 16673, 16676,16686, 16687, 

16689
ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ Γ. , σελ. 16670, 16683

Γ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Ι. , σελ. 16695, 16697
ΜΕΝΔΩΝΗ Σ. , σελ. 16690, 16691, 16692, 16693
ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ Φ. , σελ. 16693, 16694
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Ε. , σελ. 16693, 16694
ΠΑΝΑΣ Α. , σελ. 16692
ΤΖΑΚΡΗ Θ. , σελ. 16695, 16696
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ Α. , σελ. 16690, 16691

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 16689

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΓ’

Παρασκευή 17 Ιουλίου 2020



Αθήνα, σήµερα 17 Ιουλίου 2020, ηµέρα Παρασκευή και ώρα
9.10’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του ΣΤ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 16-7-2020
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΠΒ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης

16 Ιουλίου 2020 σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού «Κέντρο
Πολιτισµού και Δηµιουργίας ΑΚΡΟΠΟΛ και λοιπές διατάξεις»)

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βου-
λής κ. Κωνσταντίνο Κυρανάκη, Βουλευτή Β3’ Νοτίου Τοµέα Αθη-
νών της Νέας Δηµοκρατίας, τα ακόλουθα: 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

Θ’ ΑΝΑΘΕΩΡΗΤΙΚΗ ΒΟΥΛΗ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΓ’

Παρασκευή 17 Ιουλίου 2020



16644 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ 



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΓ’ - 17 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 16645



16646 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΓ’ - 17 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 16647



16648 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΓ’ - 17 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 16649



16650 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΓ’ - 17 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 16651



16652 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΓ’ - 17 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 16653



16654 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΓ’ - 17 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 16655



16656 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΓ’ - 17 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 16657

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



16658 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΓ’ - 17 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 16659



16660 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΓ’ - 17 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 16661



16662 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΓ’ - 17 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 16663



16664 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΓ’ - 17 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 16665



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη των 

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Πριν εισέλθουµε στη συζήτηση της επίκαιρης επερώτησης,
επιτρέψτε µου να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο των επικαίρων
ερωτήσεων της Δευτέρας 20 Ιουλίου 2020. 

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 908/10-7-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Θεσπρωτίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Μά-
ριου Κάτση προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Προσλήψεις ια-
τρών και εξοπλισµός σε δηµόσιες δοµές υγείας στη Θεσπρωτία».

2. Η µε αριθµό 926/13-7-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Κουµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Ιωάννη Δελή προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Άµεσα µέτρα
για τη στελέχωση και τον εξοπλισµό του Γενικού Νοσοκοµείου
Ξάνθης».

3. Η µε αριθµό 919/13-7-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα – Ηλία Αρ-
σένη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα:
«Δηµόσιος κίνδυνος η απόφαση Χατζηδάκη για αναβολή επ’ αό-
ριστο της ολοκλήρωσης των δασικών χαρτών».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 909/10-7-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Μαγνησίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέ-
ξανδρου Μεϊκόπουλου προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινω-
νικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Βαρύ το αποτύπωµα της κρίσης του
κορωνοϊού στον κόσµο της εργασίας στη Μαγνησία».

2. Η µε αριθµό 930/13-7-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κουµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµα-
νουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων, µε θέµα: «Για την υπαγωγή των Οδηγών Τουριστι-
κών Λεωφορείων Κρήτης στο εργασιακό καθεστώς που απορρέει
από την τοπική κλαδική Συλλογική Σύµβαση Εργασίας (ΣΣΕ)».

3. Η µε αριθµό 920/13-7-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα – Ηλία Αρ-
σένη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα:
«Πότε επιτέλους θα σταµατήσει το έγκληµα στη Φυλή;».

4. Η µε αριθµό 910/10-7-2020 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Ιωαννίνων του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Με-
ρόπης Τζούφη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Διασφάλιση
των θέσεων εργασίας του επικουρικού προσωπικού στο ΕΣΥ».

5. Η µε αριθµό 921/13-7-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα – Ηλία Αρ-
σένη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα:
«Ενεργειακή Εγνατία, η ταφόπλακα της Δυτικής Μακεδονίας».

6. Η µε αριθµό 923/13-7-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Θεσσαλονίκης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Σωκράτη Φάµελλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, µε θέµα: «Γιατί η κυβέρνηση επιλέγει να δυναµιτίσει το
έργο των δασικών χαρτών και το κράτος δικαίου;».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 6743/22-5-2020 ερώτηση του Βουλευτή Ρεθύ-
µνου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ανδρέα Ξαν-
θού προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Σοβαρά λειτουργικά
προβλήµατα στο Νοσοκοµείο Ρεθύµνου λόγω ανεπαρκούς στε-
λέχωσης κυρίως του Αναισθησιολογικού τµήµατος και της Πα-
θολογικής κλινικής».

2. Η µε αριθµό 6537/15-5-2020 ερώτηση του Βουλευτή Ηλείας
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Διονύσιου – Χα-
ράλαµπου Καλαµατιανού προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοι-
νωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Δυσµενείς εξελίξεις για την
βιωσιµότητα του e-ΕΦΚΑ. Οι πολιτικές της κυβέρνησης προκα-
λούν µεγάλες απώλειες εσόδων στα ασφαλιστικά Ταµεία»

Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω προς το Σώµα ότι η Διαρ-

κής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει την έκθεσή
της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας «Προώθηση της ηλεκτροκίνησης». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούµε τώρα στη συζή-
τηση της υπ’ αριθµόν 24/13/26-6-2020 επίκαιρης επερώτησης
της Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κινήµατος Αλ-
λαγής κ. Φωτεινής (Φώφης) Γεννηµατά και των Βουλευτών του
κόµµατός της κ.κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου, Γεώργιου Αρβανι-
τίδη, Ιλχάν Αχµέτ, Κωνσταντίνας Γιαννακοπούλου, Χρήστου
Γκόκα, Γεώργιου Καµίνη, Χαράλαµπου Καστανίδη, Μιχαήλ Κα-
τρίνη, Χαρούλας (Χαράς) Κεφαλίδου, Οδυσσέα Κωνσταντινόπου-
λου, Δηµήτριου Κωνσταντόπουλου, Ευαγγελίας Λιακούλη,
Ανδρέα Λοβέρδου, Γεώργιου Μουλκιώτη, Μπουρχάν Μπαράν,
Δηµήτριου Μπιάγκη, Απόστολου Πάνα, Γεώργιου Παπανδρέου,
Ανδρέα Πουλά, Κωνσταντίνου Σκανδαλίδη και Γεώργιου Φραγ-
γίδη προς τους Υπουργούς Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επεν-
δύσεων, Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, Τουρισµού και
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Ανεπαρκή και
αναποτελεσµατικά τα κυβερνητικά µέτρα αντιµετώπισης της κρί-
σης».

Τον λόγο έχει ο πρώτος επερωτών Βουλευτής Α’ Αθηνών του
Κινήµατος Αλλαγής κ. Κωνσταντίνος Σκανδαλίδης για δέκα
λεπτά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, στον ένα χρόνο της κυβερνητικής σας θητείας

το Κίνηµα Αλλαγής ακολούθησε µε συνέπεια, σταθερότητα και
αποφασιστικότητα τον δρόµο µιας πραγµατικά δοµικής αντιπο-
λίτευσης. Δεν µείναµε σε ένα στείρο και µικρότερο των περιστά-
σεων αντιπολιτευτικό λόγο, δεν εξακοντίσαµε υπερβολικές
οβίδες σαν µέτρα. Ό,τι θέλαµε ήταν κοστολογηµένο, σοβαρό,
υπεύθυνο. 

Είναι αλήθεια ότι κάποιες και όχι ευκαταφρόνητες προτάσεις
µας η Κυβέρνησή σας τις έκανε αποδεκτές, αλλά και σε πολλές
περιπτώσεις επιχείρησε να τις οικειοποιηθεί µε την επικοινωνιακή
υπεροπλία που διαθέτει. Άλλες πάλι τις υλοποίησε µε τόση κα-
θυστέρηση που έχασαν τη δυναµική τους. 

Το πιο πρόσφατο παράδειγµα ήταν η συζήτηση εδώ στη
Βουλή στην επίκαιρη ερώτηση που έκανε η Πρόεδρός µας στον
Πρωθυπουργό κ. Μητσοτάκη και έγινε η σχετική συζήτηση, η
οποία την επόµενη µέρα πήρε µια δηµοσιότητα για τα καινούργια
µέτρα που πρότεινε ο Πρωθυπουργός. Η συζήτηση της επερώ-
τησης που καταθέσαµε έχει ένα συγκεκριµένο και επίκαιρο
στόχο. Να τοποθετηθεί η Κυβέρνηση συνολικά σε µια πορεία
ενός χρόνου για τα µέτρα που πήρε, γιατί όπως κάνετε εσείς τον
απολογισµό σας, κάνουµε και εµείς τον τελικό απολογισµό του
έργου σας, κρίνοντας τα µέτρα και τις πολιτικές που ακολουθή-
σατε στη βάση και των δικών µας προτάσεων. Αυτό δείχνει και
το περιεχόµενο της επερώτησης που παρέχει µια πολύ εκτετα-
µένη και σοβαρή τοποθέτηση απέναντι σε αυτά που προτείναµε
και σε αυτά που εσείς κάνατε ή παραλείψατε. 

Από την απόσταση του ενός χρόνου, κρίνοντας, η συνολική
θέση για την πορεία των οικονοµικών και αναπτυξιακών πραγµά-
των της χώρας είναι ότι τα µέτρα που πήρατε και οι πολιτικές
που εφαρµόσατε για την αντιµετώπιση της κρίσης, όχι µόνο αν-
τιµετωπίζοντάς τα ως συνολική πολιτική, είναι ανεπαρκή, αλλά
και ότι δεν προοιωνίζονται θετικές εξελίξεις για τα επόµενα κρί-
σιµα ζητήµατα που έχει να αντιµετωπίσει η χώρα. 

Η επερώτησή µας, µε τον τρόπο που διατυπώνεται, βάζει τη
δική µας πρόταση σε αντιπαράθεση µε τις δικές σας πολιτικές,
για να καταδείξουµε τις διαφορετικές αφετηρίες, κατευθύνσεις
και προτάσεις µιας άλλης πολιτικής, που θα µπορούσε να είναι
πιο αξιόπιστη, πιο αποτελεσµατική και κυρίως πιο δίκαιη κοινω-
νικά. 

Οι συνάδελφοί µου από το Κίνηµα Αλλαγής στα επιµέρους θέ-
µατα που θίγει η επερώτησή µας θα τοποθετηθούν πολύ αναλυ-
τικά και ουσιαστικά. Εγώ θα µείνω σε τρεις γενικές παρατηρήσεις
και θα προβάλλω τα αποτελέσµατα της πολιτικής σας στο άµεσο
µέλλον της ελληνικής οικονοµίας και της ανάπτυξης της χώρας. 

Από την αρχή σας λέω ότι η άποψή µας είναι ότι τα µέτρα που
έχετε πάρει συνολικά συνιστούν, πρώτον, µια αναιµική και ανε-
παρκή παρέµβαση στην επιχειρηµατικότητα, δεύτερον, µια τε-
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ράστια απορρύθµιση στην αγορά εργασίας και τρίτον, µια αντια-
ναπτυξιακή και αντικοινωνική πολιτική στους δύο κρίσιµους πυ-
λώνες για την επανεκκίνηση της οικονοµίας και της ανάπτυξης
µετά την πανδηµία. Αναφέροµαι, προφανώς, στον τουρισµό και
τον αγροτοδιατροφικό τοµέα.

Σε ό,τι αφορά το πρώτο, διακηρύξατε -και πολύ σωστά- ότι η
βασική προτεραιότητα της πολιτικής σας ήταν να διασώσετε στο
µέγιστο δυνατό βαθµό το υπάρχον παραγωγικό δυναµικό της
χώρας και τις θέσεις εργασίας. Τα µέτρα, λοιπόν, που πήρατε γι’
αυτό είναι εντελώς ανεπαρκή. Για τα θέµατα της ρευστότητας;
Συζητάτε µε τους φορείς. Για τα θέµατα του εύρους των επιχει-
ρήσεων που µπαίνουν σ’ αυτήν τη διαδικασία; Συζητάτε µε τους
αντίστοιχους φορείς. Συζητήσαµε και εµείς. Υπάρχει µια γενική
κατακραυγή ότι δεν εξυπηρετούν ουσιαστικά τον στόχο, τον
οποίο θέσατε. Όταν η ΓΣΕΒΕΕ υπολογίζει ότι περίπου οκτώ από
τις δέκα µικρές και πολύ µικρές επιχειρήσεις δεν µπαίνουν κα-
θόλου στον λογαριασµό, όταν υπολογίζουν και λένε ότι η µία στις
επτά τουλάχιστον επιχειρήσεις θα κλείσουν, αυτό δείχνει ότι η
απόπειρα διάσωσης των επιχειρήσεων είναι µια αναιµική από-
πειρα και ότι τα συγκεκριµένα µέτρα, που αφορούσαν κυρίως
µόνο αναστολές πληρωµών και τέτοια, ήταν τόσο ανεπαρκή που
δεν δίνουν απαντήσεις σε αυτό. 

Πέρα απ’ αυτό, πέρα από τη διάσωση των επιχειρήσεων, υπάρ-
χει και η νέα επιχειρηµατικότητα, υπάρχουν και τα κίνητρα για
νέες επενδύσεις. Δεν είναι θέµα µόνο διάσωσης, είναι και θέµα
αναδιάρθρωσης, όπως λέτε συχνά στη θεωρία, αλλά στην πράξη
δεν υπάρχει τίποτα που να δείχνει ότι έχετε µια προτεραιότητα
στο να ενισχύσετε ουσιαστικά την επιχειρηµατικότητα. 

Σε ό,τι αφορά το θέµα της απορρύθµισης της αγοράς εργα-
σίας, το δόγµα είναι γνωστό, το έχουµε πει επανειληµµένα. Μισή
δουλειά, µισός µισθός, περιστολή ασφαλιστικών δικαιωµάτων. 

Εµείς, ασφαλώς, δεν κλείνουµε τα µάτια µπροστά στις εξελί-
ξεις που αφορούν το θέµα των νέων θέσεων εργασίας, των σχέ-
σεων εργασίας, την τηλεργασία, την εξ αποστάσεως εργασία και
όλα αυτά που προφανώς συρρικνώνουν και τις υπάρχουσες θέ-
σεις εργασίας. Δεν κλείνουµε τα µάτια µπροστά στην ανάγκη οι
επιχειρήσεις να πρέπει να σώσουν τις θέσεις εργασίας τους,
αλλά έχουµε µια µεγάλη προτεραιότητα, ότι δεν µπορούµε να
αποδεχτούµε την πλήρη απορρύθµιση των σχέσεων εργασίας.
Γιατί µε αυτήν την πολιτική σας ούτε προστατεύονται ούτε δηµι-
ουργούνται επιθετικά νέες θέσεις εργασίας και πλήρους απα-
σχόλησης. 

Εδώ µε την επιδότηση της ανεργίας, µε την αναστολή των συµ-
βάσεων, µε την ελαστικοποίηση των σχέσεων, µε τη µείωση των
µισθών, δηµιουργείται ένα ζοφερό περιβάλλον στο θέµα της ερ-
γασίας και ασφαλώς, πέρα από το ότι το µεγάλο πρόβληµα, η
µάστιγα της κοινωνικής κρίσης, που είναι η ανεργία, πρόκειται
να εκτιναχθεί στα ύψη και όλοι το ισχυρίζονται αυτό, είναι και ο
ίδιος ο εργαζόµενος στον χώρο της εργασίας, ο τρόπος που λει-
τουργεί, που αµείβεται, που υπάρχει, που προστατεύεται από τις
αυθαιρεσίες. 

Έχετε, πρώτον, µια κλασική πολιτική πλήρους ελαστικοποί-
ησης των σχέσεων και δεύτερον, της υποταγής -θα έλεγα- αυτής
της ανάγκης στην πορεία της οικονοµίας και στην εξυπηρέτηση
συγκεκριµένων συµφερόντων. 

Το θέµα είναι, επίσης, ότι στον αγροτικό τοµέα και στον του-
ρισµό έχουµε παραθέσει µια σειρά από θέσεις, που εξηγούµε
γιατί είναι ανεπαρκή τα µέτρα. Εξάλλου, ήδη φαίνονται στην εξέ-
λιξη που έχουν τα πράγµατα στις τουριστικές περιοχές. Επίσης,
φαίνονται και στην απόγνωση που νιώθουν οι αγρότες µέσα από
τη διαδικασία που ξέρουµε για συγκεκριµένα προϊόντα και την
αδυναµία τους, όπως παραδείγµατος χάριν είναι τα καρπούζια
στην Ηλεία και διάφορες άλλες περιοχές, όπου οι αγρότες,
πραγµατικά, υφίστανται ένα κλίµα πλήρους ανασφάλειας, καµ-
µιάς προστασίας και παράλληλα, δεν υπάρχει καµµία δυνατό-
τητα να δούµε τον αγροτικό τοµέα να φεύγει από αυτήν την
κατάσταση τους επόµενους µήνες.

Το θέµα είναι, κύριε Υπουργέ, πώς προβάλλεται στο µέλλον
αυτή η πολιτική. Απέχει, κατά τη γνώµη µας, πόρρω από την
ανάγκη επανεκκίνησης της οικονοµίας. Θέλω να αναφέρω γι’
αυτό δύο θέµατα που είναι πρόσφατα.

Το ένα θέµα αφορά τα αποτελέσµατα της πολιτικής σας στο
τρέχον οικονοµικό έτος. Υπάρχει η εκτέλεση του προϋπολογι-
σµού και τα προσωρινά στοιχεία που βγήκαν. Εµφανίζει το ισο-
ζύγιο του κρατικού προϋπολογισµού ένα έλλειµµα περίπου 8,951
δισεκατοµµύρια, έναντι προϋπολογιζοµένων 2,626 δισεκατοµµυ-
ρίων. Αυτό σηµαίνει, κύριε Υπουργέ, ότι µε το έλλειµµα των 6,369
δισεκατοµµυρίων γι’ αυτό το συγκεκριµένο εξάµηνο πέφτει έξω
ο προϋπολογισµός. Οι αισιόδοξοι και σχεδόν πανηγυρικοί τόνοι
ότι πάµε καλά δεν έχουν θέση σε αυτή την εξέλιξη. Πόσο θα είναι
το έλλειµµα στο τέλος του χρόνου; Πώς θα καλυφθεί; Με δανει-
σµό; Με το απόθεµα; Με τι καύσιµα θα κινηθεί το κράτος; Και
αυτό µε ένα σπαθί που επικρέµεται από πάνω µας. Πότε θα επα-
νέλθουν οι δηµοσιονοµικοί κανόνες, που σήµερα έχουν αναστα-
λεί; Και τι έχετε πει εσείς στις Βρυξέλλες για το πώς θα
εξασφαλιστεί η µακρύτερη διάρκεια αναστολής αυτών των δη-
µοσιονοµικών κανόνων; Είναι ένα τεράστιο ζήτηµα που έχει
σχέση µε τη δυνατότητα της οικονοµίας να ανταπεξέλθει και την
αδυναµία της να ξαναµπεί σε µια διαδικασία µνηµονίων και δια-
φόρων άλλων ειδεχθών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Το δεύτερο αφορά όχι µόνο το ύψος των πόρων που θα έρ-

θουν. Μακάρι να έρθουν τα 62 δισεκατοµµύρια συνολικά µαζί µε
τους εθνικούς πόρους που προϋπολογίζονται -που πολύ το αµ-
φιβάλλουµε-, αλλά το πώς, το πού και πότε θα αξιοποιηθούν.

Έρχοµαι στην επιτροπή Πισσαρίδη. Κοιτάξτε, σας αρέσει πολύ
η τεχνοκρατική γνώση και αυτοί που ξέρουν να µας πουν τι πρέ-
πει να γίνει στη χώρα. Δεν διάβασα, προφανώς, τις εκατόν πε-
νήντα σελίδες της πρότασης. Είδα το περίγραµµά της. Μιλάµε
για ένα σχέδιο διαχείρισης πάνω στο υπάρχον µοντέλο. Τα θέ-
µατα που αυτό αναλύει ως αναδιάρθρωση δεν αφορούν ουσια-
στικά αναδιαρθρώσεις.

Τι σηµαίνει εθνικό σχέδιο; Εθνικό σχέδιο σηµαίνει ποιο κράτος
θα υλοποιήσει αυτό το σχέδιο, όταν το τρέχον ΕΣΠΑ έχει µέχρι
τώρα µόνο 25% απορροφήσεις; Πώς θα εξασφαλίσει τη δυνατό-
τητα αυτό το υπάρχον κράτος, αν δεν αλλάξει, δεν ανατραπεί;
Ποιες τράπεζες θα χρηµατοδοτήσουν και πόσες νέες επιχειρή-
σεις, όταν σήµερα δεν µπορούν, ουσιαστικά, να συµφωνήσουν
µε τους µικρούς επιχειρηµατίες τα στοιχειώδη που αφορούν τη
ρευστότητα στις επιχειρήσεις; Ποιοι φορείς θα αναλάβουν σε πε-
ριφερειακό επίπεδο την αξιοποίηση και της τελευταίας ικµάδας
των παραγωγικών δυνάµεων της χώρας, όταν λειτουργεί η Κυ-
βέρνηση µε ένα τελείως συγκεντρωτικό τρόπο και θέλει όλα να
τα κάνει το Γραφείο του Πρωθυπουργού;

Μιλάµε, ουσιαστικά, για ένα σχέδιο που όλοι λέµε τα ίδια. Δη-
λαδή, όποια προγράµµατα και να σας φέρω από αυτά που έχουν
φτιάξει τα κόµµατα κατά καιρούς, ιδιαίτερα τα τελευταία χρόνια,
θα δείτε ότι οι στόχοι είναι οι ίδιοι, οι τοµείς, τα συγκριτικά πλε-
ονεκτήµατα τα ξέρουµε όλοι. Όλοι ξέρουµε πού πρέπει να στο-
χεύσουµε. Το θέµα είναι πώς υλοποιούνται αυτά. Ο τρόπος που
κυβερνιέται η χώρα δείχνει ότι κάθε άλλο παρά µπορούν να υλο-
ποιηθούν παρόµοιες πολιτικές.

Η πολιτική σας, κύριε Υπουργέ, την καταλαβαίνω. Είναι µια επι-
στροφή στην κανονικότητα. Πάµε εκεί, δηλαδή, που ξέραµε, τα
πεπατηµένα, τα µακροοικονοµικά, πώς θα τα χειριστούµε, τι θα
πιέσουµε, πόσοι πόροι θα έρθουν κ.ο.κ.. Η χώρα χρειάζεται αλ-
λαγές και µεγάλες αλλαγές, τις οποίες, δυστυχώς, η Κυβέρνησή
σας δεν µπορεί να κάνει, γιατί αποτελεί µια πραγµατικά συντη-
ρητική εκδοχή απέναντι στις ανάγκες που έχει η χώρα, που είναι
ανάγκες πολύ ευρύτερες και αφορούν την ίδια της την επιβίωση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ακολουθεί ο επόµε-

νος επερωτών Βουλευτής, ο κ. Κατρίνης Μιχαήλ, για πέντε
λεπτά. 

Εκτός αν θέλετε, κύριε Κατρίνη, να αξιοποιήσετε και τον χρόνο
της δευτερολογίας σας µαζί. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Θα χρειαστώ ένα, δύο λεπτά, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θερµή παράκληση
µετά τον πρώτο οµιλητή, να τηρείται το χρονοδιάγραµµα, ο χρό-
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νος δηλαδή των οµιλιών, γιατί µετά την επίκαιρη επερώτηση ακο-
λουθούν και οι επίκαιρες ερωτήσεις Βουλευτών. 

Κύριε Κατρίνη, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τέσσερις µήνες µετά την

έναρξη του lockdown και δύο µήνες µετά την επανέναρξη της
αγοράς, χωρίς να υποτιµούµε σε καµµία των περιπτώσεων τον
υγειονοµικό κίνδυνο, θα πρέπει όλοι να συνειδητοποιήσουµε,
αλλά και να συµφωνήσουµε ότι τις µεγαλύτερες απώλειες από
την κρίση καταγράφουν οι ελληνικές µικροµεσαίες επιχειρήσεις,
οι επαγγελµατίες και οι έµποροι που θα υποστούν σωρευτικά µεί-
ωση 50 δισεκατοµµυρίων ευρώ στον τζίρο τους το 2020.

Αυτοί είναι που υφίστανται τις συνέπειες διαταραχής της αγο-
ράς, αλλά και της αδυναµίας της Κυβέρνησης να στηρίξει, σε
αυτή την πολύ δύσκολη συγκυρία, την πραγµατική οικονοµία. Η
Κυβέρνηση περιορίζεται σε επικοινωνιακή διαχείριση και µονό-
τονη επανάληψη των όποιων µέτρων έλαβε µε καθυστέρηση,
πολλά εκ των οποίων κρίνονται ανεπαρκή εκ του αποτελέσµατος. 

Αυτή τη στιγµή η ύφεση, που αρχικά την υπολογίζατε µηδενική
και µετά στο 3%, σήµερα δείχνει ότι µπορεί να προσεγγίσει το
10% και ίσως το ξεπεράσει, αν υποστεί καθίζηση ο τουρισµός,
κάτι που πραγµατικά απευχόµαστε. Το πρωτογενές έλλειµµα του
πρώτου εξαµήνου ανέρχεται σε 5,9 δισεκατοµµύρια ευρώ και
αυτά µόνο για το πρώτο εξάµηνο. 

Είναι µια ευκαιρία να απαντήσετε, κύριε Υπουργέ, σε ένα ερώ-
τηµα: Τι συζητήσεις έχετε κάνει για το ύψος του πρωτογενούς
πλεονάσµατος για το 2021; Επισηµαίνω ότι ο δείκτης οικονοµικού
κλίµατος σύµφωνα µε το ΙΟΒΕ µειώθηκε κατά 1,1% τον Ιούνιο, αν-
τίθετα µε την αύξηση 8% στην Ευρωζώνη, το χρηµατιστήριο έχει
µια διαρκή πτώση, πάλι αντίστροφα µε την εικόνα που έχουν τα
ευρωπαϊκά χρηµατιστήρια και την ίδια στιγµή βλέπουµε τους
Υπουργούς της Κυβέρνησης να αλληλοσυγχαίρονται για τα µέτρα
που πήραν, για τα δισεκατοµµύρια που µοίρασαν στα λόγια, αλλά
ποτέ δεν έφτασαν στην πραγµατική αγορά και τους επαγγελµα-
τίες. 

Η Κυβέρνηση, παρά την εγγύηση ρευστότητας µέσω των κρα-
τικών οµολόγων που παρείχε στις τράπεζες µέσα από το πρό-
γραµµα της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, δεν έθεσε όρους
στις τράπεζες για τη χρηµατοδότηση των βιώσιµων επιχειρή-
σεων, ακόµα και στα δάνεια που είχαν κρατική εγγύηση. Και µι-
λάµε για πρόσβαση σε χρηµατοδότηση που σύµφωνα µε την
έρευνα SAFE της Τράπεζας της Ελλάδος και σύµφωνα µε τη χθε-
σινή έρευνα της «ERNST AND YOUNG» είναι ένα από τα µεγα-
λύτερα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι επιχειρήσεις στη
χώρα µας, όταν σύµφωνα µε τα επίσηµα στοιχεία το 2019 είχαµε
αρνητική σωρευτική καθαρή ροή τραπεζικής χρηµατοδότησης
προς τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις. 

Εσείς, λοιπόν, αποδεχτήκατε τα αυστηρά κριτήρια που έθεσαν
οι τράπεζες και τα οποία απέκλειαν εξαρχής σχεδόν επτά στις
δέκα επιχειρήσεις, οι οποίες δεν διέθεταν τραπεζική, φορολογική
και ασφαλιστική ενηµερότητα µετά από δέκα χρόνια κρίσης. Τι
παράλογο! Αξίζει να αναφερθεί ότι στο τέλος του 2019, σύµφωνα
µε τα στοιχεία της Τράπεζας της Ελλάδος, το 55% του αποθέ-
µατος των µη εξυπηρετούµενων δανείων αντιστοιχεί σε επιχει-
ρηµατική πίστη. 

Παρά τις κυβερνητικές θριαµβολογίες στις 2 Απριλίου για
οκτακόσιες χιλιάδες επαγγελµατίες που θα συµπεριλαµβάνονταν
ως ωφελούµενοι στα µέτρα στήριξης, το επίδοµα των 800 ευρώ,
σύµφωνα µε την επίσηµη απάντηση του Υπουργείου Ανάπτυξης
πριν από τρεις µέρες, έφτασε σε λιγότερο από το 60% των επαγ-
γελµατιών, παρά τις συνεχείς αλλαγές των ΚΑΔ, ενώ πολύ µικρό-
τερος ήταν ο αριθµός των επιχειρήσεων που αξιοποίησαν τελικά
τα εργαλεία ρευστότητας, τα οποία εξαγγέλθηκαν από την Ανα-
πτυξιακή Τράπεζα µε υποσχέσεις για «βροχή» δισεκατοµµυρίων
από στελέχη της Κυβέρνησης. 

Τα δάνεια που υποσχέθηκε η Κυβέρνηση δεν έφτασαν ακόµα
και στις επιχειρήσεις που πληρούσαν τα αυστηρά τραπεζικά κρι-
τήρια που η Κυβέρνηση υιοθέτησε, δηµιουργώντας ένα χρηµα-
τοδοτικό κενό που φθάνει σχεδόν τα 10 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Και πάµε συγκεκριµένα: Στο ΤΕΠΙΧ ΙΙ είχαµε ενενήντα οκτώ χι-
λιάδες εξακόσιες είκοσι δύο αιτήσεις και εγκρίθηκαν δέκα χιλιά-

δες εκατόν πενήντα ύψους 1,29 δισεκατοµµυρίου ευρώ, απάν-
τηση του Υπουργείου Ανάπτυξης στις 13 Ιουλίου. Το πρόγραµµα
κλείνει, ξανανοίγει µετά την κατακραυγή για να δεχθεί πάνω από
εβδοµήντα χιλιάδες αιτήσεις, χωρίς να γνωρίζουµε αν υπάρχουν
διαθέσιµα ποσά και πόσα είναι διαθέσιµα, ενδεικτικό της προχει-
ρότητας µε την οποία σχεδιάστηκε και υλοποιήθηκε.

Ταµείο Εγγυοδοσίας: Αφαιρείτε τη ρήτρα απασχόλησης, αφή-
νοντας τους εργαζόµενους κυριολεκτικά στο έλεος του Θεού, µε
συνολικές προτάσεις να ξεπερνούν τα 18 δισεκατοµµύρια ευρώ,
όταν το διαθέσιµο αρχικά ποσό δεν ξεπερνά τα 3,5 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ. Δεν υπάρχει µέχρι στιγµής καµµία επίσηµη ενηµέ-
ρωση.

Λόγω της αναποτελεσµατικότητας αυτών των προγραµµάτων
εξαγγέλλετε µόλις στις 20 Μαΐου τις µικροπιστώσεις, για να δι-
ευκολύνετε, όπως ακριβώς λέτε στην αιτιολογική έκθεση, την
πρόσβαση στη ρευστότητα στις επιχειρήσεις που είναι αποκλει-
σµένες από τον τραπεζικό δανεισµό. Και είναι κάτι το οποίο εµείς
στηρίξαµε, όπως ξέρετε πολύ καλά, αφού ψηφίσαµε πριν από
µία εβδοµάδα το νοµοσχέδιο αυτό.

Όσον αφορά το µόνο αποτελεσµατικό εργαλείο ρευστότητας
το οποίο έφτασε όντως στην πραγµατική οικονοµία, την επιστρε-
πτέα προκαταβολή, εµείς σας έχουµε ζητήσει εδώ και δύο µήνες
να αυξήσετε το ποσό συνολικά στα 3 δισεκατοµµύρια ευρώ, γιατί
βλέπαµε την αποτυχία των εργαλείων ρευστότητας, αύξηση την
οποία αποδεχτήκατε πριν από δύο εβδοµάδες.

Στην πρώτη φάση καλύφθηκαν πενήντα δύο χιλιάδες επιχει-
ρήσεις. Η δεύτερη φάση δεν έχει ολοκληρωθεί ακόµα, πήρε πα-
ράταση και θα πρέπει να υπάρξει σήµερα µια απάντηση για το
πότε θα ανοίξει η τρίτη φάση της επιστρεπτέας προκαταβολής,
κάτι που δεν προβλέπεται νωρίτερα από τον Αύγουστο, όταν οι
επιχειρήσεις για τις οποίες στοχεύετε την τρίτη φάση έχουν
ανάγκη τώρα αυτό το πολύτιµο κεφάλαιο κίνησης.

Εµείς ζητήσαµε µε τροπολογία µας τη µείωση προκαταβολής
φόρου για το 2020 στο 50% για όλες τις επιχειρήσεις και τον µη-
δενισµό για τις άµεσα πληττόµενες επιχειρήσεις.

Εσείς ανακοινώσατε µία µείωση που µεσοσταθµικά κυµαίνεται
στο 30%, όταν γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ, ότι οι επιχειρήσεις αδυ-
νατούν να καλύψουν ακόµα και τις τρέχουσες υποχρεώσεις.

Δεν προχωρήσατε σε µετεξόφληση των επιταγών από τους
υπόχρεους, δηµιουργώντας ασφυξία στην αγορά. Συνεχίζετε να
αποκλείετε τις επιχειρήσεις του λιανικού εµπορίου από τη µεί-
ωση του ενοικίου 40% για Ιούλιο και Αύγουστο, ενώ γνωρίζετε
τη δραµατική πτώση τζίρου στην αγορά, χωρίς, βέβαια, ταυτό-
χρονα να παρέχετε και ανάλογη µείωση ΕΝΦΙΑ στους ιδιοκτή-
τες.

Και βέβαια, το σηµαντικό ζήτηµα, την ίδια στιγµή που επιχει-
ρήσεις, όπως προανέφερα, πνίγονται από την έλλειψη ρευστό-
τητας, τα νέα κόκκινα δάνεια ύψους 7 µε 10 δισεκατοµµύρια
ευρώ, σύµφωνα µε τις χθεσινές εκτιµήσεις του κεντρικού τραπε-
ζίτη, δηµιουργούν ένα πολύ δύσκολο περιβάλλον και εσείς ανοί-
γετε τους ασκούς του Αιόλου µε την απελευθέρωση των
πλειστηριασµών µετά την 31η Ιουλίου.

Και θέλω να σας ρωτήσω ευθέως: Προτίθεστε να δώσετε πα-
ράταση στο καθεστώς προστασίας από τους πλειστηριασµούς
πρώτης κατοικίας; Αρνηθήκατε την πρόταση του Κινήµατος Αλ-
λαγής για τη σύσταση διακοµµατικής επιτροπής για την προστα-
σία της πρώτης κατοικίας. Όλα τα κόµµατα τη δέχτηκαν, µόνο η
Νέα Δηµοκρατία αρνήθηκε. Συζητάτε µε τις τράπεζες και τους
θεσµούς τον νέο Πτωχευτικό Κώδικα, το οποίο πρακτικά οδηγεί
σε απελευθέρωση πλειστηριασµών, επιµένοντας στην πλατ-
φόρµα που έχει οδηγήσει σε χίλιες τετρακόσιες δεκαπέντε ρυθ-
µίσεις στον ένα χρόνο λειτουργίας, αποτυχηµένη πλατφόρµα του
ΣΥΡΙΖΑ που υιοθετείτε, δεν ξέρουµε για ποιον λόγο.

Εµείς δεν κάνουµε αντιπολίτευση µε κραυγές και πυροτεχνή-
µατα. Γι’ αυτό ακριβώς δύο φορές καταθέσαµε τροπολογία για
παράταση ισχύος του ν.3869 µε επικαιροποιηµένα κριτήρια,
καθώς και το δικαίωµα να αγοράζει ο οφειλέτης το δάνειό του
πριν καταλήξει στο fund.

Εσείς προφανώς υποτιµάτε αυτόν τον κίνδυνο ή υιοθετείτε
αυτό που ελέχθη από επικεφαλής επενδυτικού οµίλου, ότι πρέπει
να υπάρχει σύνδεση τραπεζικών και µεσιτικών δικτύων εν όψει
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της λειτουργίας του φορέα, κάτι που µας λούζει µε κρύο ιδρώτα
και αν όχι εµάς σε αυτήν την Αίθουσα, σίγουρα τους αδύναµους
δανειολήπτες. Μία στις τρεις επιχειρήσεις κινδυνεύουν να κλεί-
σουν, τριακόσιες χιλιάδες θέσεις εργασίας να χαθούν.

Η αδράνεια, η ατολµία, αλλά δυστυχώς η αδυναµία σας να
στηρίξετε τις επιχειρήσεις που άντεξαν δέκα χρόνια κρίσης δεν
καλύπτεται από όποια επικοινωνιακή διαχείριση και αν προσπα-
θήσετε να κάνετε. Διότι η επικοινωνιακή διαχείριση θα είναι πολύ
αδύναµη όταν συγκρουστεί µε τη σκληρή πραγµατικότητα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κατρίνη, να
ολοκληρώνετε, παρακαλώ.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Εµείς στο Κίνηµα Αλλαγής έχουµε µια διαφορετική προσέγ-

γιση. Αναλάβαµε νοµοθετικές πρωτοβουλίες για τη στήριξη των
πολιτών και της πραγµατικής οικονοµίας που απορρίψατε. Οι
δικοί µας συνοµιλητές είναι ο κόσµος της εργασίας, οι επαγγελ-
µατίες, οι µικροί και µεσαίοι επιχειρηµατίες που κινδυνεύουν να
χάσουν την πρώτη κατοικία.

Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, να µας απαντήσετε αν θα προχωρή-
σετε σε αυτό που εξαγγείλατε για την επιδότηση δανείων των
αδύναµων δανειοληπτών οι οποίοι θα κινδυνεύσουν σε λίγες
µέρες να χάσουν το σπίτι τους.

Εµείς έχουµε πλήρη συναίσθηση των αδιεξόδων που βιώνουν
όλοι οι επαγγελµατίες επιχειρηµατίες και µικροµεσαίοι έµποροι.
Εµείς την έχουµε και γι’ αυτό κάνουµε τις προτάσεις. Ελπίζουµε
να την αποκτήσετε και εσείς και να λειτουργήσετε ανάλογα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σειρά έχει τώρα ο
κ. Γεώργιος Μουλκιώτης.

Ορίστε, κύριε Μουλκιώτη, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συµπτωµατικά συµπλη-

ρώνεται ένας χρόνος από την ορκωµοσία µας, από την ορκωµο-
σία των Βουλευτών της νέας Βουλής, ένας χρόνος πολιτικής τού
«βλέποντας και κάνοντας» της Κυβέρνησης Μητσοτάκη, αλλά και
ένας χρόνος εποικοδοµητικής, συγκροτηµένης και συγκεκριµέ-
νης αντιπολίτευσης από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του Κινή-
µατος Αλλαγής. 

Σε αυτό το πλαίσιο, λοιπόν, εντάσσεται και η υπό συζήτηση
επίκαιρη επερώτησή µας, γιατί εσείς αντί να δώσετε λύση στα
φλέγοντα προβλήµατα της οικονοµίας, της αγοράς εργασίας και
της κοινωνίας, παρουσιάζετε µία εικονική πραγµατικότητα για
την οποία µάλλον θα ήσασταν έτοιµοι από καιρό. 

Αν και κυβερνάτε σε ένα διαφορετικό πλαίσιο σε σχέση µε την
κρίση του έτους 2009 -ίσως πιο ευνοϊκό κατά κάποιον τρόπο-
αδυνατείτε να δώσετε ουσιαστικές λύσεις. Και το χειρότερο,
κύριε Υπουργέ, είναι ότι αγνοείτε τα ουσιαστικά ζητήµατα των
ρεαλιστικών µας προτάσεων ή κάνετε ότι της αγνοείτε και στη
συνέχεια βεβαίως τις υιοθετείτε πάρα πολλές φορές µε τους τίτ-
λους και όχι µε το περιεχόµενό τους.

Το Κίνηµα Αλλαγής θεωρεί ότι κανείς δεν πρέπει να είναι
µόνος σε αυτή την κρίση και γι’ αυτό είµαστε κάθετοι, όταν σας
λέµε ότι πρέπει να υπάρχει ρήτρα υποστήριξης και στήριξης
όλων. Ιδιαίτερα οι προτάσεις µας για τον κόσµο της εργασίας
στοχεύουν από την πρώτη στιγµή µόνο σε αυτό. Χαρακτηριστικό
παράδειγµα είναι η έγκαιρη πρόταση για την επιδότηση της
ανεργίας, το καθολικό σχέδιό µας να καλυφθεί το 40% του µι-
σθού και των ασφαλιστικών εισφορών των εργαζοµένων για έξι
µήνες σε επιχειρήσεις που έπληξε η κρίση.

Αντί, λοιπόν, να το υιοθετήσετε και να δώσετε ωφέλιµες λύσεις
για τις επιχειρήσεις και τους εργαζόµενους, θεσµοθετήσατε τον
ψευδεπίγραφο µηχανισµό ενίσχυσης της απασχόλησης µε τον
τίτλο «ΣΥΝ-ΕΡΓΑΣΙΑ», στο οποίο έχετε ήδη κάνει δύο λίφτινγκ
και βεβαίως πάλι δεν περπατάει.

Πιστεύετε στ’ αλήθεια ότι µε αυτό το πρόγραµµα θα σωθούν
από την ανεργία εκατοντάδες χιλιάδες εργαζόµενοι; Γιατί αν το
πιστεύετε, σηµαίνει ότι µάλλον υπάρχει κάποιο πρόβληµα µε την
πραγµατικότητα. Ή µήπως δεν γνωρίζετε ότι δεν υπάρχει καµµία

µέριµνα για τους ανέργους; Και µιλάω για τον Σεπτέµβρη που
έρχεται σε λίγες µέρες. 

Όπως, δυστυχώς, φαίνεται, δεν γνωρίζετε ή δεν σας ενδιαφέ-
ρουν τα προβλήµατα των ανθρώπων του µόχθου, καθώς µόλις
χθες, κύριε Υπουργέ, απορρίψατε µία άλλη πρότασή µας, συγ-
κεκριµένη και συγκροτηµένη, για µία µερίδα εργαζοµένων που
είναι απροστάτευτοι λόγω της πολιτικής σας. Και µιλάω συγκε-
κριµένα για τους εποχικά εργαζόµενους στον επισιτισµό και τον
τουρισµό που δεν έχουν τη δυνατότητα επαναπρόσληψης και οι
οποίοι επειδή τυχαίνει να εργάζονται στη Ρόδο και την Κρήτη,
όπου η σεζόν διαρκεί -κάτι που ξέρετε- περισσότερο και µεγα-
λύτερο διάστηµα, έχουν µεγαλύτερο αριθµό ηµέρας επιδότησης
λόγω της ανεργίας, άνω των 80, τους αποκλείετε γι’ αυτόν τον
λόγο από τη λήψη τρίµηνης αποζηµίωσης, που εσείς οι ίδιοι θε-
σµοθετήσατε. Φέραµε, λοιπόν, την τροπολογία στο χθεσινό νο-
µοσχέδιο και την απορρίψατε. Με ποια λογική και µε ποιο µέτρο;
Τι σας φταίνε αυτοί οι άνθρωποι;

Νοµίζω ότι αυτοδοξάζεστε, κύριε Υπουργέ, η Κυβέρνησή σας,
ότι θεσµοθετήσατε τον ν.4635/2019 για την καταπολέµηση της
υποδηλωµένης εργασίας, ενώ στην πραγµατικότητα τρεις µήνες
νωρίτερα είχατε αποδοµήσει το ΣΕΠΕ µε την κατάργηση της Γε-
νικής Γραµµατείας. 

Φαίνεται ότι είστε ιδιαίτερα υπερήφανοι, διότι υποτίθεται εξορ-
θολογήσατε το σύστηµα των συλλογικών διαπραγµατεύσεων.
Και πώς να µην είστε υπερήφανοι, όταν στην πράξη µε τις διατά-
ξεις σας διαµορφώσατε το κατάλληλο περιβάλλον που οδηγεί
στην υπο-προστασία των εργαζοµένων, απαξιώνοντας τις συλ-
λογικές συµβάσεις, ενισχύοντας την εργοδοτική αυθαιρεσία, ενώ
ουσιαστικά λόγω των προϋποθέσεων αυτής της διάταξης, κα-
ταργήθηκε η προσφυγή στη διαιτησία, προς µεγάλη χαρά του
ΣΕΒ. 

Και επειδή δεν µιλάµε θεωρητικά, υπάρχει απτό παράδειγµα
για το αποτέλεσµα των πολιτικών σας και δεν είναι άλλο από τον
κλάδο του επισιτισµού – τουρισµού, όπου εδώ και επτά µήνες τε-
τρακόσιες χιλιάδες σερβιτόροι και ντελιβεράδες βρίσκονται στον
αέρα µετά την άρνηση του Υπουργείου να κηρύξει υποχρεωτική
την κλαδική συλλογική σύµβαση εργασίας του επισιτισµού. 

Ανήκουστη, βεβαίως, και η αδιαφορία της ηγεσίας του Υπουρ-
γείου Εργασίας να παραταθούν µέχρι 30 Σεπτεµβρίου του 2020
οι συλλογικές συµβάσεις εργασίας, που έχουν λήξει το προηγού-
µενο χρονικό διάστηµα. Είναι όλοι στον αέρα. Ταυτόχρονα, τίθε-
ται ζήτηµα για την αύξηση του κατώτατου µισθού και
αναβάλλεται µε πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου. 

Δεν θα πω για το σκάνδαλο µε τα voucher. Το γνωρίζετε όλες
και όλοι.

Παινεύεστε ότι υλοποιείτε µέτρα προστασίας, για τη συγκρά-
τηση των απολύσεων, για τη διασφάλιση των θέσεων εργασίας,
για την προσωρινή παροχή εργασίας και εργαλείων ευελιξίας
στις επιχειρήσεις. Δεν µας λέτε, όµως, πώς θα συγκρατήσετε τις
απολύσεις µετά τη λήξη της προστασίας στο µικρό διάστηµα που
υπάρχει, γιατί δεν υπάρχει καµµία ρήτρα συγκεκριµένη και,
πέραν αυτών, καταργήσατε, όπως θυµάστε, και τον βάσιµο λόγο
της απόλυσης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Μουλκιώτη,
µε συγχωρείτε για τη διακοπή. Θα κάνετε χρήση και της δευτε-
ρολογίας σας;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Καταλήγω, κύριε Πρόεδρε, και θα
κάνω χρήση της δευτερολογίας µου.

Στην πραγµατικότητα δηλαδή αυτό που έγινε το τελευταίο τε-
τράµηνο είναι συνέχεια των ήδη ληφθέντων µέτρων. Εµείς είπαµε
για το άρθρο 9 της πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου, που ήταν
απαράδεκτο. Καταργήθηκε µεν, αλλά τι κάνατε; Το αντικαταστή-
σατε, κύριε Υπουργέ, µε τη µονιµοποίηση της µερικής απασχό-
λησης και της µείωσης των µισθών µε το πρόγραµµα
«ΣΥΝ-ΕΡΓΑΣΙΑ».

Ο θεσµός της τηλεργασίας όπως καθιερώθηκε, δηµιούργησε
θέµατα. Υπήρξε, βεβαίως, απασχόληση, αλλά υπήρξαν θέµατα.
Και µαθαίνουµε τώρα ότι θα το φέρετε στη Βουλή. Καλά, δεν
γνωρίζετε ότι πρέπει να γίνει µια τυπική -όχι διαβούλευση κατά
τα προβλεπόµενα- προσπάθεια συνεννόησης ή συζήτησης γι’
αυτά τα θέµατα µε τους συλλογικούς φορείς; Δεν τα κάνετε
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αυτά, κύριε Υπουργέ. Αυτό είναι πνεύµα άκρατου φιλελευθερι-
σµού, που διακατέχει την παράταξή σας. Γι’ αυτόν τον λόγο και
επερωτάσθε; 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Φραγγίδης Γεώργιος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αντιµετωπί-

ζουµε µία διαρκή πρόκληση. Η πορεία της πανδηµίας δείχνει ότι
βρισκόµαστε σε ένα δεύτερο κύµα έξαρσης. Χώρες που µέχρι
πρότινος είχαν πάει καλά, όπως οι βαλκανικές, βιώνουν ανεξέ-
λεγκτες καταστάσεις. 

Οι δικές µας ελπίδες για φέτος βασίζονταν κυρίως σε δύο είδη
τουρισµού: στον εσωτερικό τουρισµό και τον οδικό τουρισµό.
Βλέπουµε, όµως, να εξανεµίζονται από τις υγειονοµικές εξελίξεις
στις γειτονικές χώρες, από την αµηχανία της Κυβέρνησης, από
τα λάθη και τις αστοχίες στο άνοιγµα του τουρισµού, την αδυνα-
µία της για επαρκή χειρισµό των έκτακτων καταστάσεων και την
απροθυµία της για γενναιόδωρη στήριξη του τουριστικού κλά-
δου.

Η κατάσταση στα Βαλκάνια µάς κάνει να ανησυχούµε, όχι µόνο
για την πιθανότητα µετάδοσης της νόσου, αλλά και για τις επι-
χειρήσεις στη βόρεια Ελλάδα, τις επιχειρήσεις του τουρισµού,
της εστίασης και της ένδυσης, που βασίζονται κατά κύριο λόγο
στην κερδοφορία των καλοκαιρινών µηνών από τους τουρίστες
των βαλκανικών χωρών. Μιλάµε για βροχή ακυρώσεων και ανε-
πανόρθωτη οικονοµική αιµορραγία. 

Ο συνωστισµός στον Προµαχώνα, το µοναδικό χερσαίο σηµείο
εισόδου στη χώρα από τα Βαλκάνια, που το αφήσατε ανοιχτό,
κύριε Υπουργέ, και οι πολύπλοκες και δαπανηρές διαδικασίες
ελέγχου αποτρέπουν τους τουρίστες. Επίσης, πρόσφατες καταγ-
γελίες αναφέρονταν σε πλαστά πιστοποιητικά που αγοράζονταν
από τους ταξιδιώτες ως πρωτόκολλα υγείας για την είσοδο στη
χώρα. 

Στους Ευζώνους, µια άλλη πύλη εισόδου, που είναι κλειστή για
τους ξένους, επιτρέπεται ανεξέλεγκτα στους Έλληνες να µπαι-
νοβγαίνουν στα σύνορα για να πάνε στα τρία καζίνο που υπάρ-
χουν στα Σκόπια, αποτελώντας βέβαια πηγή κινδύνου για την
περιοχή.

Είναι δύσκολο να αντέξουµε ένα δεύτερο κύµα της πανδηµίας
απ’ όλες τις απόψεις. Γι’ αυτό χρειάζεται σοβαρότητα και επαρ-
κής προετοιµασία. Εµείς ως κόµµα για να είµαστε αποτελεσµα-
τικοί και χρήσιµοι στον ελληνικό λαό, συµβάλλοντας σε ένα
καλύτερο αύριο, επιµένουµε στη δυναµική, υπεύθυνη και παρα-
γωγική αντιπολίτευση. 

Διατυπώσαµε καίριες προτάσεις µε το ενδιάµεσο πρόγραµµα.
Κάποιες απ’ αυτές τις υιοθετήσατε επιµέρους, σε κάποιες κάνατε
κακή αντιγραφή και άλλες δεν τις λάβετε υπ’ όψιν. Τονίσαµε
εξαρχής ότι απαιτείται ολοκληρωµένη παρέµβαση της πολιτείας
από τις 4 Μαΐου καταθέσαµε πρώτοι απ’ όλους στη Βουλή το
εθνικό σχέδιο για την έξοδο του τουρισµού από την κρίση µε έµ-
φαση στο τουριστικό προϊόν, τους εργαζόµενους και τις επιχει-
ρήσεις. 

Προτείναµε µείωση του ΦΠΑ στο 6% στην εστίαση και διαµονή
για δύο χρόνια και στο 13% στις τουριστικές υπηρεσίες και µε-
ταφορές, κατάργηση για δύο χρόνια του τέλους διανυκτέρευσης
και επάνοδο του µειωµένου ΦΠΑ στα νησιά του Αιγαίου, µείωση
του τέλους προσγείωσης στα αεροδρόµια της χώρας. Τι έκανε
η Κυβέρνηση; Μείωση του ΦΠΑ από το 24% στο 13% στις µετα-
φορές, τον καφέ και την πορτοκαλάδα και τους κινηµατογρά-
φους κι αυτό µέχρι τον Οκτώβριο.

Προτείναµε την εφαρµογή ρεαλιστικών πρωτοκόλλων στη λει-
τουργία των επιχειρήσεων και τις µεταφορές, ενίσχυση των υγει-
ονοµικών υποδοµών για την προστασία της υγείας επισκεπτών
και εργαζοµένων, διαγνωστικά τεστ στις πύλες εισόδου της
χώρας. Τι έκανε η Κυβέρνηση; Καθυστερηµένα και µη ρεαλιστικά
πρωτόκολλα µε συνεχείς αναθεωρήσεις, δειγµατοληπτικούς
ελέγχους µόνο σε τουρίστες. 

Προτείναµε ενιαίο πρόγραµµα εσωτερικού τουρισµού για τρία
εκατοµµύρια ωφελούµενους µε προϋπολογισµό 750 εκατοµµύ-

ρια. Τι έκανε η Κυβέρνηση; Ένα πρόγραµµα πολύ κατώτερο των
περιστάσεων που ξεκινά πολύ αργά µε προϋπολογισµό µόλις 30
εκατοµµύρια για διακόσιους πενήντα χιλιάδες δικαιούχους και
µε µικρό ενδιαφέρον για τις επιχειρήσεις. 

Κύριε Υπουργέ, η κατάσταση στον τουρισµό και την οικονοµία
είναι δραµατική. Την Τρίτη 14 Ιουλίου η Ένωση Ξενοδόχων Αθη-
νών, Αττικής και Αργοσαρωνικού ανακοίνωσε µελέτη που αναφέ-
ρει ότι η απώλεια εσόδων για τα ξενοδοχεία της Αθήνας και της
Θεσσαλονίκης το πρώτο εξάµηνο του 2020 εκτιµάται στα 350
εκατοµµύρια. Τον µήνα Ιούνιο η πληρότητα στην Αθήνα ήταν στο
5% και στη Θεσσαλονίκη στο 14%. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σε όλη την Ελλάδα υπάρχουν δείγµατα ότι δεν άνοιξαν οι επι-
χειρήσεις. Άλλες περιόρισαν τη διάρκεια λειτουργίας τους λόγω
λειτουργικού κόστους και τεράστιων προβληµάτων ρευστότη-
τας, πολλές δε είναι και προς πώληση. Οι προβλέψεις λοιπόν για
το άµεσο µέλλον είναι δυσοίωνες. Εσείς φαίνεστε απροετοίµα-
στοι σε όλα τα επίπεδα και υγειονοµικά και οικονοµικά. Αν συνε-
χίσετε έτσι, ο ελληνικός τουρισµός θα βρεθεί µπροστά στην
καταστροφή και οι εργαζόµενοι στην ανεργία. 

Πριν από δύο µέρες δώσατε τον απολογισµό σας για τον
πρώτο χρόνο της λειτουργίας της Κυβέρνησης και µιλάτε για άλ-
µατα προόδου στον ετήσιο απολογισµό. Τον ετήσιο απολογισµό,
κύριε Υπουργέ, θα τον κάνουµε τον φθινόπωρο όπου εκεί τα
δείγµατα απ’ ό,τι φαίνεται θα είναι πολύ δύσκολα.

Κλείνοντας, στον δε τοµέα του τουρισµού δεν έγινε σχεδόν τί-
ποτα για να αντιµετωπιστεί όλη αυτή η κρίση και το πρόβληµα
του τουρισµού. Εκτός από ένα νοµοσχέδιο του καταδυτικού του-
ρισµού, των glamping και των ΠΟΤΑ που και αυτά είναι µεσοβέ-
ζικες λύσεις, δεν έχει γίνει απολύτως τίποτε. 

Απόδειξη ο Πρόεδρος της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Ξενοδό-
χων κ. Τάσιος πρόσφατα που έκανε την πρόταση να αναλάβει το
50% του κόστους για τα τεστ ανίχνευσης του κορωνοϊού η πα-
νελλήνια οµοσπονδία γιατί δυστυχώς, η πολιτεία και εκεί δεν αν-
ταποκρίθηκε στο χρέος της.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ακολουθεί ο κ.
Πάνας Απόστολος.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό που δια-

κρίνει την πολιτική διαχείριση της κρίσης στον αγροδιατροφικό
τοµέα µέχρι σήµερα είναι η επιλεκτική ιεράρχηση, η αναβλητικό-
τητα, η αποσπασµατικότητα και τελικά, η έλλειψη σχεδίου για τη
στήριξη της βιωσιµότητας της ελληνικής γεωργίας και αλιείας.
Το έχουµε επισηµάνει αυτό κατά τη συζήτηση της επίκαιρης ερώ-
τησης του Κινήµατος Αλλαγής πριν το ξέσπασµα του κορωνοϊού.
Το επισηµαίνουµε διαρκώς µε τις ερωτήσεις που σας απευθύ-
νουµε και µε τις τοποθετήσεις που έχουµε καταθέσει στα νοµο-
σχέδια.

Είναι πραγµατικά εντυπωσιακή η πλήρης απουσία από τα προ-
βλήµατα του αγροτικού κόσµου. Είναι πραγµατικά εντυπωσιακή
η παραµέληση των αγροτών από µέρους σας σαν να έχουν όλα
τα προβλήµατά τους λυµένα. Είναι, δυστυχώς, πραγµατικότητα
ότι αυτή τη στιγµή συµπεριφέρεστε στους αγρότες σαν πολίτες
και επαγγελµατίες δεύτερης και τρίτης κατηγορίας.

Η επιδεικτική εξαίρεση των αγροτών από τα µέτρα που ανα-
κοινώσατε το τελευταίο διάστηµα, µε τα αποσπασµατικά και επι-
λεκτικά «ψίχουλα», θα έλεγα, που δώσατε σε συγκεκριµένες,
λίγες κατηγορίες αγροτών, δεν µπορεί παρά να προκαλεί πολύ
µεγάλα ερωτηµατικά.

Οι καλλιέργειες, κύριε Υπουργέ, σε πολλές περιοχές της
χώρας συνεχίζουν να καταστρέφονται από τα καιρικά φαινόµενα
και δυστυχώς, δεν έχουµε προχωρήσει στην αναδιάρθρωση του
ΕΛΓΑ. Μέχρι σήµερα, τρεισήµισι µήνες µετά την εκδήλωση των
συνεπειών των περιοριστικών µέτρων κατά του κορωνοϊού, δυ-
στυχώς δεν υπάρχει κανένα ουσιαστικό µέτρο ενίσχυσης της
ρευστότητας του µικρού και µεσαίου παραγωγού.

Έχετε µια πάγια, λανθασµένη, κατά την άποψή µας, αντίληψη
ότι όλο αυτό το διάστηµα δεν µπορούν να βοηθηθούν όλες οι κα-
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τηγορίες αγροτών οριζόντια, αλλά µόνο οι πληττόµενοι. Πέραν
των στοιχείων, τα οποία µιλούν από µόνα τους, ότι όλος ο αγρο-
τικός κλάδος έχει πληγεί από τα περιοριστικά µέτρα του κορω-
νοϊού, είτε άµεσα είτε έµµεσα, ακόµα και αυτούς που εσείς
θεωρείτε πληττόµενους δεν τους ενισχύετε επαρκώς.

Είµαστε πλέον σε θέση να κρίνουµε την πολιτική της Κυβέρ-
νησης στον πρωτογενή τοµέα αυτή την πρωτόγνωρη περίοδο,
που πράγµατι η αγροτική παραγωγή της χώρας χρειάζεται στή-
ριξη περισσότερο από ποτέ.

Εγκαλούµε, λοιπόν, την Κυβέρνηση για την εκκωφαντική απου-
σία της από τα προβλήµατα του αγροδιατροφικού τοµέα, για την
επαναλαµβανόµενη προσπάθεια του κυρίου Υπουργού να κουµ-
πώσει «τρύπες», να καλύψει κενά, χωρίς να έχει πραγµατική πο-
λιτική βούληση να στηρίξει ουσιαστικά τον αγρότη που βρίσκεται
σε αδιέξοδο, τον κτηνοτρόφο επίσης, που πλήττεται από τις πα-
ράνοµες ελληνοποιήσεις, από τις χαµηλές τιµές στην πώληση
του κρέατος λόγω των περιορισµών, που επέβαλε η πανδηµία.

Μάλιστα, ενηµερωνόµαστε ότι η πρώτη έκτακτη ενίσχυση για
τους αιγοπροβατοτρόφους θα δοθεί στα τέλη Αυγούστου µε
αρχές Σεπτεµβρίου. Καθυστέρηση, λοιπόν, στην καθυστέρηση.

Να µη µιλήσουµε για τον αλιέα, που δεν κατάφερε να διοχε-
τεύσει τα αλιεύµατά του στις επιχειρήσεις εστίασης, αφού πολ-
λές από αυτές παραµένουν κλειστές ή υπολειτουργούν -δεν
είδαµε κάτι ούτε εκεί-, για τον γεωργό, που προσπαθεί να προ-
χωρήσει τη συγκοµιδή του, χωρίς επαρκή εργατικά χέρια, µε
εξαιρετικά χαµηλές τιµές στο λάδι, έχει την νοθεία στο µέλι, που
µέχρι πρότινος καλούνταν να πληρώσει τέλος επιτηδεύµατος. Το
κάνατε αυτό για έναν χρόνο, αλλά η προεκλογική σας δέσµευση
ήταν ότι θα το καταργήσετε οριστικά.

Από την πρώτη, λοιπόν, στιγµή της κρίσης, ως Κίνηµα Αλλα-
γής, προτείναµε συγκεκριµένα πράγµατα για τη στήριξη του
αγροτικού τοµέα: Προκαταβολές ενισχύσεων και εισοδηµατικές
ενισχύσεις στους αγρότες, στους επαγγελµατίες και στους ερ-
γάτες γης. Επισηµάναµε ιδίως την ανάγκη διασφάλισης της δια-
τροφικής επάρκειας του πληθυσµού µέσω προτάσεων για την
απρόσκοπτη συνέχιση της αγροτικής παραγωγής. Αποτέλεσµα
ήταν να υπάρξει ρύθµιση για τους µετακλητούς εργάτες γης,
που καλώς µε το νοµοσχέδιο, που έρχεται από τις 30 Ιουνίου θα
τους πάµε στις 30 Οκτωβρίου του 2020.

Όµως, πέρα από την κρίση του κορωνοϊού, ας δούµε τι έγινε
και πριν την κρίση του κορωνοϊού στον αγροτικό τοµέα. Τα σχέ-
δια βελτίωσης προχώρησαν; Η νέα ΚΑΠ; Ούτε λέξη για τον σχε-
διασµό της Κυβέρνησης για τη διαµόρφωση ενός εθνικού
σχεδίου για το περιβάλλον και το κλίµα, το οποίο πρέπει να δώσει
στον γεωργό ρόλο πρωταγωνιστή.

Σας καλούµε, λοιπόν, να αναλάβετε ουσιαστικά τις πολιτικές
σας ευθύνες στον αγροτικό τοµέα.

Επίσης, έχουµε την απόφαση της Ειδικής Επιτροπής Γεωργίας
και του Ευρωκοινοβουλίου να εγκρίνουν στην ουσία και να υπερ-
ψηφίσουν µέχρι του ποσού των επτά χιλιάδων ευρώ για κάθε
αγρότη και πενήντα χιλιάδες ευρώ για κάθε µικροµεσαία αγρο-
τική εκµετάλλευση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα πάρω και τον χρόνο της δευτερολογίας µου, κύριε Πρό-
εδρε.

Προφανώς δεν µας έχετε διευκρινίσει µε ποια κριτήρια θα δο-
θούν οι συγκεκριµένες ενισχύσεις, γιατί αν δοθούν σε όλους
τους αγρότες, δηλαδή και στους εξακόσιους πενήντα χιλιάδες
οι οποίοι είναι εγγεγραµµένοι στο ΟΣΔΕ, θα µιλάµε για ένα ποσό
της τάξης των 147 ευρώ ανά αγρότη. Πάλι «ψίχουλα», δηλαδή. 

Επίσης έχουµε προτείνει την παροχή δυνατότητας στους αγρό-
τες να δανειοδοτούνται µε χαµηλότοκα δάνεια, όπως κάνατε µε
τους υπόλοιπους µικρούς και µεσαίους επιχειρηµατίες -που καλώς
το κάνατε- µε τον πρόσφατο νόµο για τις χρηµατοδοτήσεις. Πρέ-
πει να εξασφαλιστεί για τον αγρότη ένα βιώσιµο πλαίσιο τραπεζι-
κού δανεισµού, διευρύνοντας το πλαίσιο των δικαιούχων, διότι δεν
µπορεί αυτή τη στιγµή το 50% των αιτούντων δάνεια αγροτών να
µείνουν εκτός. 

Τα 150 εκατοµµύρια ευρώ που διατέθηκαν από το Υπουργείο
Οικονοµικών στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, όπως αντι-

λαµβάνεστε, δεν επαρκούν ούτε για αστείο να καλύψουν τη ζηµιά
σε όλους τους κλάδους του αγροτικού τοµέα, ενώ από τους κρα-
τικούς πόρους παίρνουµε 10 δισεκατοµµύρια για την εµπροσθο-
βαρή εκτέλεση του Εθνικού Προγράµµατος Ανάπτυξης.
Διατίθενται, δηλαδή, στον πρωτογενή τοµέα µόλις 28 εκατοµµύ-
ρια ευρώ, ήτοι ποσοστό 0,28% των πόρων του ΕΠΑ. Προφανώς
αντιλαµβάνεστε ότι πρόκειται για πολύ µικρό νούµερο.

Αναφορικά, λοιπόν, µε τα κονδύλια που διατίθενται για τον
πρωτογενή τοµέα, από τις µέχρι τώρα ανακοινώσεις έχουµε τα
εξής: Για τη γεωργία και την κτηνοτροφία σύνολο 80,5 εκατοµ-
µύρια ευρώ. Εξ αυτών τα 10,5 εκατοµµύρια ευρώ για τη στήριξη
ανθοπαραγωγών αναµένεται να πληρωθούν και µάλιστα σχετικά
σύντοµα. Όλες οι άλλες εγκρίσεις απαιτούν υποβολή σχετικού
φακέλου για έγκριση στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή και δεν αναµέ-
νεται να ξεκινήσει η εκταµίευση πριν το φθινόπωρο. Στήριξη από
de minimis µη συνδεµένη µε την πανδηµία, 8 εκατοµµύρια ευρώ.
Πρόκειται για στήριξη σε πληγέντες από άλλους λόγους και δεν
πρέπει να συνυπολογίζονται στη στήριξη λόγω της πανδηµίας.
Για την αλιεία δώσατε 20 εκατοµµύρια ευρώ, όµως δεν έχει ολο-
κληρωθεί ακόµα η διαδικασία και δεν έχουν εκταµιευθεί οι σχε-
τικοί πόροι. 

Εµείς, όµως, παρά ταύτα πιστεύουµε ότι ο πρωτογενής τοµέας
µαζί µε τον τουρισµό είναι ο κινητήριος µοχλός ανάπτυξης της
χώρας, στην ουσία το στήριγµα για να οικοδοµηθεί ένα νέο πα-
ραγωγικό µοντέλο. 

Μετά, λοιπόν, από την κατάθεση εκ µέρους µας ενός ολοκλη-
ρωµένου προγράµµατος ενίσχυσης του αγροτικού τοµέα, σας
καλούµε να απαντήσετε στα εξής: Στην απόρριψη της πρότασης
άµεσης εντός µηνός προκαταβολής 50% της ενιαίας ενίσχυσης
ύψους 850 εκατοµµυρίων ευρώ µε επιβάρυνση του δηµοσίου
µόνο µε τους τόκους, ώστε οι αγρότες να µπορέσουν να αποκτή-
σουν εφόδια για να συνεχίσουν να παράγουν. Στην ολιγωρία κα-
ταβολής της εισοδηµατικής στήριξης των κτηνοτρόφων και
αλιέων µε την ενεργοποίηση του µηχανισµού de minimis, όπως
αυτό γίνεται στις περισσότερες ευρωπαϊκές χώρες. Στην άρνηση
καθιέρωσης αγροτικού πετρελαίου για τη µείωση του κόστους
παραγωγής και στη µη χορήγηση εγγυήσεων από το κράτος για
τη λήψη δανείων χρηµατοδότησης της παραγωγικής διαδικα-
σίας, αξιοποιώντας και τους πόρους των 460 εκατοµµυρίων ευρώ
που επιστράφηκαν από την Ευρωπαϊκή Ένωση για τα βοσκοτό-
πια. 

Στο πλαίσιο αυτό πρέπει, κύριε Υπουργέ, να δούµε πολύ ου-
σιαστικά τον αγροτικό τοµέα, καθώς όταν µιλάµε για ανάπτυξη
της χώρας από εδώ και πέρα, χρειάζονται ουσιαστικές κινήσεις
και αποτελέσµατα τα οποία πρέπει καλώς ή κακώς να τα δούµε
άµεσα.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Ανδρέας Πουλάς. Προφανώς, κύριε Πουλά, θα αξιοποιήσετε και
τον χρόνο της δευτερολογίας, οπότε θα σας δώσω πέντε λεπτά.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας ξεκινήσουµε

µε ορισµένες γενικά αποδεκτές παραδοχές: Η πανδηµία του κο-
ρωνοϊού ήλθε για να µείνει. Οι συνέπειές της είναι βαθιές και επη-
ρεάζουν ριζικά τα πάντα, από τον τρόπο κοινωνικής συµπε-
ριφοράς και προσωπικής υγιεινής µέχρι την παγκόσµια οικονοµία.
Η ανάγκη προφύλαξης, δε, της δηµόσιας υγείας οδηγεί σε περι-
στολή αυτονόητων δραστηριοτήτων της οικονοµικής και εµπορι-
κής ζωής δηµιουργώντας αλυσιδωτές αντιδράσεις ύφεσης,
µείωσης των εισοδηµάτων και επιβράδυνσης των απανταχού εθνι-
κών οικονοµιών. Φυσικά κάθε κράτος και κάθε εθνική οικονοµία
έχει τις δικές της αντοχές απέναντι σ’ αυτό το επιδηµιολογικό
crash test.

Εµείς βρισκόµαστε σε πολύ ευνοϊκότερη κατάσταση από το
2009 που αντιµετωπίσαµε ολοµόναχοι τις συνέπειες της οικονο-
µικής κρίσης. Τώρα υπάρχει ευρωπαϊκός µηχανισµός στήριξης,
πλεονάσµατα και όχι ελλείµµατα, έστω και αν αυτά είναι µατω-
µένα από το υστέρηµα του ελληνικού λαού και όχι προϊόν επεν-
δύσεων και ανάπτυξης και εθνική οµοψυχία αντί του κινήµατος
των «αγανακτισµένων» και της «πλατείας». Κυρίως, όµως, η Κυ-
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βέρνησή σας έχει την πολυτέλεια του χρόνου, καθώς η διαχεί-
ριση της πρώτης φάσης της πανδηµίας τής έδωσε αρκετό χρόνο
για να πράξει τα αυτονόητα. Δηλαδή, αφ’ ενός να θωρακίσει την
οικονοµία απέναντι στις οικονοµικές συνέπειες της πανδηµίας
και αφ’ ετέρου να προετοιµάσει την κοινωνία να αντιµετωπίσει
ένα δεύτερο, ίσως πιο ισχυρό και πιο ευρύ κύµα κρουσµάτων.
Δυστυχώς, και τα δύο αντιµετωπίζονται από την Κυβέρνησή σας
µε όρους επικοινωνιακούς και προβολής ενός έργου που αν και
δεν µηδενίζεται, σε καµµία περίπτωση δεν είναι επαρκές.

Αντίθετα µε όσα τα καλοταϊσµένα µέσα µαζικής ενηµέρωσης
προβάλλουν, πορεύεστε µέρα µε την ηµέρα και µε γνώµονα «το
βλέπουµε και κάνουµε», µε βάση µια συντηρητική και δηµοσιο-
νοµικά ανεπαρκή οικονοµική ατζέντα, έτσι, χωρίς πρόγραµµα.

Συγκεκριµένα στον τοµέα της οικονοµίας επιδείξατε αργά αν-
τανακλαστικά και παλινωδίες, αφήνοντας ουσιαστικά τον παρα-
γωγικό ιστό της χώρας ξεκρέµαστο σε όλη την περίοδο του
lockdown, αλλά και µετά. Βάζατε και βγάζετε ΚΑΔ από τις πλητ-
τόµενες επιχειρήσεις. Έγιναν αλαλούµ µε τα voucher. Έµειναν
έξω από το βοήθηµα των 800 ευρώ πληττόµενες παραγωγικές
οµάδες και επαγγελµατίες, όπως οι αγρότες των λαϊκών αγορών
και ορισµένες κατηγορίες εργαζοµένων στον τουρισµό.

Ήδη ένα βήµα πριν τη λήξη της υποχρέωσης υποβολής των
φορολογικών δηλώσεων δεν ξέρουµε τι θα γίνει µε την προκα-
ταβολή φόρου, µε το τέλος επιτηδεύµατος και την εισφορά αλ-
ληλεγγύης. Από τη µια ανοίγετε την πόρτα στον τουρισµό σε
χώρες µε µεγάλο αριθµό κρουσµάτων και από την άλλη δεν προ-
βαίνετε σε επαρκή έλεγχο του τουρισµού στις πύλες εισόδου της
χώρας. Τελικά τι ζητάτε από τους πολίτες και ποιος θα πει υπεύ-
θυνα την ώρα που έχετε καταργήσει την καθηµερινή ενηµέρωση
για τον κορωνοϊό;

Για να µειώσετε τις αντιδράσεις, δε, αφήνετε υποσχέσεις για
δήθεν ανάκαµψη το 2021 µε κεφάλαια του Ταµείου Ανάκαµψης
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Το µόνο που δεν ξέρουµε είναι αν
αυτό τελικά θα δηµιουργηθεί, πότε, υπό ποιους όρους και πώς
θα λειτουργήσει.

Οι συνέπειες των λάθος σηµάτων που εκπέµπετε στην οικονο-
µία, στον τουρισµό, στον πρωτογενή τοµέα και στην παραγωγική
βάση της χώρας διευρύνονται από την ελλιπέστατη προετοιµασία
της κοινωνίας για την αντιµετώπιση της δεύτερης φάσης της παν-
δηµίας. Ήδη ένα µεγάλο µέρος των πολιτών θεωρεί ότι ο κίνδυνος
της πανδηµίας πέρασε. Όλα αυτά αποδεικνύουν ότι δεν έχετε
εθνικό ολοκληρωµένο σχέδιο αντιµετώπισης της πανδηµίας.

Εµείς προτείνουµε: Τον αυστηρό και όχι δειγµατοληπτικό
έλεγχο στις πύλες εισόδου, τον εντοπισµό και ιχνηλάτηση των
ασυµπτωµατικών, την υποχρεωτική χρήση της µάσκας και επι-
στροφή της ηµερήσιας επιστηµονικής ενηµέρωσης, την ενεργο-
ποίηση ενηµερωτικής καµπάνιας η οποία στοίχισε στο ελληνικό
κράτος 20 εκατοµµύρια ευρώ, τον έγκαιρο σχεδιασµό για την κα-
θηµερινότητά µας από τον Σεπτέµβριο. Τι θα γίνει µε τα σχολεία;
Πώς θα λειτουργούν οι δηµόσιες υπηρεσίες; Πώς θα κυκλοφο-
ρούµε στα µέσα µαζικής µεταφοράς; Την κάλυψη των υγειονοµι-
κών αναγκών σε υλικά µε την ενίσχυση της εγχώριας παραγωγής
µέσων ατοµικής προστασίας και ιατρικού υλικού. Είναι αδιανόητο
σε ένα ενδεχόµενο κύµα κορωνοϊού να περιµένουµε µάσκες από
την Κίνα. Τη δηµιουργία σταθερής δοµής σε κάθε υγειονοµική πε-
ριφέρεια, η οποία είτε σε επίπεδο νοσοκοµείου, είτε σε επίπεδο
κέντρου υγείας να ασχολείται από τη διεξαγωγή των διαγνωστικών
τεστ µέχρι τη µέριµνα για τη νοσηλεία των κρουσµάτων. Τη δηµι-
ουργία ενός ενιαίου κέντρου διαχείρισης των επιδηµιών, που θα
λειτουργεί σε µόνιµη βάση, θα παρακολουθεί το επιδηµιολογικό
προφίλ κάθε νοµού και θα αντιµετωπίζει το πρόβληµα ανάλογα µε
τα κατά τόπους δεδοµένα. Και τέλος, αυστηρό έλεγχο εφαρµογής
των µέτρων, όχι τιµωρητικά, αλλά µε στόχο να προφυλάξουµε το
υγειονοµικό κεκτηµένο µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας µην επαίρεται η Κυβέρνηση
για τα κατορθώµατά της µέσα σε έναν χρόνο διακυβέρνησης στον
τοµέα της υγείας. Παρ’ ότι χρησιµοποιήσατε τις δωρεές για να
παρουσιάσετε έργο, η αλήθεια είναι ότι στις προσλήψεις υπολεί-
πεστε. ΜΕΘ χωρίς µόνιµο προσωπικό είναι κλειστή ΜΕΘ. Ο δε
κρατικός προϋπολογισµός για τις δηµόσιες δαπάνες υγείας εξα-
κολουθεί να είναι ένας από τους χαµηλότερους στην Ευρώπη. 

Εµείς ζητάµε ισχυροποίηση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας,
µε πολιτική συνεννόηση και διακοµµατική συναίνεση και πραγ-
µατική µέριµνα για τη δηµιουργία δηµόσιας υγείας που αξίζει
στον βαριά φορολογούµενο Έλληνα πολίτη. Μόνο µέσα από την
υγεία περνά η ανάκαµψη της οικονοµίας. Διαφορετικά, θα βρε-
θούµε σε ένα σπιράλ εξελίξεων από το οποίο καµµία επικοινω-
νιακή ασπίδα δεν µπορεί να µας προστατεύσει. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Προχωράµε στον
επόµενο, τον τελευταίο οµιλητή από την οµάδα των επερωτών-
των Βουλευτών, τον κ. Κεγκέρογλου. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα µιλήσω από τη θέση µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όπως επιθυµείτε.

Θα αξιοποιήσετε και τη δευτερολογία σας προφανώς. Το λέω για
να βάλω ενιαία τον χρόνο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Θα το δείξει η πράξη, Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, διαδεχόµενος

τον κ. Πουλά δεν µπορώ παρά να θυµίσω ότι το Κίνηµα Αλλαγής,
το πρώτο δεκαπενθήµερο του Ιανουαρίου, όταν κινδύνευσε να
χαρακτηριστεί ως υπερφίαλο ή ότι κινδυνολογεί, κατέθεσε µία
ερώτηση, την οποία υπέγραψε ο κ. Πουλάς κι εγώ, για τον κίν-
δυνο που έρχεται όταν σε παγκόσµιο επίπεδο οι θάνατοι ήταν
εννιά, πριν ακόµα κλείσει η Γιουχάν, πριν ακόµα ο Παγκόσµιος
Οργανισµός Υγείας ασχοληθεί καλά-καλά. 

Τι ζητήσαµε τότε; Προετοιµασία του συστήµατος υγείας, των
νοσοκοµείων, προµήθεια µέσων προστασίας -δεν υπήρχαν µά-
σκες, δεν υπήρχε παραγωγή στην Ελλάδα, γι’ αυτό και στην
πρώτη φάση δεν ήταν υποχρεωτική η µάσκα- και βέβαια έλεγχος
στις πύλες εισόδου-εξόδου, προετοιµασία και συνεργασία µε την
επιστηµονική κοινότητα. 

Το κάναµε έγκαιρα γιατί εµείς -και το δείχνει η όλη πορεία µας-
κάνουµε µια υπεύθυνη αντιπολίτευση η οποία στοχεύει στο να
αντιµετωπιστούν τα προβλήµατα, διότι αν αυτά δεν αντιµετωπι-
στούν προφανώς την πληρώνει ο πολίτης. Κάνουµε µια γόνιµη
αντιπολίτευση διότι θέλουµε να συµβάλουµε στο να βρεθούν λύ-
σεις. Δεν επενδύουµε στην καταστροφή ούτε στην αποτυχία των
µέτρων, όπως κάνουν κάποιοι άλλοι. Γι’ αυτό και όλο το διάστηµα
οι προτάσεις µας γίνονταν πριν ληφθούν οι κυβερνητικές απο-
φάσεις. Το πρόγραµµα για µια ζωντανή οικονοµία, για µια όρθια
κοινωνία το καταθέσαµε πριν τις αποφάσεις σας και όχι µετά. Η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση ήλθε µετά και κατέθεσε. Τι  ωραίο και
τι εύκολο, εκ των υστέρων, να δεις τι πρότειναν τα άλλα κόµµατα,
να δεις τι πρότεινε η Κυβέρνηση και να πεις: «αυτά»! 

Είναι ιδιαίτερες οι συνθήκες. Ο κόσµος πράγµατι δεν αντέχει
µετά από δέκα χρόνια κρίσης να υποστεί τις συνέπειες άλλης
µιας κρίσης πέραν αυτής που ήδη µέσα στον κύκλο της βρισκό-
µαστε. Η επιστροφή στην κανονικότητα δεν υπάρχει. Δεν υπάρ-
χει γιατί δεν υπάρχει η κανονικότητα εκείνη που είχαµε στο
µυαλό µας. Οι νέες διακινδυνεύσεις, οι νέες συνθήκες οδηγούν
στην ανάγκη η οικονοµία και η κοινωνία αλλά και το δηµόσιο να
προσαρµοστεί στις νέες συνθήκες µε µεταρρυθµίσεις και αλλα-
γές, να καλύψει τις νέες ανάγκες που έρχονται. Ήρθαν, µας χτύ-
πησαν την πόρτα, είναι παρούσες.

Δεν νοείται να µην έχει γίνει ήδη η θεσµοθέτηση των κανόνων
της τηλεργασίας, της τηλεκπαίδευσης, της τηλεκατάρτισης.
Είναι τρεις βασικοί τοµείς στους οποίους αποτύχατε, που απο-
τέλεσαν και ανάλογα σκάνδαλα διαφορετικής υφής βεβαίως.
Άλλο είναι οικονοµικό σκάνδαλο, άλλο είναι σκάνδαλο σε σχέση
µε τα δικαιώµατα και την προστασία των προσωπικών δεδοµέ-
νων. Είναι και το άλλο σκάνδαλο που το πληρώνουν οι εργαζό-
µενοι που αντί οκτάωρα δουλεύουν δωδεκάωρα και
δεκατετράωρα. Είναι ο τοµέας που λένε οι πολίτες ότι τα έχει
πάει πολύ καλά η Κυβέρνηση. Γι’ αυτό και δεν πιστεύω τις δηµο-
σκοπήσεις ποτέ µου. Κάνατε κάτι στην τηλεργασία και δεν το µά-
θαµε; Εργάζονται δώδεκα ώρες οι άνθρωποι. 

Έρχοµαι, λοιπόν, να πω ότι οι αλλαγές και οι µεταρρυθµίσεις
πρέπει να στοχεύουν πλέον στην αξιοποίηση των δυνατοτήτων
µας στις νέες συνθήκες, έχοντας στο µυαλό µας τον άνθρωπο -
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που έρχεται ξανά στο επίκεντρο-, την υγεία του, το κράτος πρό-
νοιας και την κοινωνική πολιτική, η οποία πρέπει να στηρίζεται
βεβαίως σε µια βιώσιµη ανάπτυξη. Δεν µπορεί να υπάρξει χωρίς
βιώσιµη ανάπτυξη. Λέγοντας βιώσιµη ανάπτυξη, νοούµε τη βιω-
σιµότητα και σε σχέση µε την αναπαραγωγή της, τα οικονοµικά
στοιχεία, και σε σχέση µε την προστασία του περιβάλλοντος. Αν
δεν υπάρχει δεν µπορεί να υπάρχει και κοινωνική πολιτική. Άρα
πρέπει αυτά τα δυο να τα συνδυάσουµε, βιώσιµη ανάπτυξη και
κοινωνική πολιτική.

Αυτές τις προτάσεις καταθέτουµε εµείς και θεωρούµε ότι
µέχρι τώρα τα µέτρα που πήρατε ορισµένα, λίγα, ήταν στη
σωστή κατεύθυνση, αλλά τα περισσότερα ήταν αναποτελεσµα-
τικά και πολύ περισσότερο µέτρα δεν υπάρχουν σε πολλούς το-
µείς. 

Έχουµε δυνατότητες; Γιατί πάντα λέµε «ρε παιδιά, πού να
βρούµε τα λεφτά;». Να κάνουµε µια σύγκριση µε το 2009. Το
2009 είχαµε τεράστια ελλείµµατα 15% και τώρα έχουµε πλεονά-
σµατα, µατωµένα πλεονάσµατα µεν, όπως λέω, από την υπερ-
φορολόγηση του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά πλεονάσµατα υπάρχουν. 

Έχουµε µια Ευρώπη που δεν αδιαφορεί, όπως το 2009, αλλά
έρχεται σήµερα και λέει: Ταµείο Ανάκαµψης 32 δισεκατοµµύρια.
Και όχι µόνο, αλλά διευκολύνει για την εφαρµογή του ΕΣΠΑ, έχει
αποφασίσει το «SURE», έχει δώσει όλες τις προϋποθέσεις.

Και το τρίτο και κυριότερο, και θα κλείσω µε αυτό, έχουµε ένα
διαφορετικό πολιτικό κλίµα. Δεν υπάρχει ο διχασµός του 2010
τώρα. Δεν είναι αυτοί που παλεύουν για να αντιµετωπίσουν την
κρίση και απ’ έξω οι άλλοι που αντιπάλευαν την αντιµετώπιση της
κρίσης. Είναι πλέον συνειδητοποιηµένοι όλοι, ανεξάρτητα από
το λαϊκίστικο που πολλές φορές πολλοί αξιοποιούν για να φα-
νούν ότι κάτι λένε και κάτι κάνουν, στο ότι πρέπει τώρα να αντι-
µετωπίσουµε αυτήν την κρίση για να µην έρθει σε µεγάλο βάθος
και να µην την πληρώσει ο κόσµος. 

Γιατί ύφεση θα έχουµε. Δεν είναι δυνατό να µην έχουµε. Όµως
µε τις προϋποθέσεις που υπάρχουν και λαµβάνοντας υπ’ όψιν
ότι είναι ένας σοβαρός κίνδυνος και το πρόβληµα δεν είναι µόνο
εθνικό, όπως δεν ήταν και το 2009, λέω ότι εξαρτάται από την
αποτελεσµατικότητα της Κυβέρνησης -το υποστηρίζουµε αυτό-
το πόσο θα είναι το βάθος της κρίσης. Δηλαδή αν θα είναι ύφεση
2%, 3% ή 13% εξαρτάται από την αξιοποίηση των πόρων, εξαρ-
τάται από την κυβερνητική πολιτική. 

Γι’ αυτό καταθέσαµε την επερώτηση για την ανεπάρκεια των
µέτρων, για την αναποτελεσµατικότητά τους, προκειµένου να
σας ταρακουνήσουµε. Τώρα είναι η ώρα να ληφθούν σωστές
αποφάσεις. Τον Σεπτέµβρη θα είναι αργά, θα έχουµε ήδη µπει
στην καρδιά της κρίσης. Κρούουµε τον κώδωνα του κινδύνου
όπως τότε στις 15 του Γενάρη, που γελούσαν όταν καταθέσαµε
την ερώτηση, µοναδικοί και πρώτοι σε όλα τα κοινοβούλια της
Ευρώπης, για τον κίνδυνο που έρχεται για τον κορωνοϊό.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώθηκε ο
κύκλος των οµιλιών των επερωτώντων Βουλευτών. 

Θα δώσουµε τον λόγο στον Υπουργό Οικονοµικών κ. Σταϊ-
κούρα, ο οποίος θα απαντήσει εκ µέρους της Κυβέρνησης στην
επίκαιρη επερώτηση.

Κύριε Σταϊκούρα, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Να ξεκινήσω λέγοντας ότι -βγάλαµε και µια σχετική ανακοί-

νωση χθες- η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Οικονοµικών κα-
ταδικάζει απερίφραστα τη χθεσινή αποτρόπαιη, βίαιη επίθεση
πολίτη σε βάρος υπαλλήλων της ΔΟΥ Κοζάνης την ώρα της ερ-
γασίας τους. Η πολιτεία στέκεται στο πλευρό των θυµάτων της
επίθεσης και θα λάβει άµεσα όλα τα αναγκαία µέτρα ώστε να µην
επαναληφθούν ανάλογα περιστατικά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διάβασα µε πολύ µεγάλη προ-
σοχή την επίκαιρη επερώτηση της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του Κινήµατος Αλλαγής και παρακολούθησα µε ιδιαίτερη προ-
σοχή τις τοποθετήσεις των συναδέλφων. Αυτό που δεν άκουσα
είναι πόσο κοστολογούνται τα µέτρα, πόσο κοστολογείται η συ-
νολική πρόταση του Κινήµατος Αλλαγής. Και φυσικά, επειδή πολ-

λοί είπαν -όλοι οι οµιλητές- ότι ήταν ολοκληρωµένο και τεκµη-
ριωµένο το σχέδιο του Κινήµατος Αλλαγής καταθέτω στα Πρα-
κτικά τις τρεις επικαιροποιήσεις του σχεδίου όπως αυτές
κατατίθεντο και επικαιροποιούνταν κάθε µήνα.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-
κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα όποια βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Προφανώς, αυτό δείχνει τη δυναµική των εξελίξεων, όπως
πράττει και η ελληνική Κυβέρνηση. 

Η πανδηµία του κορωνοϊού προκάλεσε σε ολόκληρο τον πλα-
νήτη µια πρωτόγνωρη κρίση. Ακόµα και σήµερα, όπως πολύ
σωστά ελέχθη, την έκταση και το βάθος της δεν τα γνωρίζουµε
µε ακρίβεια. Γνωρίζουµε, όµως, ότι οι συνέπειές της είναι πολύ-
πλευρες και έντονες. Αυτήν την κρίση µπορεί κάποιος να την ξε-
περάσει µόνο µε την αποτελεσµατική παρέµβαση του κράτους,
µε την υπεύθυνη και αλληλέγγυα στάση νοικοκυριών και επιχει-
ρήσεων και µε γενναίες αποφάσεις σε εθνικό και ευρωπαϊκό επί-
πεδο. 

Στην Ελλάδα, η Κυβέρνηση και η επιστήµη, το κράτος και οι
πολίτες δράσαµε από την πρώτη στιγµή µε προνοητικότητα, µε-
θοδικότητα, αποφασιστικότητα και συντονισµό. 

Στο πεδίο της οικονοµίας, το Υπουργείο Οικονοµικών σχεδίασε
και υλοποιεί -θα είµαι πολύ συγκεκριµένος µε ποσοτικά στοιχεία-
ένα συνεκτικό, ρεαλιστικό, ολοκληρωµένο και δυναµικό σχέδιο,
το οποίο, φυσικά, εξελίσσεται ανάλογα µε τις διαφορετικές ανάγ-
κες που δηµιουργεί η κρίση σε κάθε φάση της. Έτσι, µέσα σε
µικρό χρονικό διάστηµα ελήφθησαν πολλά µέτρα, µε στόχο την
ενδυνάµωση του δηµόσιου συστήµατος υγείας, τη στήριξη της
απασχόλησης, την ενίσχυση της ρευστότητας των επιχειρήσεων,
την τόνωση της κοινωνικής συνοχής. Ελάτε να τα διατρέξουµε
µαζί. Είναι πενήντα εννέα.

Πρώτον, η αναστολή πληρωµής ΦΠΑ για τους µήνες Μάρτιο
έως Μάιο για επιχειρήσεις, αυτοαπασχολούµενους και ατοµικές
επιχειρήσεις και η ρύθµισή τους σε έως είκοσι τέσσερις δόσεις. 

Δεύτερον, η αναστολή πληρωµών δόσεων, βεβαιωµένων οφει-
λών, φορολογικών υποχρεώσεων για επιχειρήσεις, αυτοαπασχο-
λούµενους, υπαλλήλους και ατοµικές επιχειρήσεις και η ρύθµισή
τους σε έως είκοσι τέσσερις δόσεις. 

Τρίτο µέτρο, η αναστολή πληρωµών των ασφαλιστικών εισφο-
ρών για επιχειρήσεις, αυτοαπασχολούµενους και ατοµικές επι-
χειρήσεις, οι οποίες θα εξοφληθούν σε µεταγενέστερο χρόνο σε
έως είκοσι τέσσερις δόσεις. 

Τέταρτο µέτρο, η τρίµηνη παράταση πληρωµής προγραµµα-
τισµένων ρυθµίσεων οφειλών δόσεων. 

Πέµπτο µέτρο, ο συµψηφισµός του 25% στο ΦΠΑ µε µελλον-
τικές υποχρεώσεις. 

Έκτο µέτρο, η έκπτωση 25% για οφειλές και δόσεις ρυθµίσεων
που πληρώθηκαν εµπρόθεσµα από επιχειρήσεις, επαγγελµατίες,
ιδιοκτήτες ακινήτων και εργαζόµενους που πλήττονται από την
κρίση. 

Έβδοµο µέτρο, η επιδότηση επιτοκίου όλων των επιχειρηµα-
τικών δανείων των επιχειρήσεων, οι οποίες ανήκουν σε πληρω-
µένους κλάδους. 

Όγδοο µέτρο, το κεφάλαιο κίνησης στο πλαίσιο του Ταµείου
Επιχειρηµατικότητας, το ΤΕΠΙΧ ΙΙ.

Ένατο µέτρο, το Ταµείο Εγγυοδοσίας της Ελληνικής Αναπτυ-
ξιακής Τράπεζας.

Δέκατο µέτρο, η επιστρεπτέα η προκαταβολή. Θα επανέλθω
σ’ αυτό, γιατί εδώ µπορεί να γίνει ένας πολύ καλός διάλογος για
το πότε έπρεπε να χορηγηθεί και πού να χορηγηθεί. 

Ενδέκατο µέτρο, η άµεση αποπληρωµή όλων των εκκρεµµου-
σών επιστροφών φόρου εισοδήµατος επιχειρήσεων και ΦΠΑ έως
και 30.000 ευρώ, που βρίσκονταν και βρίσκονται υπό τη διαδικα-
σία ελέγχου. 

Δωδέκατο µέτρο, το µηνιαίο επίδοµα 534 ευρώ για αυτοαπα-
σχολούµενους και ελεύθερους επαγγελµατίες που επλήγησαν
από την κρίση βάσει συγκεκριµένων κωδικών.

Δέκατο τρίτο µέτρο, η µηνιαία αποζηµίωση 534 ευρώ για υπαλ-
λήλους εταιρειών που έχουν πληγεί από την κρίση, των οποίων
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η σύµβαση εργασίας έχει ανασταλεί τον Μάρτιο-Σεπτέµβριο
βάσει συγκεκριµένων κωδικών. 

Δέκατο τέταρτο µέτρο, το µηνιαίο επίδοµα 534 ευρώ για ερ-
γοδότες µε έως και είκοσι υπαλλήλους που επλήγησαν από την
κρίση βάσει συγκεκριµένων κωδικών.

Δέκατο πέµπτο µέτρο, η ειδική αποζηµίωση 600 ευρώ για έξι
επιστηµονικούς τοµείς τον Απρίλιο.

Δέκατο έκτο µέτρο, η κάλυψη από το κράτος των ασφαλιστι-
κών εισφορών των εργαζοµένων, των οποίων οι συµβάσεις ερ-
γασίας έχουν τεθεί σε αναστολή.

Δέκατο έβδοµο µέτρο, η µείωση του ΦΠΑ, από 24% σε 6% σε
προϊόντα υγιεινής, µάσκες, γάντια και άλλα.

Δέκατο όγδοο µέτρο, η αναστολή αποπληρωµής δόσεων ενή-
µερων δανείων έως τον Σεπτέµβριο για επιχειρήσεις που πλήτ-
τονται από την κρίση του κορωνοϊού.

Δέκατο ένατο µέτρο, η κάλυψη από το κράτος µέρους του
δώρου Πάσχα που αναλογεί στην κανονική περίοδο της αναστο-
λής της σύµβασης εργασίας.

Απαντώ στον τίτλο της επίκαιρης επερώτησης όσον αφορά
στο «ανεπαρκή» και για το «αναποτελεσµατικά» θα τα πούµε σε
λίγο. 

Εικοστό µέτρο, η παροχή 150 εκατοµµυρίων ευρώ στο Υπουρ-
γείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων για τη στήριξη του πρω-
τογενούς τοµέα της οικονοµίας.

Εικοστό πρώτο µέτρο, η εισαγωγή άδειας και αποζηµίωσης ει-
δικού σκοπού για εργαζόµενους µε παιδιά που φοιτούν σε σχο-
λεία, ενώ τα σχολεία τότε ήταν κλειστά.

Εικοστό δεύτερο µέτρο, η παροχή της δυνατότητας σε κάθε
εργαζόµενο να µπορεί να απασχοληθεί µε µερική απασχόληση
για δύο εβδοµάδες ανά µήνα.

Εικοστό τρίτο µέτρο, η παράταση του τακτικού επιδόµατος
ανεργίας, καθώς και του επιδόµατος µακροχρόνιας ανεργίας για
όλους τους ανέργους, που το επίδοµα έληξε τον Μάρτιο, τον
Απρίλιο και τον Μάιο κατά δύο µήνες.

Εικοστό τέταρτο µέτρο, η µείωση του clowback στα νοσοκο-
µεία.

Εικοστό πέµπτο µέτρο, η αποζηµίωση επιβατικών πλοίων.
Εικοστό έκτο µέτρο, οι πρόσθετες υγειονοµικές δαπάνες, συµ-

περιλαµβανοµένων νέων προσλήψεων. 
Εικοστό έβδοµο µέτρο, η έκτακτη οικονοµική ενίσχυση στους

εργαζόµενους στα νοσοκοµεία, στον ΕΟΔΥ, στο ΕΚΑΒ και στην
Πολιτική Προστασία.

Εικοστό όγδοο µέτρο, οι έκτακτες δαπάνες προς όλα τα
Υπουργεία για την προµήθεια υγειονοµικού υλικού.

Εικοστό ένατο µέτρο, οι αναστολές πληρωµών των επιταγών
των επιχειρήσεων που ανήκουν στους πληττόµενους από την
κρίση ΚΑΔ για εβδοµήντα πέντε ηµέρες.

Τριακοστό µέτρο, η κατάργηση πληρωµής δηµοτικών τελών
για επιχειρήσεις που έκλεισαν µε κυβερνητική εντολή.

Τριακοστό πρώτο µέτρο, το επίδοµα ανεργίας 400 ευρώ σε
εκατόν πενήντα πέντε χιλιάδες φυσικά πρόσωπα που θεωρήθη-
καν µακροχρόνια άνεργοι από τον Απρίλιο του 2019.

Τριακοστό δεύτερο µέτρο, η διατήρηση του χαµηλότερου
ΕΝΦΙΑ, όπως ίσχυε και πέρυσι. 

Τριακοστό τρίτο µέτρο, η αναβολή υπολογισµού αντικειµενι-
κών τιµών που διατηρεί αµετάβλητους µια σειρά από φόρους.

Τριακοστό τέταρτο µέτρο, η χορήγηση δέκα εκατοµµυρίων
ευρώ στο Υπουργείο Πολιτισµού για την ενίσχυση του κλάδου
του πολιτισµού.

Τριακοστό πέµπτο µέτρο, η µείωση 40% για επαγγελµατικές
µισθώσεις επιχειρήσεων που πλήττονται από την κρίση, από τον
Μάρτιο έως και τον Αύγουστο.

Τριακοστό έκτο µέτρο, η µείωση κατά 40% για τις µισθώσεις
κύριας κατοικίας εργαζοµένων που βρίσκονται σε αναστολή,
καθώς και για τις µισθώσεις ακινήτων για την κάλυψη στεγαστι-
κών αναγκών φοιτητών που είναι τέκνα εξαρτηµένα µέλη των εν
λόγω εργαζοµένων.

Τριακοστό έβδοµο µέτρο, η αναστολή υποχρέωσης πληρωµής
φόρου για ιδιοκτήτες ακινήτων που λαµβάνουν µειωµένο ενοίκιο
από τους µήνες Μάρτιο έως και Ιούνιο.

Τριακοστό όγδοο µέτρο, η έκπτωση φόρου µε τη µορφή συµ-

ψηφισµού για ιδιοκτήτες ακινήτων που λαµβάνουν µειωµένο ενοί-
κιο από τους µήνες Μάρτιο έως και Αύγουστο.

Τριακοστό ένατο µέτρο, η αποζηµίωση σε δήµους λόγω κορω-
νοϊού. 

Τεσσαρακοστό µέτρο, η µείωση ΦΠΑ στις µεταφορές για την
περίοδο από Ιούνιο µέχρι Οκτώβριο.

Τεσσαρακοστό πρώτο µέτρο, η µείωση ΦΠΑ σε καφέ και ποτά
για την περίοδο από Ιούνιο µέχρι Οκτώβριο.

Τεσσαρακοστό δεύτερο µέτρο, η µείωση ΦΠΑ στο τουριστικό
πακέτο από 80%-20%, σε 90%-10% για την περίοδο από Ιούνιο
µέχρι Οκτώβριο.

Τεσσαρακοστό τρίτο µέτρο, η µείωση του ΦΠΑ στα εισιτήρια
κινηµατογράφου για την περίοδο από Ιούνιο µέχρι Οκτώβριο.

Τεσσαρακοστό τέταρτο µέτρο, το πρόγραµµα «Κοινωνικού
Τουρισµού» του Υπουργείου Τουρισµού.

Τεσσαρακοστό πέµπτο µέτρο, το πρόγραµµα «Κοινωνικού
Τουρισµού» του ΟΑΕΔ.

Τεσσαρακοστό έκτο µέτρο, τα επιπλέον έξοδα διαφήµισης του
ΕΟΤ.

Τεσσαρακοστό έβδοµο µέτρο. Θα επανέλθω σ’ αυτό, γιατί ο
κ. Κατρίνης ήταν εύστοχος στην παρατήρησή του. Το κόστος επι-
δότησης πρώτης κατοικίας για δανειολήπτες που επλήγησαν
από τον κορωνοϊό, το πρόγραµµα-γέφυρα. Θα το ανακοινώσω
σε λίγο. 

Τεσσαρακοστό όγδοο µέτρο, η µείωση ή ακόµα και ο µηδενι-
σµός στην πλειοψηφία των επιχειρήσεων -αντίθετα απ’ ό,τι ακού-
στηκε- της προκαταβολής φόρου για επιχειρήσεις που
επλήγησαν από τον κορωνοϊό.

Τεσσαρακοστό ένατο µέτρο, το πρόγραµµα βραχυπρόθεσµης
απασχόλησης «ΣΥΝ-ΕΡΓΑΣΙΑ», µε αυξηµένη κάλυψη των ασφα-
λιστικών εισφορών.

Πεντηκοστό µέτρο, η κάλυψη του πρόσθετου κόστους για το
πρόγραµµα «ΣΥΝ-ΕΡΓΑΣΙΑ», που σχετίζεται µε τα δώρα καλοκαι-
ριού και Χριστουγέννων.

Πεντηκοστό πρώτο µέτρο, η επέκταση του επιδόµατος ανερ-
γίας στους εποχικούς εργαζόµενους.

Πεντηκοστό δεύτερο µέτρο, η ειδική αποζηµίωση για εποχι-
κούς  εργαζόµενους στον τουρισµό. Γιατί άκουσα και αυτό.

Πεντηκοστό τρίτο µέτρο, η αποζηµίωση ανά θέση επιβάτη, 20
ευρώ ανά θέση, για αεροπορικές εταιρείες κατά τους µήνες
Απρίλιο και Μάιο.

Πεντηκοστό τέταρτο µέτρο, η µηδενική προκαταβολή φόρου
για αεροπορικές εταιρείες.

Πεντηκοστό πέµπτο µέτρο, η µείωση φόρου για τους πιλό-
τους.

Πεντηκοστό έκτο µέτρο, η κάλυψη του πρόσθετου κόστους
για τους υπαλλήλους που λαµβάνουν την ειδική αποζηµίωση
λόγω αναστολής της σύµβασης εργασίας σχετικά µε το δώρο
Χριστουγέννων.

Πεντηκοστό έβδοµο µέτρο, η πρωτοβουλία να εκπίπτουν οι δα-
πάνες έρευνας και ανάπτυξης κατά 100% έναντι 30% που ήταν
µέχρι σήµερα. 

Πεντηκοστό όγδοο µέτρο, η αποζηµίωση σε ερασιτεχνικούς
αθλητικούς συλλόγους.

Πεντηκοστό ένατο µέτρο, η κάλυψη ασφαλιστικών εισφορών
για τους µήνες Ιούλιο έως Σεπτέµβριο των υπαλλήλων εποχιακών
επιχειρήσεων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνεπώς, στο ερώτηµα «Ανε-
παρκή τα κυβερνητικά µέτρα;», νοµίζω ότι πενήντα εννιά µέτρα
άλλη χώρα στην Ευρώπη, απ’ όσο γνωρίζω και συζητάµε σε επί-
πεδο Eurogroup και ECOFIN, δεν έχει λάβει. Πενήντα εννιά συγ-
κεκριµένα µέτρα, τα οποία προφανώς, λόγω της δυναµικής της
οικονοµίας, διαρκώς εµπλουτίζουµε και προσθέτουµε. 

Σε πλήρη έκταση και εξέλιξη εκτιµάται ότι αυτά ανέρχονται
στα 24 δισεκατοµµύρια ευρώ. Μπορεί, µάλιστα, να αυξηθούν
ανάλογα, όπως είπα, µε την εξέλιξη της πανδηµίας και τη δυνα-
µική της οικονοµίας, συνυπολογίζοντας τον διαθέσιµο ταµειακό
και δηµοσιονοµικό χώρο.

Ακούστηκε και κάτι άλλο προηγουµένως και είναι ένας εύλο-
γος προβληµατισµός. Λέει, για παράδειγµα, το Κίνηµα Αλλαγής:
Εµείς σας προτείναµε έγκαιρα να δώσετε κατευθείαν 3 δισεκα-
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τοµµύρια επιστρεπτέα προκαταβολή. Μάλιστα. Και εµείς θα κα-
ταλήξουµε στα 3 δισεκατοµµύρια ευρώ. Λέτε, συνεπώς –πάω στο
δεύτερο σκέλος-, ότι είναι αναποτελεσµατικά, γιατί αργήσατε να
τα δώσετε. Εάν τα δίναµε τότε, τον Μάρτιο και τον Απρίλιο, όλο
το ποσό, θέλω να υπενθυµίσω ότι τότε δεν είχαµε την ευκολία να
κάνουµε προβλέψεις όπως σήµερα, γιατί στις αγορές δεν είχαµε
βγει και το κόστος δανεισµού ήταν πολύ υψηλότερο. Κλείνω την
παρένθεση και θα επανέλθω σε λίγο. Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι
αυτό θα το κάναµε µε τα στοιχεία που είχαµε τότε διαθέσιµα. Νο-
µίζω ότι δεν διαφωνούµε σ’ αυτό. Άρα, θα το κάναµε µε τα στοι-
χεία Μαρτίου. Θα δίναµε, συνεπώς, 3 δισεκατοµµύρια στις
επιχειρήσεις που θα εµφάνιζαν πολύ µεγάλη µείωση του τζίρου
των επιχειρήσεών τους τον µήνα Μάρτιο. Αυτό µας ζητούσατε
τότε. 

Εµείς τι κάνουµε; Το «σπάµε» αυτό και συνεχώς εµπλουτίζουµε
και ενισχύουµε το οπλοστάσιό µας, βάζοντας στη δεύτερη φάση
τους µήνες Απρίλιο και Μάιο και στην τρίτη φάση, που µε ρωτή-
σατε, που θα γίνει στο τέλος Αυγούστου, τα στοιχεία Ιουνίου και
Ιουλίου. Με αυτόν τον τρόπο κάθε φορά οι πόροι πάνε στοχευ-
µένα στις επιχειρήσεις που έχουν τη µεγαλύτερη ανάγκη. 

Απάντηση σ’ αυτό. Προσπαθώ να βρω συναδέλφους από νησιά.
Βλέπω έναν συνάδελφο εδώ. Από τη δεύτερη επιστρεπτέα προ-
καταβολή -γιατί πρέπει να είµαστε πολύ ακριβείς- έχουν βοηθηθεί
µέχρι σήµερα -σήµερα θα πιστωθούν κι άλλα χρηµατικά ποσά- δε-
κατέσσερις χιλιάδες είκοσι επτά επιχειρήσεις στα ελληνικά νησιά.
Δεκατέσσερις χιλιάδες είκοσι επτά επιχειρήσεις έχουν πάρει ποσά
την προηγούµενη εβδοµάδα από την επιστρεπτέα προκαταβολή
2. Εάν πηγαίναµε µε τον τρόπο που µας λέγατε εσείς, στην Κέρ-
κυρα θα έπαιρναν µόνο πεντακόσιες επιχειρήσεις επιστρεπτέα
προκαταβολή, πολύ µεγαλύτερα ποσά τότε.

Ξέρετε πόσες πήραν «Επιστρεπτέα 2»; Χίλιες τετρακόσιες δύο
µέχρι χθες. Χίλιες τετρακόσιες δύο! Στο Ηράκλειο Κρήτης -λείπει
ο κ. Κεγκέρογλου- δύο χιλιάδες διακόσιες ενενήντα εννέα. Αυτές
δεν θα έπαιρναν µε την πρόταση που είχατε κάνει τότε. Τώρα
πήραν, γιατί βάλαµε τα στοιχεία Απριλίου και Μαΐου. Άρα, στο-
χεύσαµε στις επιχειρήσεις που είχαν µεγάλη µείωση τζίρου τον
Μάιο και τον Ιούνιο.

Να µιλήσουµε και µε άλλα στοιχεία; Τα νησιά της χώρας µέχρι
σήµερα µόνο από το Υπουργείο Οικονοµικών -όχι από το Υπουρ-
γείο Εργασίας και την αποζηµίωση ειδικού σκοπού στους εργα-
ζόµενους- έχουν πάρει 312,3 εκατοµµύρια ευρώ. Από τις δύο
επιστρεπτέες και από την αποζηµίωση ειδικού σκοπού για τους
ελεύθερους επαγγελµατίες έχουν πάρει µέχρι σήµερα 312,3 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Πείτε µου πότε άλλοτε το ελληνικό κράτος έχει
δώσει 312 εκατοµµύρια σε ενάµιση µήνα µόνο στα ελληνικά
νησιά. Στοχευµένα, όµως. Γι’ αυτό και έχει αξία να προγραµµα-
τίζεις τις πράξεις σου. Τώρα, βάζοντας τον µήνα Ιούνιο και Ιού-
λιο, θα βοηθήσουµε ακόµα περισσότερο τον τουρισµό, ακόµα
περισσότερο την επιχειρηµατικότητα σ’ αυτούς τους τόπους.

Αν κάναµε αυτό που µας προτείνατε, τα ελληνικά νησιά θα
έπαιρναν µηδέν, γιατί δεν θα είχαµε τα στοιχεία Απριλίου, Μαΐου,
Ιουνίου και Ιουλίου. Γι’ αυτό και επαναλαµβάνω ότι πρέπει να
είναι πολύ προσεκτική η διάρθρωση των µέτρων και η κατανοµή
των µέτρων.

Να υπενθυµίσω και κάτι ακόµα, το οποίο το λησµονούµε, πέρα
από το γεγονός ότι κόστος δεν άκουσα, ούτε έχω δει στα τρία
προγράµµατα που έχετε ανακοινώσει. Αυτά τα πενήντα εννέα
µέτρα µέχρι τώρα τα έχουµε υλοποιήσει και τα έχουµε εφαρµό-
σει χωρίς να εκταµιευθεί ούτε 1 ευρώ από τα ευρωπαϊκά κονδύ-
λια! 

Κύριοι συνάδελφοι, ξέρετε πολύ καλά τι γίνεται στην Ευρώπη
και πώς γίνεται η εκταµίευση πόρων. Βασιστήκαµε αποκλειστικά
και µόνο στις δικές µας δυνάµεις, φροντίζοντας, όµως, να κρα-
τήσουµε καύσιµα για τη φάση της ανάταξης της οικονοµίας.

Προφανώς σήµερα σας µιλώ µε διαφορετικούς όρους από ό,τι
θα σας µιλούσα πριν από δύο µήνες. Έχουµε ενισχύσει, στο µε-
ταξύ, τα ταµειακά µας διαθέσιµα, βγαίνοντας δύο φορές µε επι-
τυχία στις αγορές και δανειζόµενοι 5 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Έχουµε αυξήσει την έκδοση εντόκων γραµµατίων διαφορετικών
διαρκειών, µε κόστος δανεισµού αντίστοιχο της προ κορωνοϊού
εποχής, παίρνοντας άλλα 2 δισεκατοµµύρια ευρώ, 7 δισεκατοµ-

µύρια ευρώ επιπλέον που ήταν άγνωστο αν θα µπορούσαµε να
τα πάρουµε στην αρχή της υγειονοµικής κρίσης. Γι’ αυτό και
έπρεπε να ήµασταν πολύ προσεκτικοί στη χρήση των ταµειακών
διαθεσίµων.

Αποτέλεσµα όλων αυτών -γιατί ξέρει πολύ καλά ο κ. Λοβέρδος
και έχουµε µιλήσει πολλές φορές στο ελληνικό Κοινοβούλιο, στα-
θερά ζητάει ενηµέρωση και είµαι πολύ ανοικτός σε αυτό- είναι
τα ταµειακά διαθέσιµα κράτους και φορέων γενικής κυβέρνησης
σήµερα να είναι στα 31 δισεκατοµµύρια ευρώ, παρά το µεγάλο
πακέτο στήριξης, το οποίο λάβαµε. Γιατί; Διότι κάνουµε όλες
αυτές τις δαπάνες για τα πενήντα εννέα µέτρα, ταυτόχρονα,
όµως, ενισχύουµε το οπλοστάσιό µας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Επιπλέον -σωστά είπε ο κ. Σκανδαλίδης- η εκτέλεση του προ-
ϋπολογισµού έχει υστερήσεις στα έσοδα. Όµως, σε σχέση µε τις
αρχικές εκτιµήσεις που είχαµε κάνει για συρρίκνωση στα έσοδα
σε µηνιαία βάση, σε σχέση µε τους στόχους, κατά 40%, πάµε κα-
λύτερα. Άρα, η συνολική εκτέλεση είναι ικανοποιητική δεδοµέ-
νων των συνθηκών, ενώ εκτιµούµε ότι σύντοµα θα αρχίσουν να
έρχονται ευρωπαϊκοί πόροι για τα συγχρηµατοδοτούµενα έργα,
καθώς και έσοδα από τις υπόλοιπες ευρωπαϊκές πηγές που δη-
µιουργήθηκαν, όπως είναι το πρόγραµµα «SURE» και το Πανευ-
ρωπαϊκό Ταµείο Εγγυοδοσίας της Ευρωπαϊκής Τράπεζας
Επενδύσεων.

Για θέµατα ρευστότητας και πλήρη ανάλυση του ΤΕΠΙΧ ΙΙ στη
δευτερολογία µου.

Θα µου επιτρέψετε, όµως, να ανακοινώσω σήµερα ένα πρό-
γραµµα το οποίο για πρώτη φορά υλοποιεί ελληνική κυβέρνηση
-πολλές φορές, όπως και σήµερα, µε έχει ρωτήσει ο κ. Κατρίνης
γι’ αυτό-, αφού εκφράσω τις ευχαριστίες µου προς τη γραµµα-
τεία ιδιωτικού χρέους του Υπουργείου Οικονοµικών για τη συ-
στηµατική και σοβαρή δουλειά που έκανε µε πολλές άλλες
υπηρεσίες και µε τους θεσµούς, για να το ολοκληρώσουµε.

Σήµερα, συνεπώς -και θα εισαχθεί βράδυ στο ελληνικό Κοινο-
βούλιο προς ψήφιση- έχουµε ένα νέο πρόγραµµα, το πρόγραµµα
«ΓΕΦΥΡΑ». Με αυτό το πρόγραµµα επιδοτούµε για εννιά µήνες
όλα τα στεγαστικά και επιχειρηµατικά δάνεια, µε υποθήκη στην
πρώτη κατοικία, όλων όσων επλήγησαν από τον κορωνοϊό. Οι δι-
καιούχοι του προγράµµατος είναι διευρυµένοι σε σχέση µε το
πρόγραµµα προστασίας πρώτης κατοικίας που βρήκαµε από την
προηγούµενη Κυβέρνηση. 

Σ’ αυτό εντάσσονται φυσικά πρόσωπα, εργαζόµενοι σε κλά-
δους που έχουν πληγεί, άνεργοι που λαµβάνουν έκτακτη στή-
ριξη, ελεύθεροι επαγγελµατίες σε πληγέντες κλάδους, φυσικά
πρόσωπα µε σηµαντική µείωση του µηνιαίου µισθού τους, επαγ-
γελµατίες που παρουσίασαν µείωση της εµπορικής δραστηριό-
τητας τους, δηλαδή παρουσιάζουν µείωση του ΦΠΑ άνω του
20%, λαµβάνοντας υπ’ όψιν το δεύτερο τρίµηνο του 2020 σε
σχέση µε το δεύτερο τρίµηνο του 2019. 

Δικαιούχοι της ενίσχυσης µε τη µορφή της επιστρεπτέας προ-
καταβολής είναι τα φυσικά πρόσωπα που εντάσσονται στον µη-
χανισµό ενίσχυσης της απασχόλησης «ΣΥΝ-ΕΡΓΑΣΙΑ» και οι
ιδιοκτήτες ακινήτων που λαµβάνουν µειωµένο ενοίκιο. 

Για όλες αυτές τις κατηγορίες πληγέντων παρέχουµε επιδό-
τηση -προσέξτε επιδότηση- τόσο για τα εξυπηρετούµενα όσο και
για τα µη εξυπηρετούµενα δάνεια. Υπενθυµίζω ότι το πρόγραµµα
της προηγούµενης κυβέρνησης είχε µόνο τα µη εξυπηρετούµενα
δάνεια µέχρι 31-12-2018. 

Αναλυτικά, για τα εξυπηρετούµενα δάνεια για πρώτη φορά κυ-
βέρνηση βοηθάει τους συνεπείς συµπατριώτες µας. Επιδοτούµε
τη µηνιαία δόση µε 90% κατά το πρώτο τρίµηνο, µε 80% κατά το
δεύτερο τρίµηνο και µε 70% κατά το τρίτο από τρίµηνο. Το κρά-
τος έρχεται αρωγός στους πολίτες που έχουν πληγεί από την
κρίση του κορωνοϊού. 

Οι προϋποθέσεις, δηλαδή τα κριτήρια επιλεξιµότητας, είναι η
αξία της κύριας κατοικίας τους να µην ξεπερνά τις 300.000 ευρώ,
το υπόλοιπο του δανείου να µην ξεπερνά τις 300.000 ευρώ ανά
τράπεζα, το οικογενειακό εισόδηµα να µην ξεπερνά τις 57.000
ευρώ, οι καταθέσεις να µην ξεπερνούν τις 40.000 ευρώ και η συ-
νολική ακίνητη περιουσία να µην ξεπερνά τις 600.000 ευρώ. Για
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τα δάνεια της κατηγορίας αυτής το ανώτατο µηνιαίο όριο επιδό-
τησης µπορεί να φτάσει ως τα 600 ευρώ. Για πρώτη φορά η πο-
λιτεία επιβραβεύει τη συνέπεια και στέκεται δίπλα στους
συνεπείς δανειολήπτες για εννιά µήνες. 

Για τα µη εξυπηρετούµενα δάνεια, στα οποία συµπεριλαµβά-
νονται και τα δάνεια που ρυθµίστηκαν πρόσφατα, επιδοτούµε τη
µηνιαία δόση σε ποσοστό 80% κατά το πρώτο τρίµηνο, 70% κατά
το δεύτερο τρίµηνο και 60% κατά το τρίτο τρίµηνο. 

Για τα δάνεια της κατηγορίας αυτής οι προϋποθέσεις, δηλαδή
τα κριτήρια επιλεξιµότητας, είναι ενισχυµένα σε σχέση µε το πρό-
γραµµα της προηγούµενης κυβέρνησης. Συγκρατήστε τις διαφο-
ρές: Η αξία της κύριας κατοικίας να µην ξεπερνά τις 250.000
χιλιάδες ευρώ, το υπόλοιπο δανείου να µην ξεπερνά τις 250.000
ευρώ -ήταν 130.000 ευρώ στο προηγούµενο πρόγραµµα ανά τρά-
πεζα- το οικογενειακό εισόδηµα να µην ξεπερνά τις 45.000 ευρώ
-ήταν 36.000 ευρώ στο προηγούµενο πρόγραµµα-, οι καταθέσεις
να µην ξεπερνούν τις 25.000 ευρώ -ήταν 15.000 ευρώ στο προ-
ηγούµενο πρόγραµµα-, η συνολική ακίνητη περιουσία να µην ξε-
περνά τις 500.000 ευρώ, που ήταν 280.000 ευρώ στο
προηγούµενο πρόγραµµα. Για τα δάνεια της κατηγορίας αυτής το
ανώτατο µηνιαίο όριο επιδότησης µπορεί να φτάσει τα 500 ευρώ. 

Και τέλος -τρίτη κατηγορία- για τα µη εξυπηρετούµενα δάνεια
που έχουν καταγγελθεί, όµως, επιπλέον, παρέχουµε επιδότηση
µε σκοπό, προφανώς, να µην γίνει πλειστηριασµός τους επόµε-
νους µήνες. Δηλαδή, επιδοτούµε τη µηνιαία δόση σε ποσοστό
60% κατά το πρώτο τρίµηνο, 50% κατά το δεύτερο τρίµηνο και
30% κατά το πρώτο τρίµηνο. Οι προϋποθέσεις είναι η αξία της
κύριας κατοικίας να µην ξεπερνά τις 200.000 ευρώ, το υπόλοιπο
του δανείου να µην ξεπερνά τις 130.000 ευρώ ανά τράπεζα, το
οικογενειακό εισόδηµα να µην ξεπερνά τις 36.000 ευρώ, οι κα-
ταθέσεις να µην ξεπερνούν τις 15.000 ευρώ και η συνολική ακί-
νητη περιουσία να µην ξεπερνά τις 280.000 ευρώ.

Για τα δάνεια της κατηγορίας αυτής το ανώτατο µηνιαίο όριο
επιδότησης µπορεί να φτάσει τα 300 ευρώ. Δηλαδή, για πρώτη
φορά έρχεται το κράτος και στέκεται κοντά στους πολίτες, όχι
µόνο τους «κόκκινους», αλλά και τους «πράσινους». Παίρνει
πάνω του ο προϋπολογισµός ένα κοµµάτι του βάρους για όλους
τους πολίτες οι οποίοι επλήγησαν από τον κορωνοϊό και έχουν
αυτά τα χαρακτηριστικά. 

Οι αιτήσεις θα υποβάλλονται ηλεκτρονικά σε ειδική πλατ-
φόρµα από αρχές Αυγούστου µέχρι 30 Σεπτεµβρίου 2020. 

Με το πρόγραµµα αυτό επιτυγχάνονται πολλαπλοί στόχοι που
έχουµε θέσει ως Υπουργείο Οικονοµικών. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ποιο θα είναι το κόστος; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Εξαρτά-

ται από το πόσοι θα µπουν. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κατά προσέγγιση…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Έχουµε

κάνει προσέγγιση, προφανώς. 
Εκτιµούµε ότι αυτό το κόστος θα µπορούσε να είναι περίπου

300 εκατοµµύρια ευρώ, αλλά θα πρέπει να δούµε πόσοι θα
µπουν. Και είναι η κατανοµή µεταξύ 2020 και 2021. Γιατί εξελίσ-
σεται το πρόγραµµα για την επόµενη χρονιά και έχει και τρεις
διαφορετικές κατηγορίες. 

Έχει ενσωµατωθεί στο πακέτο των µέτρων των πενήντα εννέα
που σας είπα προηγουµένως. Ήταν ένα από τα πενήντα εννέα
και σας είπα ότι θα το αναλύσω. Είναι µέσα στην κοστολόγηση
των µέτρων. 

Ποιοι είναι οι στόχοι και τι πετυχαίνουµε: 
Επιβραβεύονται -το τονίζω για πολλοστή φορά- για πρώτη

φορά οι συνεπείς δανειολήπτες µε εξυπηρετούµενα δάνεια. 
Υποστηρίζεται το σύνολο των δανειοληπτών που επλήγησαν

από την οικονοµική κρίση και έχουν µη εξυπηρετούµενο δάνειο,
ακόµα και µετά το τέλος του 2018. Αυτό που κάποιοι ζητούν να
παραταθεί µετά τον Ιούλιο καλύπτει µόνο τα κόκκινα δάνεια
µέχρι 31-12-2018. Δίνουµε λύσεις, συνεπώς, σε µια οµάδα δανει-
οληπτών που είχε αφήσει η προηγούµενη κυβέρνηση χωρίς καµ-
µία προστασία. 

Ενθαρρύνονται και ενισχύονται οι διµερείς συµφωνίες µε τα
χρηµατοπιστωτικά ιδρύµατα και τις εταιρείες διαχείρισης απαι-
τήσεων. 

Υπενθυµίζεται ότι από τον Ιούλιο 2019 µέχρι και τέλος Μαΐου
2020 ρυθµίστηκαν επιτυχώς περίπου διακόσιες πενήντα χιλιάδες
στεγαστικά, καταναλωτικά και επιχειρηµατικά δάνεια ύψους 12
δισεκατοµµυρίων ευρώ. Είναι αξιοσηµείωτο ότι οι εταιρείες δια-
χείρισης απαιτήσεων από δάνεια και πιστώσεις παρέχουν δια-
γραφή οφειλών περίπου σε οκτώ από τα δέκα δάνεια που
ρυθµίζουν. 

Καλλιεργείται, επιπλέον, η κουλτούρα πληρωµών µε την έµ-
πρακτη στήριξη του κράτους, αφού επιδοτούµε ένα σηµαντικό
κοµµάτι της µηνιαίας δόσης του δανείου. 

Μου λέγατε όταν το συζητάγαµε ότι «θα είναι πάνω από 50%;»
και σας µίλησα για ποσοστά της τάξεως του 90% το πρώτο τρί-
µηνο για τους συνεπείς δανειολήπτες. Δηλαδή, για ένα τρίµηνο
ουσιαστικά το κράτος πληρώνει όλη τη δόση του πολίτη. Αυτό
σηµαίνει «το κράτος κοντά στον πολίτη». 

Αποτρέπεται η κατάχρηση του νέου πλαισίου από στρατηγι-
κούς κακοπληρωτές. Περιορίζεται ο κίνδυνος δηµιουργίας µιας
νέας γενιάς κόκκινων δανείων λόγω της κρίσης που επέφερε η
πανδηµία και ενισχύεται η κοινωνική συνοχή, καθώς καλύπτονται
πολλαπλάσιοι δανειολήπτες σε σχέση µε το πλαίσιο της προ-
ηγούµενης κυβέρνησης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας, όπως προανέφερα,
η υγειονοµική κρίση είναι µια κατάσταση δυναµική, η οποία δη-
µιουργεί διαφορετικές ανάγκες σε κάθε φάση της. Συνεπώς, και
οι δικές µας παρεµβάσεις δεν µπορεί να είναι στατικές. 

Παρακολουθούµε συνεχώς τις εξελίξεις και ανάλογα προχω-
ρούµε σε βελτιώσεις, επεκτάσεις ή διευρύνσεις των µέτρων που
έχουµε λάβει. Έχουµε στη διάθεσή µας «πυροµαχικά», τα οποία
ρίχνουµε στη µάχη όταν και όπου χρειάζεται, έχοντας υπ’ όψιν
µας ότι µπορεί να υπάρξουν και επιπλέον ανάγκες το δεύτερο
εξάµηνο, τις οποίες προφανώς είµαστε σε θέση να καλύψουµε. 

Πιστεύω ότι µε σχέδιο, πίστη στις δυνάµεις µας, αλληλεγγύη
και συνοχή µπορούµε να τα καταφέρουµε και θα τα καταφέ-
ρουµε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό. 

Συνεχίζουµε µε τον κύκλο παρεµβάσεων από τους Κοινοβου-
λευτικούς Εκπροσώπους, όπως έχουν οριστεί από τις Κοινοβου-
λευτικές Οµάδες, µε πρώτο τον κ. Λοβέρδο από το Κίνηµα
Αλλαγής. Θα ακολουθήσει ο κ. Μπουκώρος από τη Νέα Δηµο-
κρατία, η κ. Ξενογιαννακοπούλου από τον ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Καραθα-
νασόπουλος από το Κοµµουνιστικό Κόµµα, ο κ. Βιλιάρδος από
την Ελληνική Λύση και η κ. Μπακαδήµα από το ΜέΡΑ25. 

Τον λόγο έχει ο κ. Λοβέρδος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
από το Κίνηµα Αλλαγής.  

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θα µιλήσω από εδώ, κύριε Πρόεδρε.
Έχω κάνει επανειληµµένες αναφορές στο «τρίγωνο του δια-

βόλου», όπως το έχω αποκαλέσει, το τρίγωνο δηλαδή των προ-
βληµάτων που αντιµετωπίζει η ελληνική κοινωνία, ο Έλληνας και
η Ελληνίδα, τα οποία συνθέτουν ένα πραγµατικά τεράστιο πρό-
βληµα για την Κυβέρνηση, αλλά και για όλα τα κόµµατα της ελ-
ληνικής Βουλής. Θα κριθεί το κάθε κόµµα και πρώτα από όλους
η Κυβέρνηση από τον βαθµό επιτυχίας στην αντιµετώπιση του
τριγώνου αυτού.

Πρώτον, η πανδηµία του COVID-19. Ο καθηγητής Χαράλαµπος
Γώγος πριν από λίγες µέρες είπε ότι το δεύτερο κύµα της παν-
δηµίας είναι εδώ. Εµείς ξέρουµε, επειδή ζήσαµε την πρώτη φάση
της πανδηµίας, ότι η οικονοµία µας δεν αντέχει δεύτερο lock-
down, δεν αντέχει δεύτερο κλείσιµο, καθολικό κλείσιµο σχεδόν,
όπως έγινε στην Ελλάδα.

Έχουµε, λοιπόν, την έναρξη του δεύτερου κύκλου, του δεύτε-
ρου κύµατος. Παρατηρούµε από την πρώτη στιγµή ότι ναι µεν
υπάρχουν σε ό,τι αφορά τις υποδοµές ενισχύσεις στον τοµέα
των µονάδων εντατικής θεραπείας, αλλά ταυτοχρόνως παρατη-
ρούµε ότι οι µονάδες εντατικής θεραπείας -οι οποίες έχουν προ-
σωπικό που δεν είναι µόνιµο, είναι προσωρινό και που όταν
εξειδικευτεί, θα πρέπει να φύγει- κατ’ ουσίαν είναι µονάδες εν-
τατικής θεραπείας που δεν µπορούν να λειτουργήσουν για να
αντιµετωπίσουν τα προβλήµατα.
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Αυτό γιατί το λέω; Το λέω γιατί δεύτερο κύµα της πανδηµίας
χωρίς lockdown σηµαίνει ότι θα το αντιµετωπίσουµε -ας πούµε-
όπως οι Σουηδοί µε την οικονοµία σε λειτουργεία. Άρα, οι υπο-
δοµές πρέπει να είναι πολύ καλά εξοπλισµένες για να αντιµετω-
πίσουµε αυτό το κύµα.

Είµαστε στο καλοκαίρι και σε µια βδοµάδα µέσα είχαµε παγ-
κοσµίως ένα εκατοµµύριο περισσότερα κρούσµατα. Στη γειτο-
νική Σερβία πριν από λίγες ώρες µάθαµε τους νεκρούς που είχαν
την τελευταία µέρα.

Έρχεται κάτι σε δεύτερο χρόνο, σε δεύτερο στάδιο, που είναι
πολύ σοβαρό και θα κληθούµε να το αντιµετωπίσουµε χωρίς
lockdown, που σηµαίνει ότι το θέµα της πανδηµίας πρέπει να αν-
τιµετωπιστεί όσο γίνεται πιο καλά, αφού είναι µονόδροµος να το
αντιµετωπίσουµε χωρίς να σταµατήσει να λειτουργεί η οικονοµία.
Ένα το κρατούµενο.

Δεύτερο το κρατούµενο, κύριε Πρόεδρε, η ύφεση. Ούτε µάν-
της κακών είµαι, ούτε θέλω σε βάρος της Κυβέρνησης ή σε
βάρος του κόµµατος που σήµερα κυβερνά να έχουµε όσο το δυ-
νατόν περισσότερες αρνητικές εξελίξεις για να ικανοποιηθούµε
εµείς ως κόµµα της Αντιπολίτευσης. Όλοι µας θέλουµε το πρό-
βληµα να είναι όσο µπορεί µικρότερο. Έλα που δεν είναι, όµως!

Έχουµε µειωµένα έσοδα, που όταν µετρήσουµε το εξάµηνο,
η κατάσταση θα είναι πολύ σοβαρή. Θα υπάρχει ύφεση, είναι
προβλεπόµενη από τους πάντες –η Σολωµονική για το πόση θα
είναι η ύφεση δεν είναι πολιτική- θα υπάρχει ύφεση και θα είναι
µεγάλη και είναι και τα ειδικά προβλήµατα που έχει η χώρα µας
ως νησιωτική χώρα.

Άρα, κύριε Πρόεδρε, πανδηµία, ύφεση και µια χώρα µε πολλά
νησιά -που αυτός είναι ο τρίτος τοµέας, αυτός είναι ο τρίτος πα-
ράγοντας- το «τρίγωνο του διαβόλου» είναι αυτό και έχει µέσα
του και τα δύο προηγούµενα προβλήµατα και την πανδηµία -µε
το δεύτερο κύµα της- αλλά και την οικονοµική κρίση. Πώς;

Για την υγεία, εµείς, δώσαµε διάσταση ενεργειών που πρέπει
να γίνουν. Τονίζω ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος την ανάγκη
το προσωπικό των ΜΕΘ, των µονάδων εντατικής θεραπείας, να
είναι µόνιµο. Θα στηρίξουµε κάθε λύση σ’ αυτή την κατεύθυνση,
χωρίς να δηµιουργούµε προβλήµατα από την πλευρά του νοµι-
κού κοµµατιού, πώς θα το κάνεις δηλαδή αυτό. Κάνε το όπως
µπορείς! Θα είµαστε εδώ! Όµως, ΜΕΘ µε προσωρινό προσω-
πικό, µε προσωπικό που θα φύγει σε δύο χρόνια είναι πραγµα-
τικά θανατηφόρα λύση. Αυτό είναι κάτι που θέλω να επαναλάβω.

Δεύτερον, ύφεση. Εµείς δεν ρωτήσαµε την Κυβέρνηση να µας
απαριθµήσει τα µέτρα που έχει πάρει. Εµείς κρίνοντας από την
αποτελεσµατικότητα ή µη των µέτρων κάναµε παρέµβαση. Ναι,
χρειαζόντουσαν περισσότερα. Όµως, κυρίως, κύριε Πρόεδρε,
όταν κάνεις απολογισµό τού τι έχεις ζήσει επί κάποιους µήνες,
µπορείς να πεις στην Κυβέρνηση να είναι πιο συγκεκριµένη σε
ό,τι αφορά την αποδοτικότητα και αποτελεσµατικότητα των µέ-
τρων της. 

Τα στοιχεία, κύριε Υπουργέ, σχετικά µε τις µικροµεσαίες επι-
χειρήσεις, λένε ότι οκτώ στις δέκα δεν µπορούν να τα βγάλουν
πέρα, δεν έχουν ρευστότητα, ότι το Ταµείο Επιχειρηµατικότητας
ΙΙ και το Ταµείο Επιχειρηµατικότητας ΙΙΙ δεν έχουν αποδώσει αυτά
τα οποία είχαµε -εσείς κυρίως- ελπίσει ότι θα αποδώσουν όταν
είχαν καταρτιστεί αυτά τα προγράµµατα, ότι υπάρχουν παρά-
πονα σε όλους τους Βουλευτές του ελληνικού Κοινοβουλίου, στα
κινητά τους, στα γραφεία τους, από ανθρώπους που έχουν όλες
τις προϋποθέσεις να δανειοδοτηθούν, αλλά δεν µπορούν και ότι
υπάρχουν άνθρωποι που σου λένε ότι οι τραπεζικοί υπάλληλοι
τους λένε αν µπορούν να επηρεάσουν την τελική απόφαση, ενώ
έχουν εγκριθεί οι αιτήσεις τους, βάζοντας κάποιον πολιτικό να
κάνει παρέµβαση. Αυτά τα ζούµε, τα ζω και προσωπικά. Ό,τι και
να µου πείτε, η αλήθεια είναι µε το µέρος αυτών που λέω εγώ.
Σου λένε, για παράδειγµα, ότι η τάδε τράπεζα µου το ενέκρινε,
αλλά ο υπάλληλος ή ο διευθυντής είπε «πάρε και κάποιο τηλέ-
φωνο µήπως προηγηθείς». 

Όταν, λοιπόν, η κατάσταση είναι αυτή, δεν νοµίζω ότι µπορείτε
να επαίρεστε για την επάρκεια και την αποτελεσµατικότητα των
µέτρων σας. Το αντίθετο. Έπρεπε να έχετε κάνει διάγνωση σχε-
τικά µε το ποιο είναι το πρόβληµα, για να δείτε ποια θα είναι τα
συµπληρωµατικά µέτρα που έπρεπε να πάρετε.

Μας λέει ο Υπουργός Ανάπτυξης ότι έκανε παρατηρητήριο,
για να παρατηρεί τη λειτουργία των τραπεζών, να παρατηρεί την
πορεία εφαρµογής των προγραµµάτων που είναι ανοιχτά και τρέ-
χουν. Το ίδιο λέει και η Τράπεζα της Ελλάδος. Πέρασαν δύο
µήνες από τότε και δεν έχει έρθει κάποιος από τους Υπουργούς
εδώ, κύριε Πρόεδρε, να µας πει τι παρατήρησαν τα παρατηρη-
τήρια, ποιο είναι το πρόβληµα και σε ποια τράπεζα εντοπίζεται,
εάν εντοπίζεται στις συστηµικές, στις µικρές ή σε ποιες τέλος
πάντων. Επίσης, όταν παραπονιόµασταν για κάτι που δεν γίνεται,
µας έλεγε εκτός επίσηµου διαλόγου «αφήστε τις συστηµικές, πη-
γαίνετε στις µικρότερες». Όµως και εκεί το ίδιο συµβαίνει. 

Υπάρχει πρόβληµα και είναι τεράστιο. Υπάρχει πρόβληµα ρευ-
στότητας. Όταν µιλάµε για «οικονοµική ύφεση», όταν µιλάµε για
προβληµατική λειτουργία των επιχειρήσεων, κατά βάση ένα
πράγµα εννοούµε, κύριε Πρόεδρε, την έλλειψη ρευστότητας στην
αγορά που είναι θανατηφόρα. Ό,τι και να λέει ο οποιοσδήποτε θέ-
λοντας να καλύψει την πραγµατικότητα, η πραγµατικότητα δεν κα-
λύπτεται, κύριε Πρόεδρε. Δεν καλύπτεται! Είναι αυτή που λέω και
είπαν και οι συνάδελφοί µου αµέσως προηγουµένως.

Προκύπτουν προβλήµατα. Πας να λύσεις το ένα και σου δηµι-
ουργείται ένα άλλο. Εµείς έχουµε θέσει χίλιες φορές το θέµα των
επιταγών. Δεν υπάρχει Βουλευτής του Κινήµατος Αλλαγής που
να µην έχει θέσει από αυτό το Βήµα το θέµα των επιταγών. Οι
επιταγές, κύριε Πρόεδρε, έχουν δύο όψεις: τον εκδότη και τον
κοµιστή. Λες, ο εκδότης προστατεύτηκε, αλλά η προστασία του
δεν είναι ολοκληρωµένη. Ακόµα δεν έχει υιοθετηθεί η πρότασή
µας για την παράταση του χρόνου εγγραφής µιας επιχείρησης
που είχε τέτοιο πρόβληµα στον «ΤΕΙΡΕΣΙΑ» µε επιταγή που δεν
µπορούσε να καλύψει. Τις εξήντα µέρες προστασίας που έχουµε
προτείνει πάρα πολλές φορές τις ακούτε, αλλά δεν τις απαντάτε.
Δεν υιοθετείτε αυτή την πρόταση. 

Όµως, παράλληλα δεν µου λέτε το εξής. Ο εκδότης καλύ-
φθηκε. Ο κοµιστής τι θα κάνει; Όσον αφορά τον κοµιστή που έχει
λειτουργήσει µέσα στην πανδηµία και έχει µία επιταγή, της
οποίας σωστά προστατεύτηκε ο εκδότης, τι θα κάνει ο ίδιος; Το
πρόβληµα ρευστότητας που έχει ο ίδιος πώς θα ξεπεραστεί; 

Στις µεταφορές –λέω ένα παράδειγµα- το ζήτηµα αυτό είναι
βάναυσο, κύριε Πρόεδρε. Το πρόβληµα αυτό έχει βάναυση όψη.
Απειλούνται πραγµατικά επιχειρήσεις που µέσα στην πανδηµία
λειτούργησαν και προµήθευαν µε τρόφιµα -για να πω κάτι πιο
άµεσο για τον Έλληνα πολίτη-την αγορά την περίοδο αυτή. 

Ακούµε τώρα ένα µέτρο. Σας ρώτησα το κόστος. Όταν απαν-
τάτε «περίπου τριακόσια», καταλαβαίνω, γιατί είµαι δίκαιος, ότι
είναι µέτρο που µπορεί να εφαρµοστεί. Θα κριθεί βέβαια και αυτό
στην πράξη. Ακουµπάει, όπως είπατε στο τέλος της οµιλίας σας,
σε ένα γενικότερο και υπαρκτό πρόβληµα, το πρόβληµα των κόκ-
κινων δανείων. Το µέτρο αυτό εγώ καταλαβαίνω ότι βοηθάει και
τον δανειολήπτη, αλλά και τις τράπεζες. 

Η Τράπεζα της Ελλάδος, κύριε Υπουργέ, σας λέει χθες ότι
υπάρχει κίνδυνος αύξησης των κόκκινων δανείων. Σωστά έχετε
πει ότι τα κόκκινα δάνεια από 68 ή 70 δισεκατοµµύρια έχουν µει-
ωθεί στα περίπου 60 δισεκατοµµύρια. Και είχατε κάνει και µια
πρόβλεψη ότι µπορεί και να αυξηθούν λόγω πανδηµίας κατά πε-
ρίπου 5 δισεκατοµµύρια ακόµη. 

Αυτή η παρέµβαση στοχεύει και στο να είναι λιγότερη η αύ-
ξηση των κόκκινων δανείων. Για το ζήτηµα της αντιµετώπισης
των κόκκινων δανείων συνολικά, όπως λένε όλοι όσοι ξέρουν -
δεν σας έχω ακούσει να το λέτε κι εσείς, αλλά πάντως εγώ το πι-
στεύω απόλυτα αυτό- τα κόκκινα δάνεια συντείνουν στη
διστακτικότητα των τραπεζών να χορηγήσουν δάνεια στους δι-
καιούχους γιατί φοβούνται. Φοβούνται τα 60 δισεκατοµµύρια,
µην ξαναγίνουν 70 δισεκατοµµύρια και παραπάνω. Και ψυχολο-
γικά έχουν πρόβληµα οι τράπεζες και φυσικά πρόβληµα κεφα-
λαιακής επάρκειας έχουν και όλα αυτά είναι γνωστά. 

Η αντιµετώπιση του προβλήµατος των κόκκινων δανείων µέχρι
στιγµής είναι πραγµατικά αναιµική. Όταν λες «έχω ακόµα 60 δι-
σεκατοµµύρια στο τραπεζικό µου σύστηµα», λες «δεν έχω τρα-
πεζικό σύστηµα που να µπορεί να λειτουργήσει όπως η αγορά
το έχει ανάγκη». Αυτό λες.

Κι έχει γίνει µια διεισδυτική συζήτηση σε ό,τι αφορά την πρό-
ταση που έχει κάνει το Κίνηµα Αλλαγής εδώ και τρία χρόνια για

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΓ’ - 17 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 16677



τη δηµιουργία της Bad Bank. Σας το λέει η Τράπεζα της Ελλά-
δος. Εµάς, µας έλεγαν λαϊκιστές και επιπόλαιους, όταν το προ-
τείναµε. Σας το λέει και η Τράπεζα της Ελλάδος και σας το λέει
και η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα. 

Εδώ έχουµε Υπουργούς που λένε όχι. Η σύγκρουση επί του
θέµατος αυτού της Τράπεζας της Ελλάδος και της ελληνικής Κυ-
βέρνησης έχει γίνει φανερή στην Αίθουσα αυτή. Είµαι χαρούµε-
νος που έχω συµβάλει στο να φανεί αυτή η αντιπαράθεση,
προκειµένου να λυθεί κάποια στιγµή, κύριε Πρόεδρε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αλλά όπως σας είπε ο κ. Σκανδαλίδης, ο γενικός µας εισηγη-
τής, όταν θα αρχίσετε να βλέπετε τα θέµατα αυτά τον Σεπτέµ-
βριο ή τον Οκτώβριο, θα είναι αργά. Τώρα είναι η ώρα να
υπάρξουν οι κρίσιµες αποφάσεις στα πιο ζέοντα θέµατα που
έχουν να κάνουν µε την οικονοµία. Όλο αναβολή, αναβολή, λες
και ο «ΗΡΑΚΛΗΣ», που δεν «περπατάει» κιόλας, είναι η σωτηρία
στο πρόβληµα των κόκκινων δανείων.

Κύριε Πρόεδρε, θα µου δώσετε δύο λεπτά ακόµη;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Λοβέρδο,

ήθελα να σας πω το εξής. Δεν υπάρχει πρόθεση διακοπής, αλλά
έχετε τη δυνατότητα δευτερολογίας και τριτολογίας. Θα ακολου-
θήσουν και οι τοποθετήσεις και των άλλων Κοινοβουλευτικών.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θέλω να ολοκληρώσω, θα αναπτύξω
τα επιχειρήµατά µου στη δευτερολογία µου, αλλά θέλω να µου
δώσετε δύο λεπτά ακόµη για δύο επιχειρήµατα και θα κλείσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τα δικαιούστε. Δεν
είναι θέµα αυτό. Απλώς να ξέρετε ότι ο χρόνος σας είναι συγκε-
κριµένος, πέραν από την ανοχή που δείχνει το Προεδρείο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.
Αφού έχουµε ζήσει όλα τα προβλήµατα της ελληνικής οικονο-

µίας - και θέλω να εµπεδωθεί αυτό, εγώ έδωσα τη διάσταση παν-
δηµία, οικονοµική ύφεση, νησιωτική χώρα-, έρχεται η επιτροπή
σοφών να µας κάνει δεκαπέντε προτάσεις. Δεν τις έχουµε δει
αναλυτικά. Αναζήτησα το κείµενο εν όψει της σηµερινής συζήτη-
σης. Δεν έχει ακόµη δηµοσιευθεί.

Ο ΣΥΡΙΖΑ είπε κάτι σωστό. Σας πρότεινε το κείµενο αυτό να
γίνει αντικείµενο διαλόγου στην Εθνική Αντιπροσωπεία. Υιοθε-
τούµε την πρόταση αυτή. Είναι σωστή αυτή η πρόταση. Αλλά κοι-
τώντας τις επικεφαλίδες των προτάσεων, απορώ τι δεν ξέραµε
απ’ αυτά τα δεκαπέντε σηµεία. Επί έναν χρόνο εσείς ως κυβέρ-
νηση τι δεν ξέρατε; 

Δεν ξέρετε ότι πρέπει να βελτιωθεί η εκπαίδευση σε όλες τις
βαθµίδες της; Τι δεν ξέρατε απ’ όλα αυτά τα σηµεία; Δεν ξέρατε
για τη συγκεκριµένη πρόταση για το ασφαλιστικό που σας κάνει,
που θέλει και συζήτηση βέβαια; Τι δεν ξέρατε; Σας έχω προτείνει,
προσωπικά, το 2012 τη δηµιουργία στα δικαστήρια ειδικού τµή-
µατος που θα ασχολείται µε υποθέσεις µε έντονο οικονοµικό εν-
διαφέρον. Τι δεν ξέρατε; Όλα είναι γνωστά. 

Δικός σας Βουλευτής, ο κ. Φορτσάκης, στην προηγούµενη πε-
ρίοδο της Βουλής, έχει υιοθετήσει την πρόταση. Tι δεν ξέραµε;
Προσπαθώ να καταλάβω τι προτάσεις είναι αυτές οι δεκαπέντε,
που δεν τις ξέραµε. Αντιθέτως, βλέπω να λείπει από εδώ η δια-
χείριση των απορριµµάτων, που είναι το µεγαλύτερο πρόγραµµα
που µπορεί να υπάρξει στη χώρα αυτήν τη στιγµή άµεσης εφαρ-
µογής εάν έχεις πολιτικές.

Διαβάζω τα πέντε σηµεία του κ. Χατζηδάκη και πραγµατικά ση-
κώνω τα χέρια. Ωσάν, να µην έχουµε ταλαιπωρηθεί και να µην
ταλαιπωρούµαστε και στα νησιά µας -ειδικά στο Ιόνιο- από το
πρόβληµα αυτό. Ωσάν, η χώρα να έχει λυµένα όλα της τα προ-
βλήµατα. Ωσάν, να µην ξέρετε κατά πού πέφτει η Τρίπολις. Ωσάν,
να µην ξέρετε πού πέφτουν άλλοι νοµοί της Πελοποννήσου. Σαν
µην ξέρετε τίποτα! Πέντε σηµεία, λες και είµαστε στο 2010. 

Απορώ και ανησυχούµε και πολύ και ως κόµµα. Αυτήν την ανη-
συχία µας εξέφρασε η επίκαιρη επερώτηση που καταθέσαµε, που
είναι πραγµατικά πλήρης. Το να απαριθµείς τους τίτλους των πο-
λιτικών που άσκησες επί τρεις, τέσσερις µήνες σε περίοδο παν-
δηµίας χωρίς να σε νοιάζουν τα περιεχόµενα αυτών των πολιτικών
και η αποτελεσµατικότητά τους στην πράξη, δεν νοµίζω ότι είναι
επαρκής απάντηση στην παρέµβαση των Βουλευτών του Κινήµα-
τος Αλλαγής.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Προχωρούµε στον
επόµενο Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο, τον κ. Μπουκώρο Χρή-
στο, από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πράγµατι στο πλαίσιο του γόνι-

µου διαλόγου που αναπτύσσεται σήµερα έχουµε την ευκαιρία να
ανταλλάξουµε απόψεις για το πώς αντιµετωπίζεται από πλευράς
της Κυβερνήσεως αυτή η πρωτοφανής υγειονοµική κρίση, µε το
πελώριο οικονοµικό αποτύπωµα που συνεχίζει να δηµιουργεί και
να διευρύνει.

Πριν πάµε όµως στην αντιµετώπιση αυτής της κρίσης, θέλω
να αποδεχθούµε όλοι σήµερα ότι στη συζήτηση και µε αφορµή
την επίκαιρη ερώτηση των Βουλευτών του Κινήµατος Αλλαγής,
µας γνωστοποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό το άνοιγµα µιας µε-
γάλης οµπρέλας εν µέσω πρωτοφανούς καταιγίδας. Είναι το
πρόγραµµα «ΓΕΦΥΡΑ» για τους δανειολήπτες, συνεπείς και κόκ-
κινους, πράσινους και κόκκινους.

Αυτό, λοιπόν, το πρόγραµµα έρχεται για τους επόµενους
εννέα µήνες, που είναι ένα άγνωστο πεδίο, που δεν µπορεί κανείς
σήµερα να υπολογίσει ποιο θα είναι το βάθος της κρίσης και
ποιες θα είναι οι οικονοµικές και κοινωνικές συνέπειες, να απλώ-
σει ένα δίχτυ προστασίας, να δηµιουργήσει µια γέφυρα ώστε οι
άνθρωποι που έχουν οφειλές στις τράπεζες να διευκολυνθούν,
ώστε να µπορέσουν να αντεπεξέλθουν καλύτερα στη δυσκολία
της εποχής.

Είναι πράγµατι, απ’ όσα ακούσαµε, ένα πρόγραµµα, το οποίο
αυξάνει τον αριθµό των δικαιούχων, διευρύνει τις προϋποθέσεις
ένταξης και πληρώνει γενναίο µερίδιο των υποχρεώσεων. Αυτά
είναι τα τρία χαρακτηριστικά. Πραγµατικά µπορεί να είναι πολυ-
διάστατοι οι στόχοι αυτού του προγράµµατος: η διευκόλυνση
των δανειοληπτών, η επιβράβευση των συνεπών δανειοληπτών,
ο περιορισµός του κινδύνου δηµιουργίας κόκκινων δανείων. Το
µέτρο αυτό, όµως, εξυπηρετεί την ενίσχυση της κοινωνικής συ-
νοχής εκατό τοις εκατό και έρχεται την πλέον κατάλληλη ώρα. 

Συγκρινόµενο βεβαίως µε το προηγούµενο πλαίσιο προστα-
σίας που είχε θεσπίσει η προηγούµενη κυβέρνηση είναι περισ-
σότερο γενναιόδωρο, είναι περισσότερο διευρυµένο και αν
θέλετε είναι στοχευµένο ως προς το τάιµινγκ. Τώρα είναι τα δύ-
σκολα. Μπροστά µας είναι τα δύσκολα. Αυτό το χέρι βοηθείας
τείνει η Κυβέρνηση προς τους δανειολήπτες, προς την κοινωνία
και κατ’ επέκταση και προς την οικονοµία, διότι εφόσον δεν δη-
µιουργούνται νέα κόκκινα δάνεια θα µπορέσει να λειτουργήσει
καλύτερα το προβληµατικό µας τραπεζικό σύστηµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του Κινήµατος Αλλαγής, αν θέ-
λετε την προσωπική µου άποψη, το τραπεζικό σύστηµα θα επι-
στρέψει στην κανονικότητα όταν το οικονοµικό σύστηµα
επιστρέψει στην κανονικότητα. Και εδώ ερχόµαστε στο αυγό του
Κολόµβου: Αν δεν επιστρέψει το τραπεζικό σύστηµα στην κανο-
νικότητα, πώς θα επιστρέψει το οικονοµικό σύστηµα στην κανο-
νικότητα; Είναι µια δύσκολη άσκηση. Επιχειρείται µε τα
χρηµατοδοτικά εργαλεία που θεσπίζει η Κυβέρνηση να βρεθεί
λύση της δύσκολης αυτής άσκησης.

Να έρθουµε τώρα στη διαχείριση της πανδηµίας και του οικο-
νοµικού της αποτυπώµατος. Κατ’ αρχάς, ως προς την υγειονο-
µική πλευρά, υπενθυµίζω πολύ γρήγορα ότι πέντε χιλιάδες
προσλήψεις έγιναν στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας µέχρι τώρα και
δεν είναι προσλήψεις οι οποίες δεν θα υπάρχουν στο πιθανό δεύ-
τερο κύµα πανδηµίας. Είναι διετών συµβάσεων. Η Κυβέρνηση
έχει αφήσει ανοιχτό στο τέλος της διετίας να δούµε ποιες είναι
οι πραγµατικές ανάγκες και αυτές οι συµβάσεις ενδεχοµένως να
γίνουν και µόνιµες θέσεις. Αυτό οι ανάγκες του Εθνικού Συστή-
µατος Υγείας θα το κρίνουν. Δεν µπορούµε να το πούµε εκ των
προτέρων.

Πάντως, µε τις προσλήψεις αυτές το Εθνικό Σύστηµα Υγείας
ενισχύθηκε -εγώ δεν λέω ότι λύθηκαν όλα τα προβλήµατα- επαρ-
κώς για αυτή την κρίσιµη διετία των κυµάτων πανδηµίας. Οι ΜΕΘ
διπλασιάστηκαν. Αχρείαστες να είναι, αλλά διπλασιάστηκαν.

Και ερχόµαστε τώρα στην οικονοµική κρίση. Διαπιστώνω από
το περιεχόµενο της επερώτησης ότι ζητάτε και εσείς ό,τι και ο
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ΣΥΡΙΖΑ, όλα τα λεφτά στο τραπέζι εµπροσθοβαρώς, αγνοώντας
ότι µέχρι τώρα η Κυβέρνηση ιδίοις δυνάµεις κινείται -σας το είπε
ο Υπουργός- από τα διαθέσιµα και ενισχύοντας τα ταµειακά µας,
µέσω δανεισµού µε ευνοϊκούς όρους. Είναι αλήθεια, γιατί έχει
αυξηθεί η αξιοπιστία της Κυβέρνησης.

Άκουσα αρκετούς συναδέλφους να λένε για τον πρωτογενή
τοµέα. Κατ’ αρχάς, δεν υπέστη ζηµιά ολόκληρος ο πρωτογενής
τοµέας. Υπήρξαν προϊόντα που πήγαν πολύ καλά στην κρίση:
εσπεριδοειδή, ακτινίδια, η βοοτροφία. Υπέστησαν ζηµιές ορισµέ-
νοι κλάδοι. Οι αιγοπροβατοτρόφοι τις ηµέρες του Πάσχα, οι αλι-
είς, όπως το είπατε, οι ανθοκόµοι, που έκλεισαν οι διεθνείς
αγορές. Όµως, η Κυβέρνηση έχει θεσπίσει συγκεκριµένα µέτρα.

Για να δοθεί de minimis, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο πλαί-
σιο αυτό, πρέπει να έχουµε την έγκριση της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Πρέπει να καταστρωθεί ένα σχέδιο για τον κάθε κλάδο ξεχωριστά.
Γι’ αυτό υπάρχουν αυτές οι καθυστερήσεις. Ήδη εγκρίθηκε η ενί-
σχυση των ανθοκόµων. Είναι προς έγκριση η ενίσχυση των αλιέων
και έρχεται και η ενίσχυση των αιγοπροβατοτρόφων.

Θα αντιµετωπιστούν όλα τα προβλήµατα; Όχι. Μιλάµε για ενί-
σχυση, να καλυφθεί ένα µέρος των ζηµιών που υπέστησαν αυτοί
οι κλάδοι.

Για τα υπόλοιπα µέτρα, για τους εργαζόµενους, για τις µικρο-
µεσαίες επιχειρήσεις, για τις επιχειρήσεις σάς µίλησε αναλυτικά
ο κύριος Υπουργός και δεν είναι µόνο ότι ανακοίνωσε πενήντα
εννέα πολύ συγκεκριµένα µέτρα. Εγώ θα πρόσθετα ότι σήµερα
εισάγεται στη Βουλή και η αναστολή του τέλους επιτηδεύµατος
για τον αγροτικό κόσµο. Είναι και αυτά 650 ευρώ. Ας µην τα υπο-
τιµούµε. Θα πρόσθετα, αν µου επιτρέπει ο κύριος Υπουργός, ότι,
εκτός από την αναστολή πληρωµής των επιταγών, ψηφίσαµε και
την αναστολή αναγγελίας στον «ΤΕΙΡΕΣΙΑ» των επιταγών οι
οποίες είχαν εκδοθεί µε ηµεροµηνία την αρχή της κρίσης και για
το διάστηµα πριν ανακοινωθούν τα µέτρα. Αυτό, βεβαίως, είναι
θεραπευτικό για τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Κάποιος που
έκοψε στις 15 Μαρτίου επιταγή δεν θα αναγγελθεί στον «ΤΕΙΡΕ-
ΣΙΑ» σε τριάντα ηµέρες. Πήρε και αυτός την παράταση των εβδο-
µήντα πέντε ηµερών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεν θέλω να γίνω κουραστικός, επαναλαµβάνοντας τα µέτρα
που είπε ο κύριος Υπουργός προηγουµένως. Θα έλεγα, όµως,
µιας και έκανε ο αγαπητός Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
Κινήµατος Αλλαγής αυτή την αναφορά στο πόρισµα Πισσαρίδη,
ότι αυτό που έχουµε αντιληφθεί είναι ότι λέει αυτονόητες αλή-
θειες.

Το αυτονόητο στη χώρα µας, όπως ξέρετε εσείς καλύτερα
εµού, κύριε Λοβέρδο, πολλές φορές είναι ζητούµενο. Η επανά-
σταση του αυτονόητου χρειάζεται σε αυτή τη χώρα. Η επιτροπή
Πισσαρίδη έβαλε µια προµετωπίδα: Αύξηση της παραγωγικότη-
τας και των εξαγωγών. Όλα τα υπόλοιπα από κάτω είναι τα ερ-
γαλεία για την επίτευξη αυτού του στόχου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε,
κύριε Μπουκώρο, παρακαλώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε, λέγον-
τας ότι είναι γόνιµος αυτός ο διάλογος, αλλά δεν πρέπει να αγνο-
ούµε σε καµµιά περίπτωση ότι γίνεται µια εργώδης προσπάθεια
από πλευράς Κυβέρνησης στο πλαίσιο µιας πολυδιάστατης,
πρωτοφανούς κρίσης που έφερε η πανδηµία. Νοµίζω ότι γίνεται
νοικοκυρεµένη διαχείριση, που δεν εδράζεται στο «βλέποντας
και κάνοντας», αλλά εδράζεται στο «αντιµετωπίζουµε τις συνέ-
πειες της πανδηµίας στην έκταση που πρέπει και στον χρόνο που
πρέπει».

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει η κ. Μαριλίζα Ξενογιαννακοπούλου, Κοινοβου-

λευτική Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ.
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, όπως γνωρίζετε, ο ΣΥΡΙΖΑ ως Αξιωµατική Αν-

τιπολίτευση, αλλά και τα άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, την
περίοδο που ξέσπασε η κρίση της πανδηµίας στη χώρα µας, βά-

ζοντας µπροστά την ανθρώπινη ζωή και την ανάγκη µιας συλλο-
γικής κοινωνικής ευθύνης, στηρίξαµε τα υγειονοµικά και τα πε-
ριοριστικά µέτρα που έλαβε η Κυβέρνηση. Όµως, από την πρώτη
στιγµή σάς είχαµε επισηµάνει και προειδοποιήσει τότε ότι ήταν
πάρα πολύ κρίσιµο να ληφθούν εκείνα τα εµπροσθοβαρή µέτρα
ρευστότητας και στήριξης της πραγµατικής οικονοµίας, των µι-
κροµεσαίων επιχειρήσεων και των εργαζοµένων ακριβώς γιατί
φαινόταν το πρόβληµα. Δεν είναι ανάγκη να είναι κανείς οικονο-
µολόγος για να το καταλάβει. Η εµπειρία είναι δεδοµένη, όταν
υπάρχουν τέτοιου είδους µέτρα και τέτοιου είδους κλείσιµο της
οικονοµίας, ότι θα υπάρχουν σοβαρές οικονοµικές και κοινωνικές
συνέπειες. 

Υπάρχουν τρία δεδοµένα, κύριε Υπουργέ. Το πρώτο δεδοµένο
είναι ότι ήδη όταν ξέσπασε η πανδηµία, η χώρα µας δυστυχώς
είχε µπει σ’ έναν υφεσιακό κύκλο, γιατί πέρσι τέτοια εποχή, όταν
έγιναν οι εκλογές, η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ άφησε την οικονοµία
της χώρας µε ρυθµό ανάπτυξης 2,8% και µε βάση τα στοιχεία
όχι του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά της ΕΛΣΤΑΤ, ήδη από το τελευταίο τρίµηνο
του 2019 και τους πρώτους µήνες του 2020, δηλαδή πριν γίνει
το lockdown στο τέλος Μαρτίου, η ύφεση πλέον είχε χτυπήσει
την πόρτα µας. Αυτό είναι κάτι το οποίο δεν οφείλεται απλώς
στην πανδηµία και δεν πρέπει η Κυβέρνηση να κρύβεται πίσω
από την πανδηµία, όµως σίγουρα αντικειµενικά η πανδηµία βα-
θαίνει πολύ περισσότερο την ύφεση και δηµιουργεί πολύ πιο δυ-
σχερείς συνθήκες. 

Υπάρχει ένα δεύτερο δεδοµένο µε βάση το οποίο εµείς
ασκούµε κριτική και είναι µια κριτική την οποία ασκούµε και µε
προτάσεις. Δεν είναι µια κριτική που γίνεται απλώς για αντιπολι-
τευτικούς λόγους ή για µικροπολιτική. Η κριτική µας είναι ότι
υπάρχει η δυνατότητα –κι εσείς ο ίδιος αναφερθήκατε στα τα-
µειακά διαθέσιµα και πολύ περισσότερο τώρα, σύµφωνα µε την
οµιλία σας, καθώς απελευθερώνονται και περισσότεροι ευρω-
παϊκοί πόροι- για να πάρετε πολύ πιο γενναίες αποφάσεις.

Δύο ερµηνείες µπορούµε να δώσουµε. Η µία ερµηνεία είναι
ερµηνεία φιλοσοφίας, ότι δηλαδή επικρατεί µια ιδεοληπτική εµ-
µονή περί ελεύθερης αγοράς, περί µη πραγµατικής παρέµβασης.
Εµείς κάνουµε και την ερµηνεία –διαψεύστε µας, αλλά τα απο-
τελέσµατα εκεί µας οδηγούν- ότι κρίνετε συλλογικά ως Κυβέρ-
νηση –δεν αναφέροµαι σε εσάς προσωπικά- ως µια ευκαιρία
αυτήν την κρίση προκειµένου να γίνει µια αναδιάρθρωση της επι-
χειρηµατικότητας εις βάρος της µικροµεσαίας επιχειρηµατικό-
τητας και µε την ευρύτερη έννοια της µεσαίας τάξης υπέρ των
µεγάλων και ισχυρών οµίλων και επιχειρήσεων, αλλά σίγουρα –
και αυτό ξεκίνησε από την εποµένη των εκλογών- µια αποδιάρ-
θρωση καταλυτική των εργασιακών σχέσεων. Αυτό είναι η µία
ερµηνεία.

Η άλλη ερµηνεία είναι η έλλειψη σχεδίου, η αδράνεια, η αµη-
χανία µπροστά στις εξελίξεις. Αυτό δυστυχώς το βλέπουµε σε
ορισµένους τοµείς µε καθαρό τρόπο, όπως είναι ο τουρισµός.
Αναφέρθηκαν και οι συνάδελφοι του Κινήµατος Αλλαγής προ-
ηγουµένως -δεν θέλω να σταθώ περισσότερο- στις παλινωδίες
που υπάρχουν εκεί και που τις ζουν ήδη οι τουριστικές περιοχές
της χώρας µας και τα νησιά µας.

Έρχοµαι στο τρίτο σηµείο. Άκουσα µε πολύ ενδιαφέρον την
πολύ σοβαρή παρουσίαση που κάνατε των 59 µέτρων. Το θέµα,
κύριε Υπουργέ -και φαντάζοµαι ότι αυτό είναι το κρίσιµο για το
οποίο θα πρέπει από πλευράς σας να µας ενηµερώσετε- είναι
ποια είναι τα αποτελέσµατα αυτών των µέτρων, δηλαδή να γί-
νουµε συγκεκριµένοι. Πόσα είναι τα «λουκέτα» αυτήν τη στιγµή
στην αγορά; Η ανεργία πού έχει εκτοξευτεί; Ποια ήταν η επιτυχία
των «εργαλείων» που χρησιµοποιήσατε; 

Ο ίδιος ο κ. Βρούτσης οµολόγησε ότι το πρόγραµµα «ΣΥΝ-ΕΡ-
ΓΑΣΙΑ» δεν λειτούργησε. Αυτήν τη στιγµή δεν υπάρχει προστασία
της απασχόλησης. Εµείς είχαµε πει εξαρχής ότι αυτό θα οδηγή-
σει σε εκτόξευση των απολύσεων που δυστυχώς τις έχετε ήδη
απελευθερώσει από τον περασµένο Αύγουστο. Αυτή τη στιγµή
ζούµε την τροµερή επισφάλεια των εποχικά εργαζοµένων σ’
όλους τους κλάδους του τουρισµού, του επισιτισµού και βέβαια
ένα εφιαλτικό σενάριο κοινωνικό και ανεργίας το φθινόπωρο.

Τα άλλα εργαλεία στα οποία αναφερθήκατε -και καλοπροαί-
ρετα εµείς θέτουµε και σας δίνουµε τα στοιχεία που έχουµε να
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µας τα διαψεύσετε ή να µας ενηµερώσετε- υπολογίζουµε ότι
είναι γύρω στις επτακόσιες πενήντα χιλιάδες επιχειρήσεις. Σύµ-
φωνα, λοιπόν, µε τα στοιχεία που έχουµε ως τοµέας οικονοµίας
η Επιστρεπτέα Προκαταβολή 1 κατάφερε µόνο πενήντα τρεις χι-
λιάδες επιχειρήσεις τελικά να καλύψει και η δεύτερη σαράντα χι-
λιάδες επιχειρήσεις.

Όσον αφορά το ΤΕΠΙΧ ΙΙ, τα δικά µας στοιχεία λένε ότι δεν ξε-
περνά τις δεκατρείς χιλιάδες επιχειρήσεις. Συνολικά, δηλαδή,
αυτά τα κρίσιµα εργαλεία για τη στήριξη της µικροµεσαίας επι-
χειρηµατικότητας και της πραγµατικής οικονοµίας δεν ξεπερ-
νούν το 10% µε 15% των µικροµεσαίων επιχειρήσεων.

Και εδώ θέλω να σας πω και µια προσωπική εµπειρία, επειδή
περπατάω στο κέντρο, πηγαίνω στο γραφείο µου, έρχεται κό-
σµος και µου µιλά που δεν γνωρίζω, στα µαγαζιά µε σταµατάνε,
υπάρχει µια τροµακτική αγωνία και όλοι µου λένε το ίδιο πράγµα.
Και επειδή το λένε όλοι, θεωρώ ότι αυτό δεν µπορεί παρά να είναι
αλήθεια. Όλοι λένε, λοιπόν, ότι πάνε στις τράπεζες –ο καθένας
λέει µια άλλη τράπεζα, δεν θέλω να µπω στην ονοµατολογία- και
στην ουσία οι τράπεζές τους λένε ότι δεν γίνεται τίποτα, ότι δη-
λαδή είτε έχουν διανεµηθεί τα χρήµατα είτε δεν έχουν τις προ-
ϋποθέσεις.

Επειδή ξεκίνησε τώρα αυτό το κρίσιµο Ευρωπαϊκό Συµβούλιο
στις Βρυξέλλες που και εσείς αναφερθήκατε, κύριε Υπουργέ,
κατ’ αρχάς πιστεύω, ελπίζω και θεωρώ δεδοµένο ότι η χώρα µας
διά του Πρωθυπουργού αυτήν τη στιγµή πηγαίνει µε µία ενεργη-
τική διαπραγµάτευση, προκειµένου να κατοχυρωθούν και το
ύψος και οι όροι και το χρονοδιάγραµµα για το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης. Σαφώς περιµένουµε, λοιπόν, µέσα από αυτήν την ευρύτερη
συµµαχία να αντιµετωπιστούν και οι προσπάθειες κάποιων
χωρών του βορρά που προσπαθούν να αποδυναµώσουν ή να δη-
µιουργήσουν µνηµονιακές αιρεσιµότητες.

Όµως, πιστεύω ότι είναι πάρα πολύ κρίσιµο αυτό που ειπώ-
θηκε και από τον κ. Σκανδαλίδη και από τον κ. Λοβέρδο και εδώ
θέλω να επιµείνω ιδιαίτερα. Εµείς έχουµε ζητήσει πρώτα απ’ όλα
να έρθει στη Βουλή το πλήρες κείµενο της ενδιάµεσης έκθεσης
Πισσαρίδη και κυρίως θεωρούµε, κύριε Υπουργέ, ότι είναι κρί-
σιµο για τη χώρα πια και για την αξιοπιστία της όποιας προσπά-
θειας αυτή η δυνατότητα του Ταµείου Ανάκαµψης να είναι και
αποτέλεσµα ενός συγκεκριµένου σχεδιασµού, που δεν µπορεί
να είναι σχεδιασµός µόνο κάποιων τεχνοκρατών, όσο άξιοι και
αν είναι αυτοί. Πρέπει να γίνει κοινοβουλευτικός διάλογος, πρέ-
πει να γίνει κοινωνικός διάλογος, περιφερειακός διάλογος και
πρέπει να υπάρξουν και διαδικασίες διοικητικής διαφάνειας για
να µην δούµε να επαναλαµβάνονται θλιβερές περιπτώσεις που
ζήσαµε µε τα voucher και µε διάφορες άλλες ευρωπαϊκές χρη-
µατοδοτήσεις.

Κλείνοντας, λοιπόν, αυτό που έχει σηµασία σήµερα είναι η
αποτίµηση των µέτρων και πάνω απ’ όλα να λάβουµε τα έγκαιρα
εκείνα µέτρα ρευστότητας και στήριξης της πραγµατικής οικο-
νοµίας, για να ανασχέσουµε την ύφεση και την ανεργία που βρί-
σκεται απειλητικά µπροστά µας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας κ. Καραθανασόπουλος.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Υπάρχει µια κόκκινη γραµµή ανάµεσα στην Κυβέρνηση και στα
υπόλοιπα κόµµατα και αυτή η κόκκινη γραµµή έχει τα εξής χα-
ρακτηριστικά: 

Πρώτο σηµείο σύγκλισης η αιτία της σηµερινής κρίσης, ο κο-
ρωνοϊός και οι επιπτώσεις του. Ο κορωνοϊός επιτάχυνε µια δια-
δικασία εκδήλωσης της καπιταλιστικής κρίσης. Άλλωστε και πριν
το ξέσπασµα της επιδηµίας όλες οι εκτιµήσεις οι οποίες γίνονταν
µίλαγαν για επιβράδυνση της παγκόσµιας οικονοµίας και τους
κινδύνους εκδήλωσης µιας βαθύτερης καπιταλιστικής κρίσης.

Το λέµε αυτό γιατί ακριβώς θέλετε να συγκαλύψετε ποιος ευ-
θύνεται και ποιος πληρώνει, όπως λέγατε και στο παρελθόν, στην
προηγούµενη κρίση, ότι ήταν κρίση του καζινο-καπιταλισµού, του
κρατικού χρέους και µια σειρά άλλα ζητήµατα, επιπτώσεις αλλά
όχι την ουσία.

Δεύτερο στοιχείο σύγκλισης είναι η αντιµετώπιση της νέας κα-
πιταλιστικής κρίσης. Μιλάτε όλοι σας για οριζόντια µέτρα, ότι
όλοι βρισκόµαστε στο ίδιο καράβι, ότι όλοι υφιστάµεθα τις ίδιες
επιπτώσεις. «Λαός και Κολωνάκι», που θα έλεγε ο λαός µας,
έχουν τα ίδια προβλήµατα, άρα πρέπει να είναι κοινά τα µέτρα
αντιµετώπισης. Όµως και ο Υπουργός παρουσίασε έναν κατά-
λογο πενήντα εννιά παρεµβάσεων που έχει πάρει η Κυβέρνηση. 

Τι προσπαθείτε να συγκαλύψετε µε τα οριζόντια µέτρα, µε τον
κατάλογο των πενήντα εννιά µέτρων; Το ποιος ωφελείται από τα
µέτρα αυτά. Αυτό προσπαθείτε να συγκαλύψετε. Ότι το µεγαλύ-
τερο κοµµάτι των µέτρων ικανοποιεί τις ανάγκες των επιχειρη-
µατικών οµίλων. Ό,τι περισσεύει από αυτό το πακέτο δίνεται για
να αντιµετωπιστούν κάποιες από τις επιπτώσεις της κρίσης και
της επιδείνωσης της θέσης των εργαζοµένων, των αυταπασχο-
λούµενων, των επαγγελµατιών και της φτωχοµεσαίας αγροτιάς.
Ένα µικρό κοµµάτι είναι αυτό. 

Μάλιστα πολλές φορές αυτό το µικρό κοµµάτι συγκαλύπτει
την έµµεση στήριξη των επιδιώξεων των επιχειρηµατικών οµίλων,
όπως το πρόγραµµα «ΣΥΝ-ΕΡΓΑΣΙΑ». Τι θεσµοθετεί επί της ου-
σίας; Την εκ περιτροπής εργασία. Δηλαδή, την ακόµη µεγαλύ-
τερη ευελιξία στην αγορά εργασίας, αυτό που επιδιώκουν οι
καπιταλιστές και µάλιστα όχι µόνο την εκ περιτροπής εργασία
αλλά και τη µείωση των αποδοχών κατά 20%. 

Μιλήσατε, για παράδειγµα, για τους εποχικούς εργαζόµενους
στον τοµέα του τουρισµού, οι οποίοι θα πάρουν κι αυτοί κάτι. Τι,
δηλαδή, κύριε Υπουργέ; Ξεχάσατε να το πείτε. Θα πάρουν 1.200
ευρώ για τέσσερις µήνες, για να ζήσουν ένα χρόνο µε 1.200
ευρώ. Και ξεχάσατε να πείτε ότι το ένα τρίτο από αυτούς δεν
παίρνει φράγκο, δεκάρα τσακιστή. Δεν θα πάρει το ένα τρίτο από
τους εποχικούς εργαζόµενους στον τουρισµό δεκάρα τσακιστή!
Πώς θα επιβιώσουν; 

Γι’ αυτό λέµε ότι δεν βρίσκονται στην ίδια µοίρα. Το παρά-
δειγµα του τουρισµού είναι αποκαλυπτικό. Οι µεγάλοι επιχειρη-
µατικοί όµιλοι τα προηγούµενα χρόνια κέρδισαν πάνω από 120
εκατοµµύρια ευρώ. Αυτοί έχουν, µπορούν να ζήσουν τις οικογέ-
νειές τους. Δεν έχουν καµµία επίπτωση. Και αντίθετα προχωρούν
πολλοί από αυτούς σε συνθήκες κρίσης σε µεγάλα επενδυτικά
σχέδια στον τοµέα του τουρισµού πάλι. Επτά µεγάλα επενδυτικά
σχέδια στον τοµέα του τουρισµού ανακοινώσατε προχθές. Ακόµη
µεγαλύτερη επίπτωση της µονοκαλλιέργειας του τουρισµού, άρα
και των επιπτώσεων που υπάρχουν. Την ίδια στιγµή λέτε ο εργα-
ζόµενος µπορεί να επιβιώσει µε τη συγκεκριµένη κατάσταση, που
δεν µπορεί να ζήσει ούτε µια µέρα ο ξενοδοχοϋπάλληλος. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ) 

Από αυτή την άποψη, εµείς τονίζουµε ότι δεν βρίσκονται όλοι
στο ίδιο καράβι. Επί της ουσίας οι διαφορές που έχετε µε τα
άλλα κόµµατα είναι µικροδιαφορές, οι µικροδιαφορές στην κο-
στολόγηση των µέτρων και στο πόσο γρήγορα ή αργότερα θα
παρθούν αυτά τα µέτρα. Και αυτές οι διαφορές δεν αναιρούν τον
χαρακτήρα των προτάσεων που έχετε εσείς ως Κυβέρνηση και
ο ΣΥΡΙΖΑ και το Κίνηµα Αλλαγής, στο πώς δηλαδή θα θωρακι-
στούν οι επιχειρηµατικοί όµιλοι. Αυτός είναι ο καηµός και η αγω-
νία σας. 

Όµως και επί της ουσίας, ενώ προσπαθείτε να συγκαλύψετε
το ποιος κερδίζει, ταυτόχρονα συγκαλύπτετε και το ποιος πλη-
ρώνει για τα µέτρα αυτά, γιατί τα πληρώνει ο λαός. Για παρά-
δειγµα, από πού θα αντληθούν τα χρήµατα για το πρόγραµµα
«ΓΕΦΥΡΑ» το οποίο εξαγγείλατε τώρα, κύριε Υπουργέ; Από τον
κρατικό προϋπολογισµό, λέτε. Ποιος συµβάλλει στον κρατικό
προϋπολογισµό; Οι φορολογούµενοι. Ποιοι είναι οι φορολογού-
µενοι; Τα λαϊκά στρώµατα. Κατά 95% συµβάλλουν στο σύνολο
των φορολογικών εσόδων. Δηλαδή, ο λαός θα πληρώσει για να
αντιµετωπίσουν οι τράπεζες τις επιπτώσεις από τα κόκκινα δά-
νεια ή από την εµφάνιση νέων κόκκινων δανείων. 

Έτσι είναι, κύριε Υπουργέ. Το πακέτο «ΓΕΦΥΡΑ» αυτό σηµαί-
νει. Ότι θα συνεχίζετε να αφαιµάζετε τον λαό για να σώσετε τις
τράπεζες και τους επιχειρηµατικούς οµίλους. Αποτελεί πρό-
κληση. Εν µέσω µνηµονίων ο λαός πλήρωσε πάρα πολλούς φό-
ρους. Πλήρωσε και καινούριους φόρους οι οποίοι ήρθαν κι
έµειναν. Και την ίδια στιγµή οι επιχειρηµατικοί όµιλοι απαλλάσ-
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σονταν από τη φορολογία. Πλήρωναν όλο και λιγότερο. Δύο
µέτρα και δύο σταθµά. Και τώρα επί της ουσίας γίνεται το ίδιο,
δηλαδή αρµέγετε τον λαό, για να ταΐσετε τους επιχειρηµατικούς
οµίλους. 

Δεν βάζουµε στη µέση και τα ευρωπαϊκά πακέτα τα οποία είναι
ξεκάθαρο και χωρίς αµφιβολία ότι θα πάνε στους επιχειρηµατι-
κούς οµίλους. Άλλωστε η διαπάλη η οποία γίνεται στο Ευρω-
παϊκό Συµβούλιο σήµερα είναι για το ποιος θα επωφεληθεί
περισσότερο, ποιοι επιχειρηµατικοί όµιλοι κράτους µέλους θα
ωφεληθούν περισσότερο και ποιοι λιγότερο. Αυτή είναι η δια-
πάλη και όχι για τον χαρακτήρα και την ταξικότητα του αντιλαϊ-
κού πακέτου το οποίο θα το πληρώσουν οι ευρωπαϊκοί λαοί. 

Επί της ουσίας, το κάνετε για να συγκαλύψετε και την επόµενη
µέρα, αυτό που έρχεται µετά. Γιατί βεβαίως τα µέτρα αυτά δεν
είναι προσωρινού χαρακτήρα, όπως δεν ήταν προσωρινού χαρα-
κτήρα τα µνηµονιακά µέτρα. 

Έτσι, λοιπόν, µέσα από αυτή τη διαδικασία από τη µια µεριά
επιδιώκετε να ικανοποιήσετε τις ανάγκες των επιχειρηµατικών
οµίλων, να θωρακίσετε την ανταγωνιστικότητα και την κερδοφο-
ρία και να τσακίσετε τα εργασιακά και λαϊκά δικαιώµατα στον
βωµό αυτόν. 

Γιατί µπορεί να µην υπάρχει «νέο µνηµόνιο», όµως, υπάρχουν
µεταρρυθµίσεις που συνοδεύουν τα πακέτα της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και οι µεταρρυθµίσεις, όσο ουδέτερες και αν ακούγον-
ται, είναι βαθιά ταξικές. Γιατί οι µεταρρυθµίσεις, τα µνηµονιακά
µέτρα, οδήγησαν στην εργασιακή ζούγκλα. Γιατί οι µεταρρυθµί-
σεις του ασφαλιστικού συστήµατος οδήγησαν τον λαό να εργά-
ζεται µέχρι τα βαθιά γεράµατα και να παίρνει συντάξεις πείνας.
Γιατί οι µεταρρυθµίσεις στον τοµέα της υγείας οδήγησαν στην
υποβάθµιση του δηµόσιου συστήµατος της υγείας, για να µπορεί
να αναπτυχθεί ο επιχειρηµατικός τοµέας και σήµερα να προχω-
ρήσει η διαδικασία σύµπραξης δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα. 

Ταυτόχρονα, µέσα από αυτή τη διαδικασία θέλετε να θωρακί-
σετε και το σύστηµα, µέσα από τους νόµους που επιδιώκουν να
«βάλουν στον γύψο» τη λαϊκή πάλη. Όµως, και αυτό θα µείνει στα
χαρτιά.

Έτσι, λοιπόν, το πρόβληµα -και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε-
δεν είναι η διαχειριστική ικανότητα του ενός ή του άλλου. Γιατί
δεν αλλάζει το µείγµα των µέτρων, ο ταξικός χαρακτήρας των
µέτρων που προτείνετε. 

Κατά τη γνώµη του ΚΚΕ, ο λαός δεν πρέπει να δεχθεί να πλη-
ρώσει για άλλη µια φορά τα «σπασµένα» της κρίσης. Εµείς λέµε
καθαρά ότι το µεγάλο κεφάλαιο πρέπει να πληρώσει. 

Ο ορατός εχθρός δεν είναι ο κορωνοϊός. Ο ορατός εχθρός για
την εργατική τάξη, για τους αυτοαπασχολούµενους επαγγελµα-
τίες, τη φτωχοµεσαία αγροτιά είναι οι µονοπωλιακοί όµιλοι, είναι
το σύστηµα αυτό και οι πολιτικές της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
των κυβερνήσεων, που πρέπει, λοιπόν, να τον αντιπαλέψουν
αυτόν τον ορατό εχθρό και να συγκρουστούν µε αυτόν, για να
µην ξαναπληρώσουν για την κρίση. 

Υπάρχουν στόχοι πάλης, για να βελτιωθεί η θέση τους σε συν-
θήκες έντονης και βαθιάς καπιταλιστικής κρίσης και να πληρώσει
το κεφάλαιο. Και, πάνω απ’ όλα, για να µπορέσουν να ικανοποι-
ήσουν τις σύγχρονες και διευρυµένες ανάγκες, που σηµαίνει ρι-
ζικές ανατροπές σε επίπεδο εξουσίας, κοινωνίας και οικονοµίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ, κύριε Καρα-
θανασόπουλε. 

Τον λόγο έχει ο κ. Βιλιάρδος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
της Ελληνικής Λύσης, για έξι λεπτά. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, η αρίθµηση των µέτρων εκ µέρους του Υπουργού µού
θύµισε το µέτρηµα των 10 ευρώ µε σεντς, για να φαίνονται πε-
ρισσότερα. Προφανώς, µας θεωρεί καθυστερηµένους.

Αλήθεια, στα πενήντα εννέα µέτρα που αναρίθµησε γιατί δεν
έβαλε τα 20 εκατοµµύρια ευρώ στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης,
για να στρογγυλέψουν;

Όσον αφορά το πρόγραµµα που ανακοίνωσε, µε υποθήκη
στην πρώτη κατοικία, αυτό που καταλάβαµε είναι πως θα χαθούν
και τα υπόλοιπα σπίτια των Ελλήνων. 

Στο θέµα µας τώρα. Το ΚΙΝΑΛ, το ΠΑΣΟΚ δηλαδή, που µε το
«λεφτά υπάρχουν» υπεξαίρεσε την κυβέρνηση το 2009, διέσυρε

όλους τους Έλληνες διεθνώς ως φοροφυγάδες, οδήγησε την
Ελλάδα στο ΔΝΤ, συµµετείχε στο έγκληµα του PSI, καθώς επί-
σης στην υπογραφή του τρίτου µνηµονίου, µε το οποίο παραδό-
θηκαν τα πάντα στο υπερταµείο, υπέβαλε επερώτηση για τα
µέτρα του COVID-19, προβάλλοντας τα προτεινόµενα δικά του
και αναφερόµενο πραγµατικά µε αµετροέπεια στο 2009. 

Προηγήθηκαν δύο επερωτήσεις του ΣΥΡΙΖΑ για το ίδιο θέµα,
ενώ φαίνεται πως εντείνεται η µάχη της Κεντροαριστεράς µε την
προβολή πλουσιοπάροχων προτάσεων, σαν να µη γνωρίζουν
πως η Ελλάδα είναι χρεοκοπηµένη, καθώς, επίσης, µε επιλεκτική
αµνησία σχετικά µε όλα όσα έχουν ψηφίσει. 

Εν προκειµένω, το ΚΙΝΑΛ πρότεινε ένα ενδιάµεσο πρόγραµµα,
χωρίς καµµία σοβαρή κοστολόγηση, που, απ’ ό,τι αναφέρεται
στην επερώτησή του, περιλαµβάνει τα εξής:

Πρώτον, στήριξη του ΕΣΥ, κάτι που είναι προφανές και όλοι
συµφωνούν. Φαίνεται, όµως, ότι δεν έγινε στον βαθµό που θα
ικανοποιούσε τις υγειονοµικές υπηρεσίες, πόσω µάλλον µετά
από τη σηµασία που είχε δοθεί στο θέµα µέσα από την προβολή
των 20 εκατοµµυρίων των ΜΜΕ, απλά και µόνο για να καλυφθεί
το πρόβληµα που είχε ήδη η ελληνική οικονοµία από προηγου-
µένως.

Δεύτερον, στήριξη όλων των εργαζοµένων χωρίς µειώσεις µι-
σθών, δηλαδή χωρίς τη µείωση του 20% που προκύπτει µέσα
από το πρόγραµµα «ΣΥΝ-ΕΡΓΑΣΙΑ», καθώς επίσης µε τη διεύ-
ρυνση των ΚΑΔ, έτσι ώστε να καλύπτονται περισσότερες επιχει-
ρήσεις.

Εµείς συµφωνούµε πως το πρόγραµµα «ΣΥΝ-ΕΡΓΑΣΙΑ» δεν
είναι αρκετό, αλλά προτείναµε την επιδότηση της απασχόλησης
σε τοµείς που υπάρχει δραστηριότητα, όχι την επιδότηση της
ανεργίας.

Τρίτον, κάλυψη όλων των ανέργων. Εδώ αναφέρεται στις τρια-
κόσιες χιλιάδες µακροχρόνια ανέργους, οι οποίοι δεν καλύφθη-
καν από τα έκτακτα επιδόµατα, επειδή, όπως ανέφερε ο
Υπουργός Ανάπτυξης, εργάζονται κρυφά ή «µαύρα» και τα κα-
ταφέρνουν. Θα το καταθέσουµε στα Πρακτικά. Πραγµατικά,
όµως, είναι ένα πολύ µεγάλο πρόβληµα αυτό των µακροχρόνια
ανέργων.

Τέταρτον, φορολογικές ελαφρύνσεις και ενίσχυση της ρευστό-
τητας των επιχειρήσεων. Είναι σωστό, αλλά από πού θα βρεθούν
τα χρήµατα, αφού το ΤΕΠΙΧ έχει ήδη εξαντληθεί; Υποβλήθηκαν
προτάσεις για εκατόν εβδοµήντα πέντε χιλιάδες δάνεια, ύψους
28 δισεκατοµµυρίων ευρώ, όταν δίνονται µόλις 5,4 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ, όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά.

Εµείς πάντως υποβάλαµε γραπτή ερώτηση για την ακριβή ανά-
λυση των µέτρων της Κυβέρνησης, επειδή -σύµφωνα µε τους
υπολογισµούς µας- δεν προέκυπταν από πουθενά τα 14,5 δισε-
κατοµµύρια ευρώ δηµοσιονοµικά µέτρα που ανήγγειλε η Κυβέρ-
νηση. Σύµφωνα δε µε την απάντηση που πήραµε, και θα την
καταθέσουµε στα Πρακτικά, ήταν πράγµατι πολύ λιγότερα.

Πέµπτον, πρόταση για εκτεταµένο πρόγραµµα εσωτερικού του-
ρισµού. Είναι σωστή η πρόταση, αφού το ποσό των 30 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ που δίνεται από την Κυβέρνηση είναι αστείο, ενώ
καλύπτει µόνο διακόσιες πενήντα χιλιάδες δικαιούχους, κατά τους
δικούς µας υπολογισµούς, δηλαδή µόλις το 2,3% του πληθυσµού,
ούτε καν τους φτωχούς, όταν στην Πολωνία καλύπτει το 18%.

Έκτον, προστασία της πρώτης κατοικίας µε τον γνωστό «νόµο
Κατσέλη» του ΠΑΣΟΚ, που κάλυπτε µόνο τους µισούς από τις
τριακόσιες χιλιάδες µε κόκκινα δάνεια, όπως θα καταθέσουµε
στα Πρακτικά, ενώ έχει αντικατασταθεί από τον ν.4549/2018. 

Εν προκειµένω, εµείς έχουµε κάνει πρόταση από την αρχή και
υπάρχει στο πρόγραµµά µας, στο πρόγραµµα της Ελληνικής
Λύσης, για τη διαχείριση όλων των κόκκινων δανείων από το κρά-
τος, όπως συνέβη στις Ηνωµένες Πολιτείες το 1933.

Όσον αφορά τον τουρισµό, που αναφέρει το ΠΑΣΟΚ, γίναµε
γκαρσόνια µε το ΠΑΣΟΚ και τώρα θα παραµείνουµε έτσι µε τα
επιδόµατα, όσο διαρκέσουν αυτά. 

Το Κίνηµα Αλλαγής αναφέρεται επίσης στη µείωση των τελών
των αεροδροµίων, όταν το ίδιο δροµολόγησε, συνυπογράφοντας
το τρίτο µνηµόνιο, το ξεπούληµά τους στη «FRAPORT», που ζη-
τάει σήµερα από το δηµόσιο αποζηµίωση 175 εκατοµµυρίων
ευρώ λόγω του lockdown.
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Προφανώς, λοιπόν, πάσχει από επιλεκτική αµνησία, κάτι που
διαπιστώσαµε από την προηγούµενη επερώτησή του για το
υπερταµείο, προσποιούµενο πως δεν το είχε ψηφίσει µε το τρίτο
µνηµόνιο. Υπάρχει στο τρίτο µνηµόνιο.

Όσον αφορά τον πρωτογενή τοµέα, που αναφέρει, πολύ
σωστά, τα 150 εκατοµµύρια που έδωσε η Κυβέρνηση είναι πολύ
λίγα. Ακριβώς για τον λόγο αυτόν στο δικό µας πρόγραµµα για
τον COVID-19 είχαµε προτείνει 1 δισεκατοµµύριο ευρώ. Ποιος,
όµως, αλήθεια, κατέστρεψε τον τοµέα στο παρελθόν; Ποιος κυ-
βερνούσε;

Κλείνοντας, θα πω ότι το χειρότερο όλων είναι ο ισχυρισµός του
Κινήµατος Αλλαγής πως η Ελλάδα είναι σε καλύτερη κατάσταση
σήµερα σε σχέση µε το 2009, όταν το δηµόσιο χρέος της θα υπερ-
βεί σύντοµα το 200% του ΑΕΠ, έναντι 127% τότε, όταν τα κόκκινα
δάνεια είναι στο 180%, έναντι 10% έως 20% τότε, όταν οι µισθοί
είναι 50% χαµηλότεροι, ειδικά στους εργαζόµενους στη βιοµηχα-
νία που αµείβονται µε 50% λιγότερα απ’ ό,τι οι δηµόσιοι υπάλληλοι
-πώς είναι δυνατόν έτσι να αναπτυχθεί η βιοµηχανία;-, όταν έχει
χαθεί ΑΕΠ της τάξης των 60 δισεκατοµµυρίων ευρώ σε σχέση µε
το 2009, όταν οι τράπεζες είναι χρεοκοπηµένες, ενώ τότε ήταν
απόλυτα υγιείς, όταν οι εκατοντάδες χιλιάδες επιχειρήσεις έχουν
χρεοκοπήσει, όταν οι Έλληνες έχουν εξαθλιωθεί κ.λπ..

Μας φαίνεται ειλικρινά απίστευτο! Είναι µια τερατώδης υποκρι-
σία το να ισχυρίζεται κανείς σήµερα ότι η Ελλάδα είναι σε καλύ-
τερη θέση απ’ ό,τι το 2009. Σε σχέση δε µε τα 750 δισεκατοµµύρια
του Ταµείου Ανασυγκρότησης, δεν θα έπρεπε πρώτα να συµφω-
νηθεί από τη Σύνοδο Κορυφής, να εγκριθούν από τα είκοσι οκτώ
κοινοβούλια και να δούµε τις προϋποθέσεις; 

Παρεµπιπτόντως, κύριε Υπουργέ, δεν θα έπρεπε να είχατε κα-
ταθέσει νέο προϋπολογισµό, αφού ο προηγούµενος δεν ισχύει
πια, όπως έκανε η Γερµανία; Η Γερµανία έχει ήδη καταθέσει.
Εκτός αυτού, δεν είναι ντροπή να υποχρεώνει η Κυβέρνησή σας
τις επιχειρήσεις που λαµβάνουν ενίσχυση για τον COVID-19 -όπως
την αποζηµίωση ειδικού σκοπού των 800 ευρώ και 533 ευρώ ή την
επιστρεπτέα προκαταβολή- να εκτυπώσουν, να συµπληρώσουν
και να αναρτούν σε εµφανές σηµείο τους ταµπέλα ΕΣΠΑ, την
οποία έχουµε µαζί µας, όπου η µη συµµόρφωσή τους τιµωρείται
µε χρηµατικό πρόστιµο σε περίπτωση ελέγχου; Με ΕΣΠΑ τις στη-
ρίζετε;

Τέλος, αν τοποθετούµε ταµπέλες σε αυτά, γιατί όχι να µην το-
ποθετήσουµε αντίστοιχες ταµπέλες της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε
όσα έχουµε εκχωρήσει στους δανειστές για ενενήντα εννέα χρό-
νια, χωρίς καν να αξιολογηθούν;

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ κι εγώ.
Εκ µέρους του ΜέΡΑ25 η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος κ.

Μπακαδήµα έχει τον λόγο.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αλήθεια

πως το υγειονοµικό στοίχηµα της πρώτης φάσης της πανδηµίας,
µε τη στήριξη όλων µας και κυρίως µε τη συνεργασία των πολι-
τών, κερδήθηκε. Όµως, δυστυχώς, οι οικονοµικές επιπτώσεις του
κορωνοϊού έχουν γίνει περισσότερο από εµφανείς και είναι αλή-
θεια πως τα µέτρα που έχουν ληφθεί δεν επαρκούν. Αν δούµε
λίγο τι συµβαίνει, θα διαπιστώσουµε ότι τα περισσότερα νοσο-
κοµεία και κέντρα υγείας της χώρας µας είναι υποστελεχωµένα
και µε γηρασµένο εξοπλισµό, µε τους επικουρικούς γιατρούς και
νοσηλευτές που έχουν προσληφθεί για την περίοδο αυτή να µην
επαρκούν. Ενδεικτικά παραδείγµατα: το Νοσοκοµείο Αλεξαν-
δρούπολης, όπου λόγω έλλειψης νοσηλευτικού προσωπικού η
λίστα αναµονής για τα χειρουργεία έχει φτάσει έως και τα δύο
χρόνια, το Νοσοκοµείο Ξάνθης, που δεν έχει ούτε καν µοριακό
αναλυτή για τεστ κορωνοϊού, το Νοσοκοµείο Ρόδου, µε σηµαν-
τικότατες ελλείψεις σε σχεδόν όλες τις κλινικές αλλά και ελλεί-
ψεις σε ιατρικό, νοσηλευτικό προσωπικό, παραϊατρικό, διοικητικό
και πολλά άλλα. 

Εξίσου σηµαντικότατα προβλήµατα αντιµετωπίζουν πάρα πολ-
λοί άλλοι επαγγελµατικοί κλάδοι, όπως το λιανικό εµπόριο, ο του-
ρισµός, ο επισιτισµός. Η λίστα είναι πραγµατικά µεγάλη.

Σε περιοδεία που έχουµε κάνει σαν ΜέΡΑ25 αλλά και µιλώντας
µε τα στελέχη µας σε όλη την Ελλάδα, ενδεικτικά πάλι να ανα-
φέρω πως στη Ρόδο πλέον είναι σε λειτουργία το 20% των ξενο-
δοχείων. Στο Φαληράκι, για παράδειγµα, λειτουργούν τρία
ξενοδοχεία µόνο. Στην Κεφαλλονιά η κατάσταση είναι ίδια, το
ίδιο και στην Κέρκυρα, στην Κρήτη, σε όλη την Ελλάδα. 

Τεράστιο είναι πλέον το ποσοστό ανέργων στον επισιτισµό -
γιατί δεν είναι εργαζόµενοι-, άνθρωποι που δεν έχουν καµµία
πηγή εισοδήµατος και έχουν µείνει και εκτός των προνοιών και
των µέτρων που έχει λάβει η Κυβέρνηση. Και είναι αλήθεια πως
οι οικονοµικές επιπτώσεις του κορωνοϊού µάς αγγίζουν όλους,
µε τον ένα ή µε τον άλλο τρόπο. 

Σαν ΜέΡΑ25, θεωρώντας πως βασικό µέληµα όλων µας είναι -
και θα πρέπει να είναι- η στήριξη των ασθενέστερων συµπολιτών
µας, εκπονήσαµε µία ολοκληρωµένη πρόταση νόµου µε θέµα την
προστασία των πολιτών από τις επιπτώσεις της εντεινόµενης κρί-
σης, πρόταση που έχει τεθεί σε δηµόσια διαβούλευση. Θα µου
επιτρέψετε σήµερα να αναφερθώ σε ορισµένα από τα βασικότερα
σηµεία αυτής, γιατί θέλουµε και θεωρούµε ότι είναι χρήσιµο πάντα
να µιλάµε µε προτάσεις, µε τις οποίες είναι πιθανό να µη συµφωνεί
η Κυβέρνηση, αλλά εµείς οφείλουµε να τις καταθέτουµε.

Ξεκινώντας, λοιπόν, βασικός πυλώνας είναι η σύσταση της Γε-
νικής Γραµµατείας Δηµοσίων Εσόδων, µε ταυτόχρονη κατάρ-
γηση της ΑΑΔΕ. Να διευκρινίσω όµως κάτι: Δεν επιθυµούµε την
επαναφορά του ελέγχου της ΓΓΔΕ στον Υπουργό Οικονοµικών.
Επιθυµούµε τον κοινωνικό έλεγχο των δηµοσίων εσόδων µέσα
από ένα ΔΙΑΣΚΕΠ. Έχετε ακούσει και εµένα και άλλους συνα-
δέλφους από το ΜέΡΑ25, όπως και τον Πρόεδρο της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας µας, να αναφέρεται στα ΔΙΑΣΚΕΠ.

Το συγκεκριµένο ΔΙΑΣΚΕΠ, λοιπόν, θα αποτελείται από Βου-
λευτές, τη βάση της πραγµατικής δύναµης των κοµµάτων, δικα-
στικούς όλων των βαθµίδων και κληρωτούς λογιστές.

Δεύτερο στοιχείο της πρότασής µας: Δηµιουργία φορολογικής
και τελωνειακής ακαδηµίας για καλύτερη εκπαίδευση των στε-
λεχών και των δόκιµων δηµοσίων υπαλλήλων. Σύσταση γενικής
γραµµατείας πληροφοριακών συστηµάτων και φορολογικού λο-
γισµικού για τον σχεδιασµό, την ανάπτυξη, την παραγωγική λει-
τουργία και την αξιοποίηση των τεχνολογιών πληροφορικής και
επικοινωνιών στις υπηρεσίες του ΥΠΟΙΚ. Αυτή η γενική γραµµα-
τεία θα διαχειρίζεται τα πληροφοριακά συστήµατα όλων των
υπηρεσιών του ΥΠΟΙΚ, συµπεριλαµβανοµένου και του φορολο-
γικού λογισµικού που είχε εκχωρηθεί στην ΑΑΔΕ. 

Ίδρυση µηχανισµού εξισορρόπησης ανάµεσα σε ιδιωτικά χρέη
και φορολογικές, ασφαλιστικές και λοιπές υποχρεώσεις, µε το
σύστηµα δηµοσιονοµικών συναλλαγών ιδιωτών - δηµοσίου. Πού
βασίζεται, λοιπόν, αυτό το σύστηµα; Σύµφωνα µε την πρότασή
µας, το Υπουργικό Συµβούλιο µετά από εισήγηση του Υπουργού
Οικονοµικών αποφασίζει την έναρξη της διαδικασίας έκδοσης
άυλων ψηφιακών οµολόγων –τίτλων, δηλαδή- σε όλα τα φυσικά
ή νοµικά πρόσωπα που διαθέτουν ελληνικό ΑΦΜ, τους οµολογι-
ούχους. Εξουσιοδοτεί τη διεύθυνση έκδοσης οµολογιών και
ελέγχου πληρωµών της ΓΓΔΕ για την έκδοση των τίτλων εκ µέ-
ρους του ελληνικού δηµοσίου και παράλληλα εντέλλεται ο δια-
χειριστής της διαδικασίας να εγγράψει στον λογαριασµό
δηµοσιονοµικής πίστωσης των δικαιούχων δηµοσιονοµικές µο-
νάδες. Μέσω του φορολογικού λογισµικού του Υπουργείου Οι-
κονοµικών που θα διαχειρίζεται η συγκεκριµένη γενική
γραµµατεία, δηµιουργείται στην οικεία πλατφόρµα, στο σύ-
στηµα, ένας λογαριασµός δηµοσιονοµικής πίστωσης για κάθε
φυσικό ή νοµικό πρόσωπο που έχει ελληνικό ΑΦΜ. Οι οµολογι-
ούχοι, λοιπόν, θα µπορούν να χρησιµοποιούν τις µονάδες αυτές
για αποπληρωµή φόρων αλλά και για να καλύψουν ιδιωτικές
οφειλές, έπειτα από τη σύµφωνη γνώµη του ετέρου µέρους.

Να επισηµάνουµε πως δεν πρόκειται και δεν µιλάµε επ’ ουδενί
για ένα παράλληλο νόµισµα. Μιλάµε για οµολογίες και θεωρούµε
πως είναι ένα ιδιαίτερα χρήσιµο δηµοσιονοµικό εργαλείο συµψη-
φισµού οφειλών, µία διαδικασία από την οποία όλοι οι συναλλασ-
σόµενοι µπορεί να βγουν κερδισµένοι. 
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Σύσταση ανώνυµης εταιρείας ιδιωτικού σκοπού µε την επωνυ-
µία «ΑΘΗΝΑ Εθνική Αναπτυξιακή Εταιρεία Δηµόσιας Περιουσίας
και Δηµοσιονοµικών Συναλλαγών», που θα διαχειρίζεται και θα
αξιοποιεί τα περιουσιακά της στοιχεία, χρησιµοποιώντας τη δη-
µόσια περιουσία ως εχέγγυο για άντληση πόρων προς χρηµατο-
δότηση. Παίρνει ουσιαστικά τη θέση του τωρινού υπερταµείου,
αλλά θα έχει σαν στόχο την αξιοποίηση και όχι την εκποίηση της
δηµόσιας περιουσίας. 

Σύσταση δηµόσιας εταιρείας αναδιάρθρωσης και διαχείρισης
ιδιωτικού χρέους «ΟΔΥΣΣΕΑΣ», που θα αντιµετωπίσει το θέµα
των κόκκινων δανείων. Σκοπός είναι η ελάφρυνση των τραπεζών
από το βάρος των NPLs, µε παράλληλη προστασία της κύριας
κατοικίας και της πολύ µικρής, µικρής και µεσαίας επιχείρησης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα χρειαστώ ένα λεπτό ακόµη, κύριε Πρόεδρε.
Πρακτικά τα κόκκινα δάνεια περνάνε στον «ΟΔΥΣΣΕΑ», βοη-

θώντας τις τράπεζες να καθαρίσουν από τη µια πλευρά και ο
«ΟΔΥΣΣΕΑΣ» πλέον λειτουργεί ως bad bank, µε τους δανειολή-
πτες να δίνουν ένα ποσό, που είναι έως και το 1/3 του εισοδήµα-
τός τους, ως τέλος χρήσης του ακινήτου. 

Όταν βελτιωθούν τα οικονοµικά τους στοιχεία και µπορούν να
εξετάσουν την αποπληρωµή της οφειλής, το ποσό που καταβάλ-
λουν αναπροσαρµόζεται. Έως τότε, το ποσοστό που ήδη έχουν
αποπληρώσει παραµένει στην ιδιοκτησία τους.

Αξίζει να πούµε ότι το δάνειο «παγώνει» µε αυτή την πρόταση
και οι δανειολήπτες γλιτώνουν τους τόκους υπερηµερίας, παρα-
µένοντας ιδιοκτήτες του ακινήτου στο ποσοστό ιδιοκτησίας το
οποίο έχουν ήδη αποπληρώσει.

Λόγω της πανδηµίας απαλλαγή των πολιτών από την καταβολή
φορολογικών και ασφαλιστικών εισφορών για τη χρονική πε-
ρίοδο από 1η Μαρτίου µέχρι 31 Δεκεµβρίου και αναστολή είσπρα-
ξης βεβαιωµένων οφειλών και παράταση προθεσµίας δόσεων
των πληγεισών επιχειρήσεων. 

Κατάργηση της προπληρωµής φόρου, που µπορεί να γίνει µε
κατάργηση των άρθρων 69 και 71 του ν.4172/2013. Μολονότι η
προπληρωµή φόρου δεν είναι κάτι καινούργιο, αλλά ίσχυε και πριν
από τα µνηµόνια, βέβαια ήταν σαφέστατα λιγότερη τότε, πλέον µε
την παρούσα κατάσταση θεωρούµε πως θα πρέπει να καταργηθεί. 

Άλλες διατάξεις προβλέπουν τον εξορθολογισµό του ΕΝΦΙΑ
και τη µείωση του ΦΠΑ στα νησιά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρούµε πως µόνο αν προχω-
ρήσουµε σε µία συνολική νοµοθετική πρωτοβουλία και όχι σε
αποσπασµατικά µέτρα, θα κατορθώσουµε να βελτιώσουµε την
κατάσταση για τους συνανθρώπους µας. Εµείς καταθέσαµε
προς συζήτηση µία πρόταση απόλυτα σύµφωνη µε τις συνθήκες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και απόλυτα συµµορφωµένη µε το ενω-
σιακό, θεσµικό και κανονιστικό πλαίσιο. Είµαστε εδώ για να τη
συζητήσουµε και φυσικά για να δεχθούµε κάθε κριτική.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Σας ευχαριστώ.
Προχωρούµε τώρα. Από τους επερωτώντες Βουλευτές θα µι-

λήσουν όσοι έχουν δικαίωµα δευτερολογίας. Δεν ξέρω, εάν ο κ.
Λοβέρδος θέλει να µιλήσει µετά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Εγώ είµαι ο πρώτος επερω-
τών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ναι, εσείς, κύριε Σκαν-
δαλίδη.

Ο κ. Φραγγίδης θα µιλήσει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Ας µιλήσει πρώτος ο κ.

Φραγγίδης.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Όπως θέλετε εσείς.
Ο κ. Φραγγίδης έχει τον λόγο για τρία λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ: Άκουσα µε προσοχή τον κύριο

Υπουργό για όλα αυτά που ανακοίνωσε, αλλά νοµίζω ότι θα
έπρεπε εδώ να υπήρχαν και άλλοι Υπουργοί, γιατί η επερώτηση
δεν απευθύνεται µόνο σε έναν Υπουργό ή µόνο στον Υπουργό
Οικονοµικών, αλλά και σε άλλα Υπουργεία. 

Επειδή ο τοµέας µε τον οποίο ασχολούµαι περισσότερο και
είµαι υπεύθυνος είναι ο τοµέας του τουρισµού, εγώ θα µιλήσω
µόνο για τον τουρισµό.

Η Κυβέρνηση και το Υπουργείο Τουρισµού µέχρι σήµερα απο-
δεικνύουν µια ανικανότητα για την αποτελεσµατική επανεκκίνηση
του τουριστικού τοµέα και της οικονοµίας. 

Κάποιος συνάδελφος από τη Νέα Δηµοκρατία είπε ότι «δεν εί-
µαστε του βλέποντας και κάνοντας». Δυστυχώς, είστε του βλέπον-
τας και κάνοντας µε τις αστοχίες και τους λαθεµένους χειρισµούς. 

Θα αναφέρω το τραγικά καθυστερηµένο και ανεπαρκές πρό-
γραµµα για το άνοιγµα του τουρισµού, τα καθυστερηµένα και µη
ρεαλιστικά υγειονοµικά πρωτόκολλα και τις παλινωδίες, τις
ζώνες επικινδυνότητας των νησιών, την αναφορά σε επικίνδυνες
χώρες προέλευσης τουριστών, την αµφιβόλου αποτελεσµατικό-
τητας καµπάνια τουριστικής προβολής της «MARKETING
GREECE», το καχεκτικό πρόγραµµα εσωτερικού τουρισµού, την
ελλιπή και ασαφή ενηµέρωση των τουριστών και των επαγγελ-
µατιών του κλάδου.

Πρόσφατα, προστέθηκε και η αποτυχία δηµιουργίας ξενοδο-
χείων COVID-19 και η προβληµατική ΚΥΑ για τα δωµάτια καραν-
τίνας σε όλα τα καταλύµατα. 

Προβληµατικοί ήταν και οι χειρισµοί στην περίπτωση µε τις ει-
δικές φόρµες εντοπισµού ταξιδιώτη. Αποτέλεσµα; Σωρεία ακυ-
ρώσεων και δυσφήµιση της χώρας στο εξωτερικό. 

Η αρχικά καλή διαχείριση της υγειονοµικής κρίσης κινδυνεύει
να βουλιάξει στην αποτυχία του ανοίγµατος του τουρισµού και
της οικονοµίας. Η έλλειψη ρευστότητας πνίγει τις επιχειρήσεις,
χιλιάδες εργαζόµενοι οδηγούνται στην ανεργία και οι οικογένειες
σε φτώχεια και απελπισία. 

Η επιδότηση των εργαζοµένων στον κλάδο χωρίς όρους και
προϋποθέσεις είναι ζητούµενο που θα πρέπει να ικανοποιηθεί.
Κάναµε συγκεκριµένες προτάσεις, για να µη µείνει κανείς άνερ-
γος χωρίς προστασία. Καταθέσαµε δε σχετική τροπολογία στο
σχέδιο νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού. Εκτός
των άλλων, προτείναµε επιδότηση του µισθού των εργαζοµένων
κατά 40% για όσες εποχικές επιχειρήσεις λειτουργήσουν και για
όσο διάστηµα παραµείνουν ανοιχτές, χωρίς όµως αλλαγές στους
όρους και στις συµβάσεις εργασίας τους.

Εσείς, κύριε Υπουργέ, βάλατε όρους και προϋποθέσεις, για να
επιδοτηθούν οι άνεργοι του κλάδου επισιτισµού και τουρισµού,
µε αποτέλεσµα η πλειοψηφία να µείνει εκτός. Οι ξενοδόχοι που
έχουν ανοίξει δεν κάνουν τις επαναπροσλήψεις που πρέπει και
εκεί πάλι οι εργαζόµενοι είναι «στον αέρα». Ακόµα και σήµερα
υπάρχουν επαγγελµατίες και εργαζόµενοι που δεν έχουν τύχει
της στήριξής σας. 

Με το πρόγραµµα «ΣΥΝ-ΕΡΓΑΣΙΑ» βρήκατε την ευκαιρία να
καθιερώσετε µικρότερους µισθούς και ελαστικές µορφές απα-
σχόλησης.

Κύριε Υπουργέ, η κρίση στον τουρισµό είναι βαθύτατη και η
συρρίκνωση της φετινής συµβολής του στο ΑΕΠ της χώρας είναι
γεγονός. Η πολιτική ηγεσία οφείλει, έστω και τώρα, να αλλάξει
τη στάση της. Αλλιώς, δυναµιτίζεται και η προοπτική επανάκαµ-
ψης και ανάκαµψης το 2021.

Οι µεγάλες κρίσεις απαιτούν γενναίες αποφάσεις. Χρειάζεται
να πάρετε εµπροσθοβαρή µέτρα για ρευστότητα, εργαζόµενους
και επιχειρήσεις. Δεν είµαστε στο 2009. Υπάρχουν οι συνθήκες
κοινωνικής συναίνεσης, τα χρηµατοδοτικά εργαλεία, τα πλεονά-
σµατα -έστω και από την υπερφορολόγηση του πληθυσµού- και
µια στάση κατανόησης από την Ευρώπη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Φραγγίδη, ολοκλη-
ρώστε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Δύο λέξεις
µόνο.

Χρειάζονται γρήγοροι και λεπτοί χειρισµοί και ηγεσία µε γνώση
και εµπειρία. Αυτά προφανώς, µέχρι τώρα τουλάχιστον, απου-
σιάζουν από το Υπουργείο Τουρισµού και την Κυβέρνηση.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ.
Ο κ. Μουλκιώτης έχει τον λόγο για τρία λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, τα στοιχεία τα οποία αναδεικνύουν, τελικά, την

πραγµατικότητα στην οποία έχουµε οδηγηθεί από τα µέτρα που
έχετε πάρει και εφαρµόζει η Κυβέρνηση, είναι αµείλικτα. Μας εί-
πατε για πενήντα εννέα µέτρα τα οποία ελήφθησαν. Ουσιαστικά,
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όµως, δεν είναι πενήντα εννέα. Είναι τρεις ή τέσσερις πυλώνες
και οι επιµέρους καταστάσεις αυτών.

Όµως, κύριε Υπουργέ, η ταλαιπωρία των συνταξιούχων και
των ασφαλισµένων µεγαλώνει. Οι εκκρεµείς συντάξεις αυξάνον-
ται. Παραλάβατε διακόσιες χιλιάδες περίπου εκκρεµείς συντά-
ξεις, κύριες και επικουρικές. Έχουν φτάσει διακόσιες εβδοµήντα
χιλιάδες. Αύξηση σε έναν χρόνο, δηλαδή, 30%. Χιλιάδες εν ανα-
µονή είναι οι συνταξιούχοι και περιµένουν ακόµα και τέσσερα
χρόνια µία απόφαση που δεν εκδίδεται, γιατί δεν υπάρχει ανθρώ-
πινο δυναµικό για να τις διεκπεραιώσει. Αυτό δεν λέγεται αποτε-
λεσµατικότητα. Αυτό είναι αναποτελεσµατικότητα του κράτους.
Και έχετε εσείς την ευθύνη, η Κυβέρνησή σας, για αυτή την κα-
τάσταση.

Είµαι βέβαιος ότι δεν είστε καθόλου ευτυχής για τον ΕΦΚΑ
Αγροτών της Στερεάς Ελλάδος. Οι εκκρεµότητες του ΕΦΚΑ
Αγροτών της Στερεάς Ελλάδος για τους αγρότες φτάνουν περί-
που τις έξι χιλιάδες. Αυτό είναι αποτελεσµατικότητα; Τι κράτος
είναι αυτό απέναντι στους ασφαλισµένους; Δεν νοµίζω να µας
χαροποιεί αυτό και πιστεύω και εσάς δεν σας χαροποιεί.

Ο ΕΦΚΑ, λοιπόν, έχει καταντήσει η χειρότερη δηµόσια υπηρε-
σία. Γιατί; Διότι η ψηφιοποίησή της αποδεικνύεται fake, αφού
ούτε τις εύκολες στον υπολογισµό συντάξεις των συνταξιούχων
δεν µπορεί να βγάλει.

Υλοποιείτε ένα πρόγραµµα από το οποίο καταργήσατε τη
λειψή δέκατη τρίτη σύνταξη, αλλά αποµακρύνατε τη χορήγηση
της κανονικής δέκατης τρίτης σύνταξης, απορρίπτοντας τη σχε-
τική πρόταση που είχε κάνει το Κίνηµα Αλλαγής.

Διατυµπανίζει η Κυβέρνησή σας ότι κατοχυρώσατε στο Σύν-
ταγµα, κύριε Υπουργέ, στο άρθρο 21 το ελάχιστο εγγυηµένο ει-
σόδηµα, σαν δίχτυ ασφαλείας αξιοπρεπούς διαβίωσης για τους
οικονοµικά αδύναµους. Όµως, την ίδια ώρα, αγνοήσατε την πρό-
ταση του Κινήµατος Αλλαγής για θεσµοθέτηση ελάχιστου εγγυη-
µένου µηνιαίου εισοδήµατος για τους συνταξιούχους του ΕΦΚΑ
και την ενεργοποίηση του νέου ΕΚΑΣ.

Υποβαθµίσατε το δηµόσιο σύστηµα κοινωνικής ασφάλισης.
Δηµιουργήσατε ελλείµµατα. Το έλλειµµα του ΕΦΚΑ, κύριε
Υπουργέ, για το 2020 υπολογίζεται πάνω από 2 δισεκατοµµύρια.
Επίσης, ο ΕΦΚΑ τρώει και τα αποθεµατικά. Πού θα πάει αυτό,
κύριε Υπουργέ; Πού θα πάει αυτό;

Προετοιµάζετε, δυστυχώς, αλλά µε µεθοδικό τρόπο, την κα-
τάργηση της επικουρικής σύνταξης και να αντικατασταθεί αυτή
από κεφαλαιοποιητικού τύπου σύνταξη, προς όφελος πάντα των
ολίγων και σε βάρος των πολλών και αδυνάτων.

Εµείς αυτό το είπαµε από τον Φλεβάρη του 2020 και βλέπουµε
την επιτροπή Πισσαρίδη να προετοιµάζει και να προτείνει την ει-
σαγωγή κεφαλαιοποιητικού συστήµατος στον δεύτερο πυλώνα
της κοινωνικής ασφάλισης, στην κατεύθυνση της ιδιωτικοποί-
ησης της επικουρικής ασφάλισης.

Μείζον θέµα αποτελεί, τέλος, η απόφαση του Συµβουλίου Επι-
κρατείας, κύριε Υπουργέ, για τα αναδροµικά των συνταξιούχων,
καθώς αφορά µόνο αυτούς οι οποίοι έχουν ασκήσει προσφυγές.
Είναι ηθικό και δίκαιο, άµεσα, τώρα, σήµερα, να πείτε -δεν υπάρ-
χουν µισόλογα και τακτικισµοί σε αυτή την περίπτωση- ότι µε νο-
µοθετική ρύθµιση η Κυβέρνηση θα συµπεριλάβει όλους τους
συνταξιούχους, να µη χρειαστεί να προσφύγουν ξανά σε αγωγές,
µε κόστος, µε ταλαιπωρία και όλα τα συναφή. Σήµερα, τώρα, να
πάρετε θέση και να πείτε τι θα κάνει η Κυβέρνηση. Δεν νοµίζω
να είναι κάτι το οποίο δεν το περιµένατε ή δεν έχει µελετηθεί.

Ένας χρόνος διακυβέρνησης είναι αρκετός για να δείξει τα
προβλήµατα. Πιστεύω δώσατε ένα στίγµα, επικοινωνιακό πιο
πολύ. Θα εξεταστεί το θέµα µε τα δάνεια και όλες τις διαδικασίες
περαιτέρω και το πώς θα προχωρήσει ή δεν θα προχωρήσει.
Όµως, η πραγµατικότητα ποια είναι; Υπάρχει η ταλαιπωρία έστω
και αυτών των εν δυνάµει δικαιούχων.

Εµείς είµαστε εδώ σαν Κίνηµα Αλλαγής -και καταλήγω, κύριε
Πρόεδρε- να αποκαλύπτουµε τη δύσκολη αλλά και την επικίν-
δυνη προοπτική της εργασίας και του κοινωνικού κράτους. Είµα-
στε δίπλα και θα στεκόµαστε στον ελληνικό λαό, ο οποίος σε
αυτό το επίπεδο, στις εργασιακές σχέσεις και στα ασφαλιστικά,
πλήττεται. Πλήττεται από τη συγκεκριµένη δική σας πολιτική. Δεν
κραυγάζουµε, όµως αναφέρουµε την αγωνία των πολιτών και την

αγωνία των εργαζοµένων, γιατί αυτό χρειάζονται και οι Έλληνες
πολίτες και η ελληνική κοινωνία. Και πάντα, βεβαίως, υπερασπι-
ζόµαστε τις πραγµατικές ανάγκες των πολλών και όχι των λίγων
και των προνοµιούχων.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει ο κ. Σκαν-

δαλίδης για πέντε λεπτά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, στα λίγα λόγια που θα πω, γιατί δεν υπάρχει

πολύς χρόνος, θέλω να κάνω µερικές γενικές παρατηρήσεις που
έχουν σχέση µε τον στόχο της επερώτησης και πώς ανταποκρί-
θηκε η Κυβέρνηση σε αυτή. 

Το νόηµα της επερώτησης ήταν άλλο. Ήταν να έρθει εδώ η
Κυβέρνηση και για τους βασικούς τοµείς που συγκροτούν την οι-
κονοµία -την ανάπτυξη, τον τουρισµό και τον αγροτικό τοµέα- να
µας πει για τα µέτρα που έχει πάρει αλλά και για αυτά που πρό-
κειται να πάρει. Η δική σας ανταπόκριση ήταν πολύ συγκεκριµένη
για τα άµεσα µέτρα που πήρατε και για αυτά που σκοπεύετε να
πάρετε -και είναι θετικό αυτό-, αλλά, από την άλλη µεριά, η απου-
σία των άλλων Υπουργών δείχνει ότι δεν υπάρχει απάντηση σε
ένα ευρύτερο πλαίσιο εξελίξεων, το οποίο όφειλε η Κυβέρνηση
να φέρει εδώ. 

Και θέλω να πω εδώ το εξής: Είπα και προηγουµένως, στην
πρωτοµιλία µου, ότι ο πολιτικός χρόνος επιταχύνεται µε τέτοιον
τρόπο µετά την πανδηµία και τον πιθανό δεύτερο κύκλο της, που
η ανάγκη των διαρθρωτικών και των µεγάλων αλλαγών στην πο-
ρεία της οικονοµίας και της ανάπτυξης είναι τωρινή, είναι άµεση,
είναι επιτακτική. Και πρέπει η Κυβέρνηση να φέρει εδώ όχι µόνο
έναν αναθεωρηµένο προϋπολογισµό, αλλά να προετοιµάσει και
έναν προϋπολογισµό µε άλλη δοµή, αν θέλετε, για την επόµενη
χρονιά, που θα συµπεριλάβει τόσο τους κινδύνους και τις ανα-
σφάλειες της πορείας, όσο και τη δυνατότητα διαφορετικών κα-
τευθύνσεων που θα συνδυάσουν τη διάσωση της σηµερινής
κατάστασης, του µέρους αυτού που πρέπει να διασωθεί, µε την
αναδιάρθρωση που πρέπει να γίνει και τις µεγάλες αλλαγές, προ-
κειµένου να υπάρξει η επανεκκίνηση της ανάπτυξης µε έναν συγ-
κεκριµένο τρόπο και να αξιοποιήσει τις παραγωγικές δυνάµεις
του τόπου, όπου κι αν βρίσκονται. 

Και θα πω ένα παράδειγµα σ’ αυτό, κύριε Πρόεδρε. Είναι το
παράδειγµα της µεγάλης αναδιανοµής του ΑΕΠ, που θα γίνει,
εξαιτίας της φετινής υστέρησης του τουρισµού και του τρόπου
µε τον οποίο θα κινηθεί ο εσωτερικός τουρισµός. Παραδείγµατος
χάριν, τα νησιά, που λέει ο κ. Λοβέρδος και έχει απόλυτο δίκιο,
είναι αυτά που θα πληγούν πολύ περισσότερο και θα υπάρχουν
άλλες περιοχές της χώρας, όπως είναι τα αποµονωµένα χωριά,
που θα πάνε οι άνθρωποι να περάσουν µερικές µέρες το καλο-
καίρι. Αυτή η αναδιανοµή που θα γίνει σ’ αυτή τη φάση είναι εξαι-
ρετικά σηµαντική και έχει να κάνει µε µια περιφερειακή πολιτική,
η οποία πρέπει να έρθει ξεχωριστά και συγκεκριµένα εδώ στη
Βουλή και να συζητηθεί στο πλαίσιο ενός εθνικού σχεδίου. 

Εκεί είναι η αντιπαράθεσή δική µου µε την επιτροπή Πισσα-
ρίδη. Δεν είναι στο αν προτείνει σωστά πράγµατα στη γενική κα-
τεύθυνση που όλοι τα λέµε. Τα λέµε όλοι. Τα συγκριτικά
πλεονεκτήµατα της χώρας τα ξέρουµε όλοι. Αν διαβάσετε τα
προγράµµατα όλων των κοµµάτων, είναι σχεδόν πανοµοιότυπα
σε ό,τι αφορά τους τοµείς και τους στόχους. Ποιο κράτος τα
υλοποιεί; Ποιος προϋπολογισµός τα χρηµατοδοτεί; Πώς κυβερνά
η Κυβέρνηση, προκειµένου να µπορέσουν οι προϋποθέσεις της
ανάπτυξης να γίνουν πράξη; Αυτό είναι το θέµα µας. Και είναι τε-
ράστιο θέµα. 

Το λέω αυτό γιατί είναι πάρα πολύ απλό: Όταν δεν υπάρχει
αυτή η απάντηση, κύριε Υπουργέ, έρχεστε εσείς µε τα πενήντα
εννιά µέτρα. Τα πενήντα εννιά µέτρα µια χαρά είναι. Και να σας
πω και κάτι; Σας είχα συνηθίσει µέχρι τώρα να µιλάτε για δέκα
µέτρα. Σήµερα µου έκανε µεγάλη εντύπωση ότι τα κάνατε πε-
νήντα εννιά. Σας αρέσει να είστε συγκεκριµένος. Μόνο που τα
πενήντα εννιά µέτρα κονταροχτυπιούνται µε την κατάσταση της
οικονοµίας και της αγοράς. Δηλαδή, τι να τα κάνω εγώ τα πε-
νήντα εννιά µέτρα, όταν τα µαγαζιά κλείνουν το ένα µετά το
άλλο, όταν οι φορείς στενάζουν -αυτοί που δέχονται τα µέτρα-,
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όταν οι άνθρωποι φτωχαίνουν και όταν οι εργαζόµενοι δεν είναι
σίγουροι αν αύριο θα ξαναπάνε στη δουλειά τους;

Μιλάµε συνεχώς για µια διαρκή ελαστικοποίηση της εργασίας,
µιλάµε συνεχώς για µερική απασχόληση, µιλάµε συνεχώς για κό-
ψιµο κάθε θέσης εργασίας, µιλάµε συνεχώς για µειώσεις µισθών
και µειώσεις εισοδηµάτων και έρχεστε εσείς µε τα πενήντα εννιά
σας µέτρα -µια χαρά!- και τους δίνετε κάποιο βοήθηµα προσω-
ρινά, για να ζήσουν οι άνθρωποι.

Όµως -επαναλαµβάνω- ούτε οι δοµές των εργασιακών σχέ-
σεων ούτε οι αναπτυξιακοί θεσµοί λειτουργούν ούτε βλέπω καµ-
µία κινητικότητα στους τοπικούς φορείς της αυτοδιοίκησης να
φέρνουν καινούργια αναπτυξιακά µέτρα, µε βάση την καινούργια
πραγµατικότητα, γιατί δεν υπάρχει κατεύθυνση από την Κυβέρ-
νηση, γιατί δεν υπάρχουν Υπουργεία που να χαράζουν πολιτική.
Υπάρχει ένα παντοδύναµο Γραφείο του Πρωθυπουργού, το
οποίο κανονίζει τα πάντα από την αρχή µέχρι το τέλος. Δεν είναι
ανώνυµη επιχείρηση µια διακυβέρνηση της χώρας. Είναι µια κλι-
µακωτή και αποκεντρωµένη διαδικασία, όπου συµµετέχει η κοι-
νωνία για να αξιοποιήσει τις παραγωγικές της δυνάµεις.

Αυτό είναι το αγωνιώδες ερώτηµα που έχουµε εµείς απέναντι
στην πορεία των πραγµάτων από εδώ και πέρα.

Και όσον αφορά τη ρευστότητα στην αγορά, θα πρέπει να
πάτε να ρωτήσετε τους επιχειρηµατίες, τους µικρούς και τους
µεσαίους, να σας πουν. Δεν υπάρχει, δεν θέλουν να πάνε στις
τράπεζες. Πρέπει να γίνει παρέµβαση στις τράπεζες. Δεν είναι
µόνο η Bad Bank. Αυτό είναι ένας θεσµός. Δεν φτάνει αυτό, κατά
τη γνώµη µου. Πρέπει να πάρει πρωτοβουλία η Κυβέρνηση να
αλλάξει τον ρόλο τους, να τους δώσει µια άλλη κατεύθυνση. Δεν
µπορεί οι τράπεζες να συνεχίζουν να παίζουν αυτόν τον ρόλο.

Και έρχεστε εσείς µε τα πενήντα εννιά µέτρα και βλέπω ότι µια
χαρά δίνετε κάποια βοηθήµατα. Όµως, τις τράπεζες διευκολύ-
νετε κυρίως, για να κάνουν καλύτερα τη δουλειά τους µε τα κόκ-
κινα δάνεια και να µπορέσουν και οι ίδιες να λειτουργήσουν
καλύτερα. Δεν αρκεί να λειτουργήσουν καλύτερα. Να αλλάξουν
πρέπει, να αλλάξουν ως δοµή, ως λειτουργία, ως προτεραιότη-
τες.

Η αγωνία µου αυτή έχει να κάνει ακριβώς µε αυτό, µε την αν-
τιπαράθεση, δηλαδή, ανάµεσα στην επιστροφή στην κανονικό-
τητα και στην αλλαγή που πρέπει να γίνει σε αυτόν τον τόπο. Η
κανονικότητα είναι να αποδεχτούµε ότι αυτό που ίσχυε πριν είναι
και αυτό που θα έρθει αύριο και να είµαστε και ευχαριστηµένοι
που θα έρθει αύριο, φτάνει τα µακροοικονοµικά µας µεγέθη να
πηγαίνουν κάπως καλύτερα! Αλίµονο, αν είναι αυτός ο στόχος
µας και το όνειρό µας! 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Διότι τώρα τι θα γίνει: Υπάρχουν -και θα κλείσω, κύριε Πρό-
εδρε- δύο ηµεροµηνίες, κύριε Υπουργέ που τις ξέρετε καλύτερα
από εµένα. Η µία ηµεροµηνία είναι ο Δεκέµβριος και η άλλη ηµε-
ροµηνία είναι ο Ιούνιος του 2021. Ο µεν Δεκέµβριος θα είναι το
«ενώπιος ενωπίω» στην ύφεση και άρα και στη δυνατότητα να
έχουµε κάνει την προετοιµασία και τις αλλαγές εκείνες µε τις
οποίες θα επανεκκινήσει η οικονοµία, που δεν θα έχει πάρει
ακόµη τα χρήµατα που τώρα µας έχουν υποσχεθεί ότι θα µας τα
δώσουν -αν τελικά έρθει αυτή η ποσότητα των χρηµάτων, που
όλοι το ευχόµαστε- τα οποία πριν από τον Ιούνιο ξέρετε πολύ
καλά ότι δεν θα εκταµιευτούν. Και στο δεύτερο εξάµηνο του
2021 άντε να εκταµιευθούν 3 µε 4 δισεκατοµµύρια ευρώ από τα
32 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Εγώ, λοιπόν, λέω αντί να κάνετε µια «γέφυρα» µόνο για τις επι-
χειρήσεις, να κάνετε και µια «γέφυρα» ανάµεσα στην ύφεση και
στους πόρους που θα έρθουν. Και µε τροµάζει το γεγονός ότι στο
ΕΣΠΑ -το τρέχον ΕΣΠΑ- δεν έχει απορροφηθεί ούτε το 25% των
πόρων. Ποιος θα απορροφήσει τα χρήµατα αυτά που θα έρθουν
και µε ποια ταχύτητα και ποιο κράτος θα κάνει τις επενδύσεις; Με
τις παράτες στο Ελληνικό ή µε µια ανεπτυγµένη διαδικασία που
θα βάλει όλη την κοινωνία στο παιχνίδι της ανάπτυξης;

Δεν βάζετε τις παραγωγικές δυνάµεις στο παιχνίδι της ανά-
πτυξης και χωρίς δηµοκρατικό προγραµµατισµό ανάπτυξη δεν
υπάρχει. Γι’ αυτό η επιτροπή Πισσαρίδη µια χαρά τα έκανε. Το
µόνο καλό της είναι ότι τελείωσε πολύ γρήγορα τη δουλειά της.

Εγώ πίστευα ότι θα µας έτρωγε δυο, τρεις µήνες. Φέρτε την εδώ
να την κουβεντιάσουµε και εισηγηθείτε στον Πρωθυπουργό να
κάνουµε µια κουβέντα επί της ουσίας για τη σχέση ύφεσης, επα-
νεκκίνησης της οικονοµίας, ανάπτυξης και θεσµών που µπορούν
να υλοποιήσουν την ανάπτυξη.

Αυτό το νόηµα έχει η δική µας επερώτηση και εσείς καταβάλ-
λετε µια πολύ καλή προσπάθεια. Και καλά κάνετε και ήρθατε εδώ
και µας είπατε ότι θα κάνετε και το πρόγραµµα «ΓΕΦΥΡΑ» και
σας ευχαριστούµε γι’ αυτό. Δεν αρκεί όµως. Πρέπει να ανα-
σκουµπωθείτε ως Κυβέρνηση συνολικά και να δείτε τι θα κάνετε
µε τη συνολική πορεία της χώρας!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Μάλιστα, ευχαριστούµε.
Έχουµε, λοιπόν, δύο δυνατότητες τώρα και η επιλογή είναι του

κ. Λοβέρδου. Ή θα µιλήσει τώρα ο κ. Λοβέρδος και θα κλείσει ο
Υπουργός, ή θα µιλήσει τώρα ο Υπουργός, θα τριτολογήσει ο κ.
Λοβέρδος και θα κλείσει ο Υπουργός.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι είναι κα-
λύτερο το πρώτο, να µην τριτολογήσω. Δεν θα χρειαστώ τριτο-
λογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Εντάξει.
Ορίστε, κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Υπουργέ, προσπαθούσα να κα-

ταλάβω το πρόγραµµα «ΓΕΦΥΡΑ». Αν σας άκουσα καλά και εάν
κατάλαβα καλά, το ακίνητο πρέπει να είναι έως 300.000 και
57.000 ευρώ το εισόδηµα. Όπως είπαν και οι συνάδελφοί µου,
θα διαβάσουµε τι ακριβώς είπατε και επιφυλασσόµαστε να δούµε
ποια είναι η γνώµη µας για το πρόγραµµα «ΓΕΦΥΡΑ». 

Εάν αυτά τα δύο που φαίνονται ευρύχωρα κριτήρια, οδηγούν
σε ένα πρόγραµµα που έχει κόστος 300 εκατοµµύρια, τότε πρέ-
πει να κάνουµε µία ανάλυση αριθµητική, µια ανάλυση ακριβή,
προκειµένου να καταλάβουµε πώς µπορεί να φοβόµαστε από την
πανδηµία µια αύξηση των «κόκκινων» δανείων που να φτάνει τα
5 δισεκατοµµύρια ή και να τα ξεπερνάει και ένα τόσο ευρύχωρο
πρόγραµµα να κοστίζει µόνο 300 εκατοµµύρια ευρώ. Αυτό µου
φαίνεται αντιφατικό. 

Δεν µπορώ να είµαι σίγουρος και ακριβής για να αναπτύξω κρι-
τικό επιχείρηµα. Όµως, στην απόπειρα διάγνωσης που κάνω µε
βάση τα όσα άκουσα, µου προκύπτει αυτό το συµπέρασµα το
οποίο, κύριοι συνάδελφοί της Πλειοψηφίας, δεν µου φαίνεται κα-
θόλου λογικό. Μου φαίνεται πολύ φθηνό, πολύ λίγο το κόστος
για τόσο χαλαρά και ευρύχωρα κριτήρια. Αυτό είναι το ένα. 

Δεύτερον -και απευθύνοµαι στην Πλειοψηφία, καθώς δεν είναι
αρµόδιος ο κ. Σταϊκούρας- εµείς δεν αµφισβητήσαµε ότι διπλα-
σιάστηκε περίπου ο αριθµός των ΜΕΘ. Επικρίνουµε το γεγονός
ότι δεν έχετε προβλέψει ακόµα το πώς θα αµυνθείτε, αφού έχει
ξεκινήσει το δεύτερο κύµα της πανδηµίας, µε προσωπικό που
δεν έχει την τεχνική και επιστηµονική επάρκεια για να ανταπο-
κριθεί στις ανάγκες µιας µονάδας εντατικής θεραπείας. Δεν είµαι
γιατρός αλλά επειδή διετέλεσα Υπουργός Υγείας, γνωρίζω ότι
το να έχεις µία αποτελεσµατική µονάδα εντατικής θεραπείας δεν
είναι µόνο ακριβό, είναι και δύσκολο. Είναι πολύ σύνθετες οι ια-
τρικές υπηρεσίες που παρέχονται εκεί και θέλει υψηλή εξειδί-
κευση όλου του προσωπικού και όχι µόνο των γιατρών. Μιλάω
για το προσωπικό που προσλάβατε, δεν έχω αντίρρηση, αλλά
που δεν έχει εξειδίκευση στα θέµατα αυτά. Η διετής θητεία του
είναι µειονέκτηµα. 

Όταν η Αντιπολίτευση σας λέει ότι θα καλύψει την όποια προ-
σπάθεια κάνετε να µετατρέψετε αυτό το προσωπικό σε µόνιµο ή
να κάνετε κάτι άλλο -δεν ξέρω τι θα σας φανεί καλύτερο- τότε
αυτό είναι κάτι που θα πρέπει να γίνει γρήγορα. Για παράδειγµα,
τώρα το καλοκαίρι εκπαιδεύετε αυτό το προσωπικό; Τι κάνετε
εκεί; Έχουµε ρωτήσει τους Υπουργούς Υγείας επανειληµµένα.
Κάνετε προσπάθεια για να είστε έτοιµοι τον Σεπτέµβριο για κάτι
πιο έντονο από αυτό που βιώνει το σύστηµα υγείας τώρα, τους
καλοκαιρινούς µήνες; 

Τρίτον, κανένας εργαζόµενος δεν πρέπει να µείνει απροστά-
τευτος. Εδώ δεν µπορεί να απαντάτε ότι τα προγράµµατα αυτά
είναι ακριβά και ότι σας θυµίζουν το «όλα τα λεφτά, όλα τα κιλά».
Εδώ πρέπει να έχετε ως γνώµονα σε αυτή την πάρα πολύ δύ-
σκολη περίοδο, να µη µείνει απροστάτευτος κανένας εργαζόµε-
νος.
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Εµείς, κύριε Πρόεδρε και κύριε Υπουργέ, καταλαβαίνουµε τι
σηµαίνει δεύτερο κύµα πανδηµίας. Χαρακτήρισα την επιδοµατική
πολιτική, «κρατικούς µισθούς». Είµαι πιο µπροστά από εσάς.
Μπορεί να λειτουργήσει µια οικονοµία µε κρατικούς µισθούς; Δεν
µπορεί! Πόσο θα αντέξει; Έναν µήνα; Δύο µήνες; Τρεις µήνες
ακόµη; Εάν αυτό που µας αφορά, διαρκέσει όλο τον χειµώνα, τι
θα κάνετε; Τι θα κάνουµε; 

Άρα, είναι υποχρεωτικό να λειτουργήσουµε συνδυάζοντας -το
ξαναλέω µέχρι να εµπεδωθεί- το τρίγωνο του διαβόλου, που είναι
η πανδηµία, η ύφεση και η ιδιαιτερότητα της χώρας µας να είναι
νησιωτική. Οπότε, το τρίτο αυτό σηµείο του τριγώνου προϋπο-
θέτει άρτια τα δύο προηγούµενα από πλευράς πολιτικής, για να
αντιµετωπίσουµε τα προβλήµατα στα νησιά.

Εδώ, λοιπόν, εµείς δεν κάνουµε, κυρίες και κύριοι της Πλει-
οψηφίας, πολιτική του «όλα τα κιλά, όλα τα λεφτά». Εµείς κά-
νουµε πλήρη καταγραφή των αναγκών. Οι πολιτικές µας
προτάσεις θέµα προς θέµα αποτελούν µια πλήρη καταγραφή
των ανθρώπων που έχουν ανάγκη και των απαιτούµενων σχετι-
κών πολιτικών. Αυτό κάνουµε. Ούτε λέµε κάντε τα όλα σε µία
ηµέρα. Λέµε «δώστε µας τη στρατηγική της αντιµετώπισης, που
να µην είναι βλέποντας και κάνοντας». 

Και όταν µιλάµε, κύριε Πρόεδρε, για την οικονοµία, να είναι ξε-
κάθαρο: Τον Σεπτέµβρη, τον Οκτώβρη θα είναι πολύ αργά. Θα
είναι πάρα πολύ αργά. Και επειδή τους αριθµούς τους ξέρετε
εσείς καλύτερα από κάθε Βουλευτή και επειδή ξεκινήσατε τη θη-
τεία σας δείχνοντας ένα ενδιαφέρον -σε άλλες συνθήκες- στα
θέµατα και της ιδιωτικής οικονοµίας και δεν περιοριστήκατε
στους εθνικούς λογαριασµούς, είναι η ώρα να βγείτε µπροστά
από τα προβλήµατα, όπως αυτά θα σκάσουν τον Σεπτέµβριο, τον
Οκτώβριο. Και δεν το βλέπουµε, κύριε Υπουργέ, συνολικά από
την Κυβέρνησή σας. 

Λέει ο συνάδελφος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Πλει-
οψηφίας, ότι το κείµενο των προτάσεων της επιτροπής Πισσα-
ρίδη εµπεριέχει αυτονόητα. Το να λες τα αυτονόητα, όµως, είναι
κάτι πάρα πολύ σοβαρό, σε µια χώρα που τα αυτονόητα δεν τα
σέβεται. Διαφωνώ µε αυτό που λέτε. Το να λες τα αυτονόητα δεν
σηµαίνει τίποτα. Το να πράττεις τα απαραίτητα, όπως τα αυτο-
νόητα επιβάλλουν, είναι το ζητούµενο. Το να επαναλαµβάνεις
διαρκώς ότι πρέπει να εκσυγχρονιστεί η εκπαίδευση, ότι πρέπει
να γίνει το άλφα, να γίνει το βήτα, δεν έχει κανένα νόηµα. Το να
πράξεις τα δέοντα σε σχέση µε αυτά τα αυτονόητα είναι απαραί-
τητο. 

Καταληκτική µου σκέψη, κύριε Υπουργέ, και ολοκληρώνω: Η
Αντιπολίτευση έδειξε χαρακτήρα σε αυτές τις δύσκολες στιγµές.
Κυρίως το δικό µας κόµµα δεν υπερέβαλε εαυτόν σε προτάσεις,
δεν πλιατσικολόγησε πάνω στη δυσκολία, όπως µας έχουν συ-
νηθίσει άλλοι πολιτικοί οργανισµοί της Αντιπολίτευσης. Δείξαµε
σοβαρότητα, επάρκεια σε ό,τι αφορά τη γνώση των προβληµά-
των και καταλληλότητα ως πολιτικός µηχανισµός, σε ό,τι αφορά
τις προτάσεις που απευθύναµε στην Κυβέρνηση.

Η εθνική ενότητα, η λαϊκή ενότητα, η ενότητα των πολιτικών
δυνάµεων είναι ενότητα πάνω σε προβλήµατα και σε λύσεις που
πρέπει να δοθούν. Περάσαµε µία φάση πολύ δύσκολη. Ήµασταν
αυτοί που ήθελε ο ελληνικός λαός. Όµως, από τον Σεπτέµβριο,
από τον Οκτώβριο, κύριε Πρόεδρε, όταν τα προβλήµατα αναφα-
νούν µε την ένταση και την έκταση που εκτιµούµε πως θα φα-
νούν, εµείς δεν είµαστε διατεθειµένοι να διαιρέσουµε πολιτικές
ευθύνες. Δεν είµαστε διατεθειµένοι να πούµε: Πόσα κόµµατα
έχει η Βουλή; Ένα είναι το δικό µας. Πόσες είναι οι ευθύνες της
Κυβέρνησης; Το διαιρούµε διά του έξι ή διά του πέντε ή διά του
τέσσερα.

Οι ευθύνες αφορούν αποκλειστικά την Κυβέρνηση. Σε ό,τι
αποδειχθεί πως έπρεπε να έχει αντιδράσει και δεν αντέδρασε,
σε όποια πρόταση άκουσε και δεν τη σεβάστηκε, σε όποιες πο-
λιτικές συνέθεσε σε άλλη βάση από τη βάση των αναγκών του
λαού, οι ευθύνες είναι δική της. Δεν θα αναλάβουµε εµείς ευθύ-
νες που δεν µας ανήκουν. Ως κόµµα της Αντιπολίτευσης απο-
δειχθήκαµε πολύ υπεύθυνοι και ως κόµµα της Αντιπολίτευσης θα
αναζητήσουµε ευθύνες από τον Σεπτέµβριο εάν τα πράγµατα
πάρουν την ατυχή τροπή που εµφανίζεται πως θα πάρουν.

Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει ο Υπουρ-

γός Οικονοµικών ο κ. Σταϊκούρας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς να πω ότι σέβοµαι, εκτιµώ και αναγνωρίζω την αγω-

νία των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης και προφανώς του Κινή-
µατος Αλλαγής, που εκφράζεται µέσα από αυτή την ερώτηση και
τις τοποθετήσεις των συναδέλφων. Θέλω να σας ευχαριστήσω
για την ερώτηση και για τον εξαιρετικό διάλογο τον οποίο είχαµε.

Θα µου επιτρέψετε, όµως, εγώ να τοποθετηθώ σε λίγο πιο ρε-
αλιστική βάση, γιατί γνωρίζω ότι η θέση της Αντιπολίτευσης είναι
πάντα πιο εύκολη σε αυτές τις ερωτήσεις. Και συγγνώµη, κύριε
συνάδελφε, ποτέ δεν θεώρησα κανέναν συνάδελφό µου µέσα σε
αυτή την Αίθουσα ως καθυστερηµένο, όπως ξεκινήσατε την το-
ποθέτησή σας.

Κατέθεσα συγκεκριµένα µέτρα. Συνηθίζω να µιλάω µε στοιχεία
και µε αριθµούς -ο κ. Σκανδαλίδης το υπαινίχθηκε, θα επανέλθω
στα δέκα σε λίγο- αλλά πάντα έχω επιχειρήµατα που µπορεί να
αποδέχεται ή όχι η αντίθετη πλευρά.

Και προφανώς, επειδή γνωριζόµαστε σε αυτή την Αίθουσα, δεν
συνηθίζω να πανηγυρίζω. Ούτε σήµερα πανηγύρισα. Αποτύπωσα
την πραγµατικότητα και υποστήριξα ότι έχουµε στήσει κι έχουµε
χτίσει ένα δίχτυ ασφαλείας και προστασίας πάνω από νοικοκυριά
και επιχειρήσεις. 

Άκουσα τον κ. Σκανδαλίδη να λέει για αναδιανοµή. Είναι γεγο-
νός. Υπάρχουν στοιχεία αναδιανοµής. Όµως, είπε ταυτόχρονα,
«Τι να τα κάνουµε τα µέτρα όταν οι πολίτες φτωχαίνουν;». 

Εδώ να κάνω µια εξήγηση. Αυτό σηµαίνει ότι εσείς εκτιµάτε
ότι µε τα µέτρα µπορούµε να µην έχουµε ύφεση. Αν, συνεπώς,
θεωρήσουµε και αποδεχθούµε όλοι σε αυτή την Αίθουσα ότι θα
υπάρχει ύφεση, προφανώς ένα κοµµάτι της κοινωνίας θα φτω-
χύνει. Το ζήτηµα είναι µέσα από τις πολιτικές, που υλοποιούµε,
να περιορίσουµε τις δυσµενείς οικονοµικές και κοινωνικές επι-
πτώσεις. 

Γιατί αν λέει ο κ. Λοβέρδος, «από τον Σεπτέµβρη τα πράγµατα
θα είναι δύσκολα και η ευθύνη είναι της Κυβέρνησης» και τον
πήχη τον βάζετε να µην υπάρχει ύφεση, προφανώς τότε µιλάµε
µε άλλους όρους. Αλλά να καταλάβω πού είναι ο πήχης της Αν-
τιπολίτευσης. 

Λέει η Αντιπολίτευση ευλόγως, «ανεπαρκή και αναποτελεσµα-
τικά τα κυβερνητικά µέτρα». Νοµίζω για το «ανεπαρκή» απάντησα
µε τα πενήντα εννέα µέτρα που έχουµε πάρει. Σωστά, όµως, ρω-
τάει, «είναι αποτελεσµατικά;». Εγώ δεν θα χρησιµοποιήσω δικές
µου εκτιµήσεις. Θα χρησιµοποιήσω εκτιµήσεις που εσείς είχατε
επικαλεστεί σχετικά πρόσφατα. Δεν ξέρω αν θα αποδειχθούν
ορθές ή όχι, αλλά ας έχουµε κοινή βάση.

Έχω τις προβλέψεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Η Ευρω-
παϊκή Επιτροπή τι ήρθε και είπε πριν από δεκαπέντε µέρες; Ότι
στην Ελλάδα η ύφεση, τελικά, σε σχέση µε πριν από δύο µήνες
που εκτιµούσαµε, θα είναι µικρότερη. Ταυτόχρονα, όµως, έρχε-
ται και λέει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, ότι η ύφεση στην Ευρώπη θα
είναι πιο βαθιά. Εκεί που έλεγε ότι η Ελλάδα θα είναι η χειρότερη
χώρα σε ύφεση πριν από έναν µήνα, τώρα λέει ότι θα είναι η πέµ-
πτη ή η έκτη χειρότερη χώρα σε Ευρωζώνη και Ευρωπαϊκή
Ένωση.

Τι σηµαίνει αυτό; Αυτό προφανώς σηµαίνει ότι τα µέτρα που
παίρνει η ελληνική Κυβέρνηση είναι αποτελεσµατικά και προφα-
νώς, ότι τα µέτρα που παίρνουν άλλες µεγάλες κυβερνήσεις στην
Ευρώπη -Ιταλία, Γαλλία, Ισπανία- είναι αναποτελεσµατικά, γιατί
εκεί βαθαίνει η ύφεση και εδώ, σύµφωνα µε τις εκτιµήσεις της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής, ρηχαίνει η ύφεση. Εύχοµαι να είναι πε-
ρισσότερο, αλλά τουλάχιστον στο ερώτηµα «είναι αποτελεσµα-
τικά;» έχουµε ένα µέτρο σύγκρισης. Είµαστε η µόνη χώρα στην
Ευρώπη που η Ευρωπαϊκή Επιτροπή είπε ότι η χώρα θα έχει πιο
ήπια ύφεση σε σχέση µε τις αρχικές εκτιµήσεις, ενώ σε όλες τις
άλλες χώρες είναι δυσµενέστερες οι εκτιµήσεις. 

Άρα, νοµίζω ότι αυτό πρέπει να πιστωθεί στην ελληνική Κυβέρ-
νηση, εάν θέλουµε να έχουµε ένα µέτρο σύγκρισης της αποτε-
λεσµατικότητας. 

Δεύτερο µέτρο σύγκρισης της αποτελεσµατικότητας, προφα-
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νώς, είναι αυτό που είπε κ. Λοβέρδος -και συµφωνώ, έχω πράγ-
µατι µια αδυναµία- η ιδιωτική οικονοµία. Κατέθεσα συγκεκριµένα
µέτρα. Προφανώς δεν θα αντιµετωπίσουµε όλα τα προβλήµατα.
Είµαστε, όµως, κοντά στον πολίτη;

Πάµε µια βόλτα στη Ρόδο; Στη Ρόδο τις δύο τελευταίες εβδο-
µάδες -όταν λέω Ρόδο, εννοώ ΔΟΥ Ρόδου και άρα τα νησιά της
περιοχής- έχει δοθεί σε δύο χιλιάδες διακόσιες ενενήντα εννέα
επιχειρήσεις επιστρεπτέα προκαταβολή ύψους 19,6 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ. Άρα, τις δύο τελευταίες εβδοµάδες…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Το µέτρο αυτό απέδωσε. Το είπαµε.
Και προτείναµε να το αυξήσετε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε Λο-
βέρδο, έχουµε κάνει µια κουβέντα γι’ αυτό. Πότε προτείνατε να
το αυξήσουµε; Προτείνατε τον Απρίλιο. Ποια στοιχεία είχαµε
τότε; Τον Μάρτιο µόνο. Οι επιχειρήσεις δεν είχαν άλλα στοιχεία.
Τον Μάρτιο είχαν. Αν δίναµε τότε τα 3 δισεκατοµµύρια που µας
καλούσατε να δώσουµε, αυτές οι επιχειρήσεις στη Ρόδο δεν θα
έπαιρναν λεφτά σήµερα, διότι τον Μάρτιο ή ήταν κλειστές λόγω
εποχικότητας ή δεν είχαν τη µείωση του τζίρου που είχαν τον
Απρίλιο και τον Μάιο. 

Άρα, είναι πολύ σηµαντικό να στοχεύεις σε µια επιχείρηση. 
Εν πάση περιπτώσει, πείτε µου πότε άλλοτε το ελληνικό κρά-

τος πήγε στη Ρόδο να δώσει 19,6 εκατοµµύρια. 
Ένας συνάδελφος εδώ από το Κίνηµα Αλλαγής είναι από την

Κέρκυρα. Χίλιες τετρακόσιες δύο επιχειρήσεις, 12,5 εκατοµµύ-
ρια. 

Να µιλήσουµε αθροιστικά; Στην Κέρκυρα, µόνο από το Υπουρ-
γείο Οικονοµικών «έπεσαν» τον τελευταίο ενάµιση µήνα 30,4 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Είναι 30,4 εκατοµµύρια ευρώ στην Κέρκυρα
µέσα.

Από αυτό δεν µπορεί να πει κάποιος ότι η ελληνική Κυβέρνηση
δεν είναι κοντά στον Έλληνα πολίτη, στον Έλληνα επιχειρηµα-
τία.

Θα καταθέσω, για να κλείσω αυτή την πρώτη ενότητα της το-
ποθέτησής µου µια σειρά από δείκτες, που αποδεικνύουν ότι η
πορεία της ελληνικής οικονοµίας κινείται σχετικά ικανοποιητικά,
τηρουµένων των συνθηκών.

Θα καταθέσω, συνεπώς, το κόστος δανεισµού των ελληνικών
εντόκων γραµµατίων, το κόστος των εξάµηνων εντόκων γραµµα-
τίων -αυτά είναι σηµαντικά για να βρούµε πόρους, προκειµένου
να ασκήσουµε τις πολιτικές τις οποίες συζητήσαµε πριν από
λίγο- τον δείκτη οικονοµικού κλίµατος που ναι φθίνει, αλλά είµα-
στε πάνω από τον µέσο ευρωπαϊκό όρο, τον δείκτη καταναλωτι-
κής εµπιστοσύνης, τον δείκτη υπευθύνων προµηθειών, τον
περίφηµο δείκτη PMI, που έχει να κάνει µε τη βιοµηχανία, ο
οποίος είχε κατρακυλήσει στο 29,5 και σε δύο µήνες ανέβηκε στο
50. Θα καταθέσω τον δείκτη της ανταγωνιστικότητας της ελλη-
νικής οικονοµίας, που βελτιώνεται. Θα καταθέσω τον δείκτη της
εξέλιξης του ΑΕΠ του πρώτου τριµήνου σε σχέση µε την Ευ-
ρώπη, που σύµφωνα µε τα προσωρινά στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ -θα
δούµε τα τελικά- η ύφεση είναι 0,9%, όταν ο µέσος ευρωπαϊκός
όρος είναι 3,1%. Θα καταθέσω τις ιδιωτικές καταθέσεις, οι
οποίες συνεχίζουν να αυξάνουν στο τραπεζικό σύστηµα.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Πού έχουν φθάσει, κύριε Υπουργέ;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Έχουν

φθάσει τα 148,2 εκατοµµύρια ευρώ συν 13 δισεκατοµµύρια ευρώ
τον τελευταίο χρόνο συν 1,5 δισεκατοµµύρια ευρώ τον τελευταίο
µήνα.

Θα καταθέσω και τα µη εξυπηρετούµενα δάνεια, για τα οποία
µίλησε ο κ. Λοβέρδος.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-
κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Άρα, δεν θριαµβολογούµε. Παρουσιάζω απλώς και αποτυπώνω
µια κατάσταση στην οποία φαίνεται ότι η ελληνική Κυβέρνηση έγ-
καιρα εµπροσθοβαρώς, όπως ακούστηκε, πήρε τα µέτρα που µπο-
ρούσε να πάρει και συνεχώς τα εµπλουτίζει, για να είναι κοντά
στην κοινωνία, κοντά στα νοικοκυριά, κοντά στις επιχειρήσεις κυ-
ρίως στα χαµηλότερα και τα πιο ευαίσθητα οικονοµικά στρώµατα.

Συγγνώµη, κύριε Λοβέρδο, αλλά ήρθατε λίγο πίσω στο ζήτηµα
της «ΓΕΦΥΡΑΣ». Πράγµατι, οι δικές µας εκτιµήσεις είναι στα 300
εκατοµµύρια ευρώ. Ευχόµαστε το πρόγραµµα αυτό να αξιοποι-
ηθεί από όλη την περίµετρο στην οποία προσδοκούµε να µπουν
µέσα. Ακριβή στοιχεία περιµέτρου δεν έχουµε. Μπορεί στο µέγι-
στο να φτάσει και τα 400 µε 500 εκατοµµύρια ευρώ. Μακάρι να
φτάσει!

Όµως, η άσκηση του πόσοι τελικά µπαίνουν ή πόση είναι η πε-
ρίµετρος δεν είναι ακριβής. Όταν ζήτησα από το ελληνικό τρα-
πεζικό σύστηµα να µου δώσει στοιχεία για το ποια ήταν η
περίµετρος της προστασίας της πρώτης κατοικίας που είχε φτιά-
ξει ο ΣΥΡΙΖΑ, µου είπε ότι οι αρχικές εκτιµήσεις ήταν για εκατόν
τριάντα οκτώ χιλιάδες δυνητικούς δικαιούχους.

Τους ρώτησα, τελικά, πόσοι είναι και µου είπαν ότι τελικά µάλ-
λον δεν ήταν πάνω από ενενήντα χιλιάδες. Έγινε, δηλαδή, ένα
πρόγραµµα από τον ΣΥΡΙΖΑ για περίπου εκατόν τριάντα οκτώ χι-
λιάδες συµπατριώτες µας, και η περίµετρος φαίνεται από την
επικαιροποίηση των στοιχείων των τραπεζών ότι δεν ήταν για
πάνω από ενενήντα χιλιάδες και έχουν περίπου πέντε χιλιάδες.
Αν θέλετε, µπορώ να σας δώσω στοιχεία. Δεν έχω πάρα πολύ
χρόνο για αυτό.

Ρώτησε ο κ. Σκανδαλίδης πολύ σωστά -έθεσε και κάποια ερω-
τήµατα που δεν αφορούν µόνο την κρίση, αλλά πήγε και στη
µετα-κορωνοϊό εποχή- το εξής: Πότε θα επανέλθουν οι δηµοσιο-
νοµικοί στόχοι και οι δηµοσιονοµικοί κανόνες;

Εδώ θα µου επιτρέψετε να σας θυµίσω λίγο τι ζητούσατε από
την Κυβέρνηση τον Φεβρουάριο και τον Μάρτιο, νοµίζω σύσ-
σωµη η Αντιπολίτευση, σίγουρα η Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Λέ-
γατε: «Λόγω της κρίσεως, να µην έχουµε στόχο φέτος 3,5%
πρωτογενές πλεόνασµα του ΑΕΠ. Πηγαίνετέ το στο 2%». Αν το
ζητούσαµε αυτό, σήµερα δεν θα µιλούσαµε εδώ για όλα αυτά,
γιατί η χώρα θα έχει σηµαντικό πρωτογενές έλλειµµα φέτος. Αν
εµείς βάζαµε ήδη τον πήχη στο 2%, αντιλαµβάνεστε ότι δεν θα
είχαµε τη δυνατότητα να ασκήσουµε επεκτατική δηµοσιονοµική
πολιτική της τάξεως που µιλάµε σήµερα. Εδώ θα πάµε σε βαθιά
πρωτογενή ελλείµµατα, προκειµένου ακριβώς να ανταποκρι-
θούµε στο πρόβληµα το οποίο έχει δηµιουργηθεί.

Το 2021, ρωτάει έµµεσα ο κ. Σκανδαλίδης -και ορθώς- υπάρχει
περίπτωση να γυρίσουµε σε 3,5%; Όχι. Ισχύει ό,τι θα ισχύει σε
όλη την Ευρώπη. Οι δηµοσιονοµικοί κανόνες δεν θα ισχύουν
µέχρι να επανέλθει η Ευρώπη σε µια σταθεροποίηση. Πότε θα
είναι αυτή;

Σύµφωνα µε τις πρώτες εκτιµήσεις, που έγιναν στο τελευταίο
Eurogroup της προηγούµενης εβδοµάδος και από µια εισήγηση
που έγινε από το Fiscal Board, την οποία επικαλέστηκε ο Επίτρο-
πος κ. Τζεντιλόνι προχθές, φαίνεται να υπάρχει µια σκέψη στην
Ευρώπη, την οποία υποστηρίζουµε, οι δηµοσιονοµικοί στόχοι να
επανέλθουν, όταν το ΑΕΠ στην Ευρώπη φτάσει στο επίπεδο του
2019. Αυτό δεν εκτιµάται να γίνει το 2021 και πιθανόν ούτε το
2022.

Άρα, αυτό σηµαίνει ότι θα υπάρχουν οι δυνατότητες στη χώρα,
να ασκήσει τις ορθές πολιτικές χωρίς τους υψηλούς δηµοσιονο-
µικούς στόχους που είχε θέσει η προηγούµενη κυβέρνηση για τη
χώρα για το 2021, δηλαδή το 3,5%.

Τελευταίο σηµείο: Ρευστότητα. Εδώ µου αρέσει πάντα να επι-
καιροποιώ τα στοιχεία για να έχετε πλήρη εικόνα. Η κ. Ξενογιαν-
νακοπούλου δεν είχε ακριβή στοιχεία και δεν είχε επικαιροποίηση
αυτών.

Κύριε Σκανδαλίδη, δέκα πρωτοβουλίες για την ενίσχυση της
ρευστότητας στην πραγµατική οικονοµία. Συνηθίζω να µιλάω
έτσι, γιατί θέλω να είµαι πολύ ακριβής στα στοιχεία και στις πρω-
τοβουλίες.

Πρώτον: Επιστρεπτέα προκαταβολή. Συµφωνήσαµε ότι το
µέτρο πέτυχε. Να ενηµερώσω απλώς ότι µέχρι χθες είχαν πιστω-
θεί στους λογαριασµούς στη δεύτερη επιστρεπτέα όχι σε σα-
ράντα χιλιάδες που είπε η κυρία συνάδελφος, αλλά σε εξήντα
χιλιάδες οκτακόσιες τέσσερις επιχειρήσεις. Σύµφωνα µε τα ση-
µερινά στοιχεία, οι δυνητικοί δικαιούχοι είναι ογδόντα εννέα χι-
λιάδες. Σήµερα σε δύο ώρες εκτιµώ ότι θα πιστωθούν σηµαντικά
ποσά σ’ ένα σηµαντικό ύψος αυτής της διαφοράς, από τις εξήντα
χιλιάδες µέχρι τις ογδόντα εννέα χιλιάδες. Σιγά-σιγά θα είναι και
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µεγαλύτερες επιχειρήσεις που ελέγχονται περισσότερο. Ο σκο-
πός είναι µε τα στοιχεία και Ιουνίου και Ιουλίου -άρα να δούµε
ποιες επιχειρήσεις πλήττονται πραγµατικά µέσα στο καλοκαίρι-
η τρίτη επιστρεπτέα που θα είναι το υπόλοιπο των δύο προηγου-
µένων, ώστε να φτάσουµε τα 3 δισεκατοµµύρια ευρώ, να καλύ-
ψει στο τέλος Αυγούστου αυτές τις επιχειρήσεις.

Κάναµε τις αναστολές φορολογικών και ασφαλιστικών υπο-
χρεώσεων ένα δεύτερο µέτρο. Τι µας λέγατε στη Βουλή; Μας λέ-
γατε: «Μα, τον Σεπτέµβριο θα µπορέσουν οι πολίτες να
πληρώσουν αυτές τις αναστολές που δώσατε;». Δώσαµε περίοδο
χάριτος, δώδεκα µήνες άτοκες το ’21 ή είκοσι τέσσερις µε τόκο,
αλλά τι τόκο; Περίπου στο 2,5%, όταν σήµερα στις είκοσι τέσσε-
ρις δόσεις ο τόκος είναι πάνω από το 5%. Άρα καλύψαµε και τον
δεύτερο προβληµατισµό που εύλογα είχατε θέσει ως Αντιπολί-
τευση ως συνέχεια και συνέπεια ακουσµάτων της κοινωνίας. 

Τρίτον: Κάναµε το µέτρο για το 25% οι οφειλές και οι δόσεις
ρυθµίσεων. Πέτυχε το µέτρο.

Τέταρτον: Κάναµε το µέτρο για τον συµψηφισµό του 25% του
ΦΠΑ. Κύριε Σκανδαλίδη, εκατόν εξήντα χιλιάδες επιχειρήσεις
έκαναν χρήση του µέτρου. Γλίτωσαν 155 εκατοµµύρια από τους
ισολογισµούς τους, προκειµένου να αποκτήσουν ρευστότητα
µέσα στην οικονοµική κρίση.

Πέµπτον: Κάναµε την προκαταβολή φόρου. Η προκαταβολή
φόρου κατά 100%, δηλαδή ουσιαστικά να µην υπάρχει προκατα-
βολή φόρου, είναι σε πάρα πολλές επιχειρήσεις. 

Έκτον: Κάναµε την επιδότηση επιτοκίου. 
Πάµε τώρα στο τραπεζικό σύστηµα. 
Έβδοµον: Κάναµε το ΤΕΠΙΧ. Ακούστηκαν κάποιοι αριθµοί. Κοι-

τάξτε: Νοµίζω ότι πρέπει να ισορροπήσουµε µεταξύ της ταχύτη-
τας την οποία πρέπει να επιδεικνύει το τραπεζικό σύστηµα -και
ευχόµαστε να συµβαδίσουµε- και της δυνατότητας που έχει το
τραπεζικό σύστηµα ή αυτού που ζητάτε κάποια κόµµατα της Αν-
τιπολίτευσης ή κάποιοι συνάδελφοι, ώστε όλες οι αιτήσεις στο
τραπεζικό σύστηµα να γίνουν δεκτές. Νοµίζω ότι γνωρίζετε πάρα
πολύ καλά την ελληνική κοινωνία, και ξέρετε ότι για ένα κοµµάτι
των πολιτών που ζητούν δάνεια για πολύ συγκεκριµένους λό-
γους, αν χορηγηθούν αυτά τα δάνεια, θα γίνουν «κόκκινα» δάνεια
σε σύντοµο χρονικό διάστηµα, άρα θα χρειαστεί πάλι να βοηθή-
σουν οι Έλληνες φορολογούµενοι το τραπεζικό σύστηµα. Συνε-
πώς πρέπει να βρούµε την κατάλληλη ισορροπία µεταξύ
ταχύτητας του τραπεζικού συστήµατος και ασφάλειας.

Στο ΤΕΠΙΧ υπήρχαν καθυστερήσεις, τις οποίες νοµίζω ότι
έχουµε οµολογήσει όλοι, αλλά ταυτόχρονα οφείλω να σας πω
ότι τις τελευταίες δύο εβδοµάδες υπάρχει επιτάχυνση. Σήµερα
που µιλάµε -για την ακρίβεια µε τα προχθεσινά στοιχεία- επτά χι-
λιάδες εκατόν ενενήντα εννέα δάνεια έχουν εκταµιευθεί. Πόσο
είναι αυτά; Ένα δισεκατοµµύριο ευρώ. Άρα µέσα στον Ιούλιο
αυτές οι επτά χιλιάδες εκατόν ενενήντα εννέα επιχειρήσεις, από
τις δώδεκα χιλιάδες που είναι δυνητικά δικαιούχοι και τις οκτώ
χιλιάδες επτακόσιες δεκαεπτά που έχουν συµβασιοποιήσει,
πήραν τα λεφτά. Να ξέρετε ότι υπάρχουν τρία στάδια, έγκριση,
συµβασιοποίηση -που πρέπει και ο πολίτης να δώσει τα στοιχεία-
και εκταµίευση. Άρα έχουµε φτάσει σ’ ένα σηµείο, το οποίο είναι
πιο ικανοποιητικό απ’ αυτό που ήταν πριν από δεκαπέντε µέρες,
όµως όχι αυτό που προσδοκούµε όλοι σ’ αυτή την Αίθουσα.

Πάµε στο Ταµείο Εγγυοδοσίας. Αυτό άνοιξε αργότερα. Έχουν
εγκριθεί πέντε χιλιάδες πεντακόσια εννιά δάνεια, και το εντυπω-
σιακό είναι ότι τα πέντε χιλιάδες εκατόν ενενήντα εννιά είναι για
µικροµεσαίες επιχειρήσεις ύψους 2,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ.
Ξεκίνησαν οι εκταµιεύσεις; Διακόσια σαράντα έξι δάνεια εκταµι-
εύθηκαν, εκ των οποίων διακόσια δεκαεπτά σε µικροµεσαίες επι-
χειρήσεις συνολικού ύψους 286 εκατοµµυρίων ευρώ. Αυτό έγινε
την τελευταία εβδοµάδα.

Επαναλαµβάνω, δεν παρουσιάζω µια ειδυλλιακή εικόνα. Παρου-
σιάζω µια εικόνα επιτάχυνσης και του τραπεζικού συστήµατος
στην κατεύθυνση βοήθειας της πραγµατικής οικονοµίας, µαζί µε
την επιστρεπτέα προκαταβολή που αναφερθήκαµε προηγουµέ-
νως.

Ένατο µέτρο, οι µικροπιστώσεις. Χαίροµαι πάρα πολύ που
κόµµατα της Αντιπολίτευσης στήριξαν το σχέδιο νόµου, το οποίο
ενσωµάτωσε και πάρα πολλές παρατηρήσεις όπως έγιναν και

προτάθηκαν µέσα στο ελληνικό Κοινοβούλιο.
Δέκατον, η αναστολή καταβολής δόσεων και το πρόγραµµα

«ΓΕΦΥΡΑ» που πριν από λίγο αναφέρθηκα. 
Συνεπώς, θεωρώ ότι και σε αυτό που είπατε και µε ρωτήσατε

«ρευστότητα, κάνατε κάτι», µέσα από δέκα συγκεκριµένες πρω-
τοβουλίες, σας αποδεικνύω µε στοιχεία ότι έγινε µια σηµαντική
προσπάθεια και πραγµατική βοήθεια στην πραγµατική οικονοµία.
Αρκεί; Προφανώς οι ανάγκες είναι πολλαπλάσιες των δυνατοτή-
των που έχει η κάθε ευρωπαϊκή χώρα, αλλά δεν νοµίζω ποτέ άλ-
λοτε το ελληνικό κράτος να ήταν τόσο άµεσα, τόσο κοντά στην
πραγµατική οικονοµία. Και εδώ είµαστε, µε τα διαθέσιµα εργα-
λεία, µε νέα εργαλεία που εύχοµαι να προκύψουν σήµερα και
αύριο σε ευρωπαϊκό επίπεδο, να έχουµε πολύ περισσότερους
πόρους για να ασκήσουµε ακόµα περισσότερες πολιτικές προς
την κατεύθυνση αυτή.

Και τέλος κλείνοντας, έγινε στην τοποθέτηση συναδέλφων της
Αντιπολίτευσης, κυρίως του κ. Σκανδαλίδη και του κ. Λοβέρδου,
αναφορά στην µετα-κορωνοϊό εποχή. Πράγµατι ξέρετε πάρα
πολύ καλά ότι πρόσφατα στην Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέ-
σεων εισηγήθηκα και πρότεινα στον πρόεδρο της επιτροπής, να
συζητήσουµε τουλάχιστον ως Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων
για το αναπτυξιακό σχέδιο της χώρας. Να συζητήσουµε έγκαιρα,
αρχές Σεπτεµβρίου, έτσι ώστε να ακούσουµε και να ενσωµατώ-
σουµε και τις θέσεις της Αντιπολίτευσης.

Η επόµενη µέρα συνεπώς είναι σηµαντική και πρέπει να περι-
λαµβάνει όχι µόνο την αύξηση του πλούτου, όχι µόνο να πετύ-
χουµε υψηλότερη οικονοµική µεγέθυνση, υψηλότερη, σταθερή,
έξυπνη, χωρίς αποκλεισµούς, αλλά και πώς θα αλλάξουµε τη
σύνθεση του πλούτου. Πώς, δηλαδή, θα πετύχουµε την παραγω-
γική ανασυγκρότηση της χώρας στην οποία αναφέρθηκε ο κ.
Σκανδαλίδης, δηλαδή πώς τα δύο συστατικά, επενδύσεις και
εξωστρέφεια, εξαγωγές θα αυξηθούν µε υψηλότερο ρυθµό σε
σχέση µε την αναγκαία αύξηση της κατανάλωσης. Προφανώς
πρέπει να αυξηθεί η κατανάλωση, διότι είναι το βασικότερο συ-
στατικό του πλούτου. Αλλά θα πρέπει τα άλλα δύο συστατικά να
αυξηθούν πολύ περισσότερο.

Και εδώ θα πρέπει να δώσουµε πολύ µεγάλη σηµασία στα επι-
τεύγµατα της τέταρτης βιοµηχανικής επανάστασης, να ενισχύ-
σουµε την ψηφιακή οικονοµία, να τονώσουµε τις ενδογενείς
πηγές ανάπτυξης. Προφανώς τώρα δεν θα µιλήσουµε για πολι-
τικές ούτε έχω τον χρόνο, αλλά σε έναν µήνα πρέπει να µιλή-
σουµε για πολιτικές. Οι άξονες, όµως, πρέπει να είναι αυτοί που
κατατέθηκαν προηγουµένως, και την τελική επιλογή την έχει η
εκάστοτε ελληνική κυβέρνηση άρα και την ευθύνη των πολιτικών.

Επενδύσεις µε έµφαση στη βαριά βιοµηχανία, στην τόνωση,
όπως είπα, του ψηφιακού, του πράσινου µετασχηµατισµού, στην
αλλαγή της δηµοσιονοµικής πολιτικής, στην κατεύθυνση µεί-
ωσης φόρων και, κυρίως, ασφαλιστικών εισφορών, στην υλοποί-
ηση του προγράµµατος αποκρατικοποιήσεων. Σας ενηµερώνω
ότι ξεκινά η διαδικασία αξιοποίησης των λιµένων της χώρας. Κάτι
που είχε δεσµευτεί η προηγούµενη κυβέρνηση, το υλοποιεί η ση-
µερινή Κυβέρνηση. Αλεξανδρούπολη, Καβάλα και Ηγουµενίτσα.
Σήµερα ξεκινάει η διαδικασία. Προχωρήσαµε το Ελληνικό. Την
προηγούµενη εβδοµάδα περάσαµε διάταξη για το συγκεκριµένο
θέµα. Να απλοποιήσουµε το αδειοδοτικό και γραφειοκρατικό πε-
ριβάλλον, να καταθέσουµε νοµοσχέδια, όπως αυτό που θα συ-
ζητήσουµε µε το Υπουργείο Ανάπτυξης αυτή την εβδοµάδα ή ένα
νέο φορολογικό νοµοσχέδιο µε κάποιες παρεµβάσεις που σή-
µερα το βράδυ θα καταθέσουµε στη Βουλή, µεταξύ άλλων για
να προσελκύσουµε και συνταξιούχους του εξωτερικού στην Ελ-
λάδα. 

Θα καταθέσουµε κι άλλες ρυθµίσεις που έχουν ιδιαίτερη ση-
µασία για το αναπτυξιακό πρόγραµµα της χώρας, και το πώς θα
διαχειριστούµε καλύτερα το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων,
για το πώς θα εκκαθαρίσουµε τις ληξιπρόθεσµες οφειλές του δη-
µοσίου προς τον ιδιωτικό τοµέα, για την αγροτική πολιτική που
ετέθη προηγουµένως, για το συνταξιοδοτικό σύστηµα, για την
πράσινη οικονοµία.

Άρα, ναι, είµαστε έτοιµοι να συζητήσουµε. Έχουµε λάβει προ-
τάσεις, έχουµε λάβει µελέτες. Πάνω σε αυτές συζητάµε µε τους
κοινωνικούς φορείς. Προχθές στη συνάντηση που έγινε µε τον
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Πρωθυπουργό, είχαµε και τους κοινωνικούς φορείς για να
έχουµε τις δικές τους προτάσεις. Θέλουµε όλων των φορέων.
Θέλουµε των κοµµάτων. Πρέπει όλοι µαζί να κάνουµε το καλύ-
τερο, έτσι ώστε να χτίσουµε κάτι το οποίο θα είναι ισχυρό και
επαρκές και για την επόµενη γενιά. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ. 
Πάντως, αν µου επιτρέπετε, κύριε Υπουργέ, είπατε ότι προ-

ωθείται η λογική όταν θα φτάσει η Ευρώπη στο επίπεδο του ακα-
θάριστου προϊόντος του 2019 να ξαναρχίσουν οι δηµοσιονοµικοί
κανόνες; Νοµίζω ότι δεν είναι πολύ έξυπνη ιδέα. Για ποιον λόγο;
Γιατί η Ευρώπη έχει ασύµµετρες οικονοµίες και η κρίση θα επι-
δράσει ασύµµετρα στις οικονοµίες. Άρα, χρειάζεται κατά τη
γνώµη µου -θα το κουβεντιάσουµε, φαντάζοµαι ,εδώ- ένα άλλο
µείγµα για να ξεκινήσει. Να µην την πατήσουµε εµείς, επειδή θα
αναπτυχθεί η Γερµανία.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε
Πρόεδρε, ένα λεπτό θέλω µόνο. 

Είναι εύλογος ο προβληµατισµός σας ,αλλά νοµίζω ότι είµαστε
απολύτως κατοχυρωµένοι από αυτό που λάβαµε ως απόφαση
του Eurogroup τον Απρίλιο. Τότε είχαµε ζητήσει και µπήκε στην
απόφαση του Eurogroup η συγκεκριµένη αναφορά που δεν έχει

µόνο δηµοσιονοµικούς στόχους αλλά έχει και κανόνες. Γιατί;
Γιατί ακριβώς η χώρα επειδή είναι σε πρόγραµµα ενισχυµένης
εποπτείας, µπορεί εύλογα κάποιος να έλεγε ότι ισχύουν όλα για
τις ευρωπαϊκές χώρες που έχουν κανόνες και όχι για την Ελλάδα
που έχει στόχους. Η Ελλάδα συνεπώς θα αντιµετωπιστεί κατά
τον ίδιο τρόπο που θα αντιµετωπιστούν οι άλλες χώρες της Ευ-
ρώπης. 

Δεύτερη παρατήρηση. Όταν λέω ότι υπάρχει µια εισήγηση,
έτσι ώστε να µην υπάρχουν ουσιαστικά δηµοσιονοµικοί κανόνες
και στόχοι του χρόνου, δεν υπονοώ ότι µετά από δύο χρόνια θα
γυρίσουµε στο 3,5%. Εννοώ ότι µετά µπορεί να υπάρχει η ανα-
γκαιότητα της δηµοσιονοµικής προσαρµογής στην Ευρώπη. Δη-
λαδή, άλλο να µαζευτούµε σε όλη την Ευρώπη λόγω της
επεκτατικής δηµοσιονοµικής πολιτικής και άλλο το να φτάσουµε
τους στόχους που είχαν τεθεί από την προηγούµενη κυβέρνηση
του 3,5%. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κατανοητό, αλλά δεν
αφορά µόνο την Ελλάδα. Αφορά και την Ιταλία και την Ισπανία. 

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της υπ’ αριθµόν
24/13/26-6-2020 επίκαιρης επερώτησης µε θέµα: «Ανεπαρκή και
αναποτελεσµατικά τα κυβερνητικά µέτρα αντιµετώπισης της κρί-
σης».
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Όπως µας ενηµερώνει ο Γενικός Γραµµατέας, οι υπ’ αριθµόν
913/12-7-2020 και 927/13-7-2020 επίκαιρες ερωτήσεις θα απαν-
τηθούν από την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού κ. Στυλιανή
Μενδώνη. 

Η υπ’ αριθµόν 914/12-7-2020 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Προστασίας του Πολίτη κ. Ελευθέριο Οικο-
νόµου.

Η υπ’ αριθµόν 928/13-7-2020 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Υποδοµών και Μεταφορών κ. Ιωάννη Κεφα-
λογιάννη.

Επειδή καθυστερήσαµε µε την επίκαιρη επερώτηση, σας πα-
ρακαλώ πολύ να κρατάτε τους χρόνους σας. Θα υπάρχει ανοχή,
όχι όµως η ανοχή που συνήθως δείχνω. Αυτό είναι το ζήτηµα. 

Ξεκινάµε µε την πρώτη µε αριθµό 927/13-7-2020 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Βου-
λευτή του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Αλέξανδρου Τριανταφυλλίδη προς την Υπουργό Πολιτισµού κι
Αθλητισµού µε θέµα: «Μουσείο Ποντιακού Ελληνισµού στο
πρώην Στρατόπεδο Παύλου Μελά της Δυτικής Θεσσαλονίκης». 

Επιτέλους, ονοµατίστε το. Δεν µπορεί να µένει πάντοτε
«πρώην Στρατόπεδο Παύλου Μελά». Ας το ονοµατίσετε «Παύλου
Μελά» ή «Μητροπολιτικό Κέντρο».

Θα απαντήσει η κ. Μενδώνη.
Κύριε Τριανταφυλλίδη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. Δέχοµαι την δηµιουργική σας πρόκληση. Είναι στο χέρι
συµπολίτευσης και Αντιπολίτευσης να ενώσουν δυνάµεις, για να
δώσουν την προοπτική της συγκεκριµένης ερώτησης. 

Θα πρέπει να οµολογήσω, κυρία Υπουργέ, ότι όταν είχε κατα-
τεθεί, δεν γνώριζα ούτε µπορούσα να υποπτευθώ ότι θα έχει
αυτή τη σφοδρή επικαιρότητα, λόγω της προκλητικής και απα-
ράδεκτης απόφασης της τουρκικής κυβέρνησης να µετατρέψει
ένα οικουµενικής αξίας και σηµασίας δηµιούργηµα, ουσιαστικά,
του παγκόσµιου πολιτισµού σε τζαµί. 

Πέρα από την ιστορική και συναισθηµατική αξία για µας τους
Έλληνες, αλλά και για το σύνολο των χριστιανών σε όλο τον
κόσµο, είναι ένα µνηµείο που ανήκει σε όλη την ανθρωπότητα,
ενταγµένο από το 1985 στον κατάλογο των προστατευόµενων
µνηµείων παγκόσµιας κληρονοµιάς της UNESCO. 

Το απολύτως άστοχο και απαράδεκτο ατόπηµα του συναδέλ-
φου σας κ. Βορίδη, να συνδέσει την προκλητική και απαράδεκτη
απόφαση της τουρκικής κυβέρνησης µε το κλείσιµο του Μου-
σείου του Κεµάλ στη Θεσσαλονίκη, την µετατροπή του σε Μου-
σείο Ποντιακού Ελληνισµού είναι ακριβώς αυτό για το οποίο
επισηµαίνουµε και υπογραµµίζουµε -νοµίζω και εσείς από την
πλευρά σας- ότι ο πολιτισµός δεν χρησιµοποιεί αντίποινα. 

Ο πολιτισµός και τα µνηµεία του πολιτισµού είναι ανοιχτά πα-
ράθυρα επικοινωνίας των λαών, των πολιτισµών και των θρη-
σκειών. Όταν αυτό που καταγγέλλεις ως προκλητικό και
απαράδεκτο και βάρβαρο από την πλευρά της τουρκικής κυβέρ-
νησης το υιοθετείς για τη δική σου πρακτική, τότε εξοµοιώνεσαι
µε αυτό που καταδικάζεις και κατηγορείς. Γι’ αυτό, θα περιµένω
µια σαφή κατηγορηµατική απόρριψη από την Υπουργό Πολιτισµού
της χώρας µου αυτής της εµµονής και επιµονής του συναδέλφου
σας, του κ. Μάκη Βορίδη, ο οποίος, συνεπής στο ακροδεξιό του
παρελθόν και στο ακροδεξιό του παρόν, συνδέει τα δύο ζητήµατα. 

Δεν γνώριζε και οφείλω να τα υποµνήσω. Γιατί, ουσιαστικά, η
διαχρονικότητα των κυβερνήσεων -που η µία κυβέρνηση παρα-
δίδει τη σκυτάλη στην άλλη- είναι αυτό που θα ήθελα να ακούσω
και να ανταποκριθείτε. 

Τι αφήσαµε; «Προικοδοτήσαµε» την επόµενη Κυβέρνηση µε
δύο πρώην στρατόπεδα, το Στρατόπεδο Παύλου Μελά στα δυ-
τικά της Θεσσαλονίκης, όπου τον Μάρτιο 2017, όταν ο Αλέξης
Τσίπρας και η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ παρέδιδε στην τοπική αυ-
τοδιοίκηση ένα στρατόπεδο, που επί τριάντα χρόνια παρέµεινε
αναξιοποίητο, εκεί έθετε το ζήτηµα για τη δηµιουργία Μουσείου

Εθνικής Αντίστασης και Μουσείο Ποντιακού και Μικρασιατικού
Ελληνισµού. 

Επίσης, όταν στην άλλη πλευρά της πόλης, την Καλαµαριά,
την αγαπηµένη Καλαµαριά Θεσσαλονίκης, την προσφυγοµάνα
Καλαµαριά, την κοιτίδα ουσιαστικά του Ποντιακού Ελληνισµού
στη νέα πατρίδα, αποβιβάστηκαν στα γνωστά απολυµαντήρια οι
πρόσφυγες Πόντιοι και Μικρασιάτες, για να αναζητήσουν και να
χτίσουν την καινούργια ζωή το 1923, θα είχαν στο µυαλό τους,
κυρία Υπουργέ, κυρία Μενδώνη, ότι δεν θα περιµένουν εβδο-
µήντα τέσσερα χρόνια, όσο περιµέναµε εµείς και η γενιά µας, η
τρίτη και τέταρτη γενιά των Ποντίων, για την αναγνώριση της Γε-
νοκτονίας του Ποντιακού Ελληνισµού. 

«Θραύσµατα» µιας κατεστραµµένης από τη γενοκτονία ζωής
Ποντίων, Μικρασιατών, Σµυρναίων, Καππαδοκών, Κωνσταντινου-
πολιτών, Θρακιωτών είναι αυτά, που θα συµπεριλάβει το συγκε-
κριµένο µουσείο. 

Δεν ήταν µόνο αυτά τα δύο πρώην στρατόπεδα, που προικο-
δότησε η κυβέρνηση του Αλέξη Τσίπρα. Ήταν και -το καταθέτω
στα πρακτικά- το ΦΕΚ µε τη σύσταση µικτής επιτροπής, µε επι-
κεφαλής τον Υφυπουργό Εσωτερικών από τη Θεσσαλονίκη, που
θα µεριµνήσει και θα φροντίσει και για τη δηµιουργία, όπως λέει
το άρθρο 2, για την επεξεργασία προτάσεων και την εισήγηση
για τη δηµιουργία τόπων µνήµης, θεµατικών πάρκων, στη Θεσ-
σαλονίκη και την Αθήνα, πέρα από το να στήσει ένα µνηµείο, που
θα θυµίζει ότι είκοσι πέντε χιλιάδες ψυχούλες προσφύγων, θυ-
µάτων της Γενοκτονίας του Ποντιακού και Μικρασιατικού Ελλη-
νισµού, τάφηκαν χωρίς σταυρό και όνοµα, µε ασβέστη και χώµα,
εκεί στην περιοχή του Καραµπουρνού, στην Καλαµαριά, στην
Αρετσού. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Τριανταφυλλίδης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ολοκληρώστε, κύριε
Τριανταφυλλίδη.  

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Κλείνοντας το πρώτο
τµήµα της τοποθέτησής µου, ερωτώ: Έχει την πολιτική βούληση
το Υπουργείο Πολιτισµού -γιατί είναι τέτοιου µεγέθους το εγχεί-
ρηµα- να δηµιουργήσει, να ιδρύσει και να λειτουργήσει Μουσείο
Ποντιακού και Μικρασιατικού Ελληνισµού;

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει η κ. Μεν-

δώνη για τρία λεπτά.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Θα προσπαθήσω να
µην κάνω την ίδια κατάχρηση χρόνου µε τον κύριο Βουλευτή.

Νοµίζω ότι η στάση της ελληνικής Κυβέρνησης απέναντι στις
κινήσεις του Προέδρου της Τουρκίας είναι σαφής και ξεκάθαρη
και έχει αποτυπωθεί σε όλα τα επίπεδα. 

Εγώ δε προσωπικά, επειδή απευθυνθήκατε σε εµένα ως
Υπουργό Πολιτισµού, έχω δηλώσει σε διάφορες φάσεις ότι η κί-
νηση Ερντογάν είναι µία πρόκληση για όλους, διότι ένα µνηµείο
παγκόσµιας αξίας µε πολύ σοβαρούς, µε τεράστιους συµβολι-
σµούς, θα έλεγα, µετατρέπεται σε ένα ισλαµικό τέµενος, για να
εξυπηρετήσει τις προσωπικές πολιτικές του Προέδρου της Τουρ-
κίας και µε αυτόν τον τρόπο να ικανοποιήσει το εσωτερικό του
ακροατήριο. Εποµένως, δεν νοµίζω ότι εδώ χρειάζεται αµφισβή-
τηση ούτε η Αγία Σοφία µπορεί να γίνεται πεδίο κοµµατικών αν-
τιπαραθέσεων. 

Το Υπουργείο Πολιτισµού από το 2000 και εξής συνεχίζει µέσα
στο πνεύµα και το γράµµα του αρχαιολογικού νόµου τη φροντίδα
όλων των µνηµείων, που βρίσκονται στην ελληνική επικράτεια
ανεξάρτητα της χρονικής περιόδου. Την εικοσαετία αυτή το
Υπουργείο Πολιτισµού έχει επενδύσει περισσότερα από 50 εκα-
τοµµύρια ευρώ στην αποκατάσταση και ανάδειξη µνηµείων της
οθωµανικής περιόδου, από τζαµιά, τεκέδες, τεµένη, µαυσωλεία
όλης της γκάµας των µνηµείων της περιόδου αυτής, ακριβώς
διότι σέβεται µε τον ίδιο τρόπο τα µνηµεία, που ανήκουν στην ελ-
ληνική επικράτεια.

Τώρα, ειδικά για το συγκεκριµένο θέµα, που αφορά και η ερώ-
τησή σας, η αξιοποίηση και η ανάδειξη του Στρατοπέδου Παύλου
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Μελά και των υπερκειµένων του κτηρίων, προφανώς είναι προ-
τεραιότητα για το Υπουργείο Πολιτισµού. Άλλωστε, αυτό αποτυ-
πώθηκε στην περυσινή οµιλία στην Έκθεση Θεσσαλονίκης του
Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη, ο οποίος ενδιαφέρεται
πάρα πολύ για τη δυτική Θεσσαλονίκη. Όπως εσείς γνωρίζετε
καλύτερα από εµένα, γιατί είστε Βουλευτής Θεσσαλονίκης, η πε-
ριοχή της δυτικής Θεσσαλονίκης είναι µία πολύ ζωντανή περιοχή
µε νέους ανθρώπους και η ανάδειξη και αξιοποίηση του στρατο-
πέδου και των κτηρίων θα αναβαθµίσει το σύνολο της περιοχής
αυτής.

Εποµένως, το Μουσείο του Μικρασιατικού Ελληνισµού, το
µουσείο της προσφυγιάς είναι προφανές ότι στηρίζεται και υπο-
στηρίζεται από το Υπουργείο Πολιτισµού. Μέχρι σήµερα αυτό το
οποίο έχει συµβεί είναι µε χρηµατοδοτήσεις της κυβέρνησης ΣΥ-
ΡΙΖΑ να έχουν ολοκληρωθεί οι µελέτες για το πρώτο κτήριο, το
λεγόµενο Α2, το µεγάλο κτήριο των στρατώνων, το οποίο θα φι-
λοξενήσει το Δηµαρχείο του Παύλου Μελά, διάφορες διοικητικές
υπηρεσίες και σε περίπου χίλια τετραγωνικά το Μουσείο της
Εθνικής Αντίστασης. Κάτι άλλο δεν έχει γίνει.

Εµείς, λοιπόν, τους τελευταίους µήνες σε συνεννόηση, πάν-
τοτε µε το κονσόρτσιουµ, που έχει φτιαχτεί από τον Δήµο Θεσ-
σαλονίκης, από το Υπουργείο Πολιτισµού, από το Υπουργείο
Εσωτερικών έχουµε ξεκινήσει τη µελέτη για τη στέγαση του Μου-
σείου Μικρασιατικού Ελληνισµού, του µουσείου της προσφυγιάς
σε ένα κτήριο είτε των στάβλων είτε των φυλακών. Περιµένουµε,
µέρα µε τη µέρα, ο Δήµος Παύλου Μελά να µας πει ποιο από τα
δύο κτήρια θα παραχωρήσει για το µουσείο. Είναι δεδοµένο ότι
εκεί θα χωροθετηθεί το µουσείο. Περιµένουµε να µας πει ποιο
από τα δύο κτήρια. Το τρίτο κτήριο, το Α3, το οποίο θα είναι σε
άµεση γειτνίαση µε όποιο από τα δύο κτήρια επιλεγεί, να γίνει
ένα µουσείο το οποίο θα φιλοξενήσει τις αρχαιότητες του µετρό,
οι οποίες σήµερα φιλοξενούνται, στοιβάζονται θα έλεγα, στις
αποθήκες του Καλοχωρίου. 

Δεν θα πω κάτι περισσότερο, κύριε Πρόεδρε. Αν χρειαστεί,
έχω τη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ο κ. Τριανταφυλλίδης
έχει τον λόγο.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Κυρία Υπουργέ, µιλάω
για το θέµα των χώρων και της αξιοποίησης του αποθέµατος των
κτηρίων, τόσο στα δυτικά όσο και στα ανατολικά, δηλαδή µιλάω
και για τον Δήµο του Παύλου Μελά και για τον Δήµο της Καλα-
µαριάς, γιατί εκεί έχουµε αυτήν την προίκα την αναξιοποίητη,
που µπορεί να φιλοξενήσει χώρους, οι οποίοι να εστιάζουν στο
ζητούµενο. Το ζητούµενο είναι η ίδρυση και η λειτουργία Μου-
σείου Ποντιακού και Μικρασιατικού Ελληνισµού. Εγώ δεν είµαι
αυτός που θα πω στους ειδικούς, τους µουσειολόγους, τι να κά-
νουν, γιατί αναφέροµαι στην ερώτησή µου. Μόνο το ανεκτίµητο
αρχείο του ιστορικού Κώστα Φωτιάδη κάλυψε δυόµισι στρέµ-
µατα. 

Ας µπούµε στη διαδικασία να δούµε τι θα κοµίσουν. Παρακαλώ
πολύ µπείτε µπροστά, θέστε το ζήτηµα και αξιοποιήστε τις ζων-
τανές δυνάµεις του ποντιακού και µικρασιατικού ελληνισµού. Η
Μέριµνα Ποντίων Κυριών, η Εύξεινος Λέσχη Θεσσαλονίκης, η
Παναγία Σουµελά, ο Φάρος των Ποντίων, η Αδελφότητα των
Κρωµναίων, ερευνητικά κέντρα, η Έδρα Ποντιακών Σπουδών, η
Επιτροπή Ποντιακών Μελετών υπό τον κ. Γαλανίδη, το Κέντρο
Ποντιακών Μελετών µε τον κ. Φωτιάδη, οι ιστορικοί µας, ο Κώ-
στας Φωτιάδης, ο Βλάσης Αγτζίδης, ο Χάρης Τσιρκινίδης, που
το έργο του, «Το κόκκινο ποτάµι», ήταν αυτό που έβαλε ουσια-
στικά και τις νεότερες γενιές στο τι σηµαίνει γενοκτονία του Πόν-
του, το ξερίζωµα από τις πατρογονικές εστίες και πατρίδες. Γι’
αυτά, λοιπόν, τα θραύσµατα µιλάω, µαρτυρίες, αντικείµενα, βι-
βλία και το πώς ακριβώς και σε ποιους αναγκαίους χώρους θα
εκτεθούν. 

Γι’ αυτό και το ΦΕΚ µε την υπογραφή του Αλέξη Τσίπρα µιλάει
για δύο θεµατικά πάρκα, ένα στην Αθήνα, τα Προσφυγικά στη
Λεωφόρο Αλεξάνδρας, και ένα στη Θεσσαλονίκη. Μιλάω για το
πώς θα αξιοποιηθούν. Γνωρίζω κι εγώ, µίλησα και µε τους δύο
δηµάρχους κι αυτό που σας είπα το εννοώ. Δεν µε ενδιαφέρει αν
είναι ΣΥΡΙΖΑ ή κοµµατικά είναι Νέα Δηµοκρατία ή ΚΚΕ ή οτιδή-
ποτε. Ενώνουµε δυνάµεις για τη Θεσσαλονίκη και για να τιµή-

σουµε την ιστορική µνήµη. Έτσι τιµάµε την ιστορική µνήµη. Δεν
χρειάζεται να κλείσουµε ένα µουσείο και να το µετατρέψουµε σε
άλλο µουσείο, ως αντίποινα σε µια γειτονική χώρα, όσο βάρβαρη
κι αν είναι η πρωτοβουλία, που πήρε για την Αγιά Σοφιά, αλλά µε
δηµιουργικές πρωτοβουλίες. Αυτές είναι δηµιουργικές πρωτο-
βουλίες, στα δυτικά το µουσείο και στα ανατολικά, όπου κι εκεί
υπάρχουν οκτώ κτήρια -ο κ. Δεµουρτζίδης, ο Δήµαρχος Παύλου
Μελά, και ο Δήµαρχος της Καλαµαριάς κ. Δαρδαµανέλης- οκτώ
κτήρια των χιλίων τετραγωνικών. 

Δηµιουργήστε επιτροπές, µε Πόντιους ιστορικούς, µε πον-
τιακά σωµατεία. Ανοίξτε αυτή τη συλλογή, µια αγκαλιά, του
Υπουργείου Πολιτισµού. Τι έχετε να προσφέρετε στο Μουσείο
του Ποντιακού και Μικρασιατικού Ελληνισµού; Όλη αυτή η συλ-
λογική προσπάθεια να µείνει, έτσι ώστε όταν ο απόδηµος Έλλη-
νας έρχεται από την Αυστραλία, την Αµερική, όταν τα σχολεία το
ζητούν, να πηγαίνουν εκεί, και στα δυτικά και στα ανατολικά της
Θεσσαλονίκης, και στην Καλαµαριά, την πατρογονική νέα εστία,
στη νέα πατρίδα, και στον Παύλο Μελά. Στήθηκαν οι καταυλισµοί
γύρω από το πρώην στρατόπεδο, να ξέρουν οι παππούδες των
προπαππούδων τι ακριβώς πέρασαν, πώς έφτασαν και πώς δό-
µησαν τη Νέα Ζωή. 

Πάρτε αυτή την υπόθεση, είναι κεντρική ευθύνη της πολιτείας.
Εµείς θα πούµε την άποψή µας, και οι Βουλευτές, και οι δήµαρ-
χοι, και οι περιφερειάρχες. Την τελική απόφαση την έχει όµως
το Υπουργείο Πολιτισµού. Γιατί είναι ένα µείζον θέµα το Μουσείο
Ποντιακού και Μικρασιατικού Ελληνισµού και οι εξελίξεις το επι-
βεβαιώνουν. Τι χρείαν έχοµεν άλλων µαρτύρων; Περιµένω τη δη-
µιουργική σας ανταπόκριση, για να ενώσουµε δυνάµεις στην
πράξη. 

Εµείς, ως ΣΥΡΙΖΑ, κάναµε αυτό που µπορούσαµε. Σε χρόνια
µνηµονιακά προικοδοτήσαµε την πόλη µε δύο στρατόπεδα και
δώσαµε ένα ΦΕΚ, δηµιουργήσαµε το νοµικό πλαίσιο. Πεδίον
δόξης λαµπρόν. Πάρτε τη σκυτάλη και συνεχίστε µε έργα και όχι
µε λόγια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Τριανταφυλλίδη. Αν και θα σας προέτρεπα να µην χρησιµοποιείτε
-µε συγχωρείτε- τα λόγια του Καϊάφα. Γιατί είπατε «Τι χρείαν έχο-
µεν άλλων µαρτύρων;». Στην Καινή Διαθήκη αυτά δεν τα λέει ο
Χριστός, τα λέει ο Καϊάφας.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Ευελπιστώ ότι η Υπουρ-
γός αντιλαµβάνεται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ναι, βέβαια.
Τον λόγο έχει τώρα η κυρία Υπουργός. 
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Κύριε Βουλευτά, κοιτάξτε, στο θέµα αυτό παραβιάζετε
ανοιχτές πόρτες. Σας είπα: Είναι µία υπόθεση, την οποία παρα-
κολουθεί συστηµατικά και προσωπικά ο Πρωθυπουργός κ. Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης. Αποδείξεις, οι πρόσφατες επισκέψεις του
στη Θεσσαλονίκη. Στον χρόνο που είχε, αυτούς που είδε, ήταν
οι εµπλεκόµενοι ακριβώς στην ανάδειξη και αξιοποίηση του
στρατοπέδου Παύλος Μελάς.

Ήδη, τα συναρµόδια Υπουργεία Εσωτερικών και Ανάπτυξης
προχωρούν. Είναι θέµα πολύ λίγων ηµερών, γιατί περιµένουν κά-
ποια χαρτιά από τον δήµο, τη χρηµατοδότηση. ‘Ηδη η αρµόδια
Διεύθυνση Νεότερης Πολιτιστικής Κληρονοµιάς του Υπουργείου
Πολιτισµού -η οποία έχει πάρει εύσηµα όλα τα προηγούµενα
χρόνια για τη µέριµνα και την αποτελεσµατικότητά της σε θέµατα
προσφυγικού ελληνισµού είτε είναι µουσεία, που κατά καιρούς
και κατά τόπους έχουν δηµιουργηθεί είτε ένα σωρό άλλες ενέρ-
γειες ,που έχουν γίνει ακριβώς, για να αναδείξουν την τεράστια
σηµασία που έχει για την ιστορία της νεότερης Ελλάδος το κοµ-
µάτι των προσφύγων, που ήρθαν τότε, έφεραν νέο αίµα και δη-
µιούργησαν νέες συνθήκες οικονοµικές, κοινωνικές και
πολιτιστικές στον ελλαδικό κορµό, ξέρει το Υπουργείο Πολιτι-
σµού να τα κάνει αυτά- συνεργάζεται µε το Λαογραφικό Μουσείο
της Θεσσαλονίκης, το οποίο, επίσης, γνωρίζει πολύ καλά να µε-
λετά και να αξιοποιεί τα δεδοµένα του. 

Στις 25 Ιουνίου επισκέφτηκα εγώ µε πολυµελές κλιµάκιο του
Υπουργείου Πολιτισµού και του δήµου –παρών ο δήµαρχος- και
της Ιεράς Μητρόπολης -ξέρετε ότι και η Μητρόπολη ασχολείται
πολύ σοβαρά µε το θέµα αυτό- και της Περιφέρειας και της Μη-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΓ’ - 17 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 16691



τροπολιτικής Αναπτυξιακής Θεσσαλονίκης, ακριβώς για να
δούµε πώς προχωρούµε.

Το Υπουργείο Πολιτισµού, λοιπόν, είναι προφανές ότι θα αξιο-
ποιήσει όλους όσους φέρουν τη µνήµη, άνθρωποι οι οποίοι
ακόµη ζουν και έχουν µαρτυρίες, σωµατεία τα οποία έχουν υλικό,
γιατί κάτι πρέπει να εκθέσεις σε αυτό το µουσείο  -πρέπει να εκ-
θέσεις- είναι ένα µουσείο, που δεν αρκεί µόνο η τεχνολογία. Πρέ-
πει να έχεις αντικείµενα, πρέπει να έχεις µαρτυρίες, πρέπει να
έχεις χειρόγραφα, αρχεία γιατί από εκεί, από αυτήν την αµεσό-
τητα, µε το κειµήλιο, µε το ιστορικό τεκµήριο διατηρείται πολύ
καλύτερα η µνήµη.

Ξέρετε πολύ καλά ότι ήδη υπάρχει χρηµατοδότηση από το
ΠΕΠ Κεντρικής Μακεδονίας 20.000.000 ευρώ, προκειµένου οι
αρµόδιες υπηρεσίες του δήµου και της Μητροπολιτικής Αναπτυ-
ξιακής να διαµορφώσουν τα τριακόσια τριάντα δύο και πλέον
στρέµµατα, που είναι το στρατόπεδο Παύλου Μελά, να δηµιουρ-
γήσουν τις υποδοµές των δικτύων, που θα εξυπηρετήσουν και
τα κτήρια, τα οποία -λέω µόνο αυτό και κλείνω- για µένα ήταν µια
πολύ δυσάρεστη έκπληξη.

Τα είχα δει δέκα χρόνια πριν. Έχουν πραγµατικά βανδαλιστεί,
σε βαθµό που πρέπει να µας προβληµατίζει για την ίδια την κοι-
νωνία µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ωραία, είναι πολύ ευχά-

ριστο το ότι συµφωνείτε όσον αφορά τον στόχο. Να δούµε τώρα
στην πράξη.

Προχωράµε τώρα στη δεύτερη µε αριθµό 913/12-07-2020 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Χαλκιδικής του
Κινήµατος Αλλαγής, κ. Απόστολου Πάνα, προς την Υπουργό Πο-
λιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «Ανάγκη επίσπευσης της πλή-
ρους λειτουργίας του Αρχαιολογικού Μουσείου Πολυγύρου
Χαλκιδικής».

Στην ερώτηση θα απαντήσει η Υπουργός Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού, κ. Στυλιανή Μενδώνη.

Ο συνάδελφος κ. Απόστολος Πάνας έχει τον λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Κυρία Υπουργέ, πρώτα απ’ όλα, να σας

ευχαριστήσω για τη σηµερινή σας παρουσία.
Το Αρχαιολογικό Μουσείο Πολυγύρου αποτελεί στην πραγµα-

τικότητα το αρχαιολογικό Μουσείο όλης της Χαλκιδικής, όντας
το πλέον αντιπροσωπευτικό στον νοµό. Προς απογοήτευση, δυ-
στυχώς, κατοίκων και επισκεπτών, το εν λόγω µουσείο είναι κενό,
µη επισκέψιµο, πλην µιας µικρής έκθεσης, της έκθεσης του κ.
Λαµπρόπουλου, η οποία αποτελεί ιδιωτική δωρεά και προήλθε
ύστερα από τις φιλότιµες προσπάθειες της εταιρείας Φίλων του
Αρχαιολογικού Μουσείου Πολυγύρου.

Τον Οκτώβριο του 2019 προκηρύχθηκε από την Εφορεία Αρ-
χαιοτήτων Χαλκιδικής και του Αγίου Όρους ανοιχτός δηµόσιος
διεθνής ηλεκτρονικός διαγωνισµός για την προµήθεια, κατα-
σκευή, µεταφορά και τοποθέτηση των προθηκών και λοιπών εκ-
θεσιακών κατασκευών, για τη διαµόρφωση του εκθεσιακού
χώρου του Αρχαιολογικού Μουσείου Πολυγύρου.

Η διαδικασία υποβολής προσφορών  ολοκληρώθηκε στις 9-12-
2019 και η εφορεία τις αξιολογεί, ώστε να επιλεγεί ο ανάδοχος
του έργου. Η προθεσµία ολοκλήρωσης του έργου είναι δέκα
µήνες.

Με την απάντησή σας στην από 24-1-2020 ερώτηση, που σας
απηύθυνα, µου διευκρινίσατε ότι το χρονοδιάγραµµα ολοκλήρω-
σης της πρώτης φάσης του έργου δίνει απώτατη ηµεροµηνία την
1η Ιουλίου 2021, αφήνοντας όµως αναπάντητο το πότε θα ολο-
κληρωθεί και η δεύτερη φάση του έργου και από πού θα προέλ-
θει η σχετική χρηµατοδότηση, καθώς µιλάµε για ένα κονδύλι
ύψους σχεδόν 500.000 ευρώ. Έχει γνωστοποιηθεί µάλιστα, πριν
από έναν χρόνο, εάν δεν κάνω λάθος, ότι έχουν εγκριθεί από την
Περιφέρεια Κεντρικής Μακεδονίας δεκαεπτά έργα για θέµατα
πολιτισµού από ευρωπαϊκούς πόρους και δεν σας κρύβω ότι το
Αρχαιολογικό Μουσείο Πολυγύρου και Χαλκιδικής ήταν εκτός,
πράγµα το οποίο µας άφησε πάρα πολλά ερωτηµατικά. 

Εποµένως, κυρία Υπουργέ, σας ερωτώ: Μπορείτε να προσδιο-
ρίσετε χρονικά την έναρξη της δεύτερης φάσης υλοποίησης των
απαραίτητων εργασιών στο Αρχαιολογικό Μουσείο Πολυγύρου
και Χαλκιδικής, διευκρινίζοντας παράλληλα την προέλευση των

χρηµατοδοτικών πόρων, οι οποίοι θα υπάρξουν; Είναι ένα πολύ
σηµαντικό ζήτηµα, ώστε οι πολίτες της Χαλκιδικής να έχουν ένα
συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα γι’ αυτό το θέµα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κυρία Υπουργέ, έχετε

τον λόγο. 
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πάνα, για την ερώτηση. 
Όπως σας είχα απαντήσει και γραπτώς, το Αρχαιολογικό Μου-

σείο του Πολυγύρου επισκευάστηκε και αποκαταστάθηκε το κτή-
ριό του στα πλαίσια του προηγούµενου ΕΣΠΑ 2007 - 2014, µε
έναν προϋπολογισµό περίπου 2.213.000 ευρώ. 

Το κτήριο ολοκληρώθηκε το 2014 και παρελήφθη διοικητικά
το 2014 από την αρµόδια Εφορεία Χαλκιδικής και Αγίου Όρους. 

Επίσης -νοµίζω ότι σας το είχα γράψει στην απάντησή µου- η
µουσειολογική και µουσειογραφική µελέτη είχε αδειοδοτηθεί,
δηλαδή είχε γίνει και είχε περάσει από τα αρµόδια συµβούλια
του Υπουργείου Πολιτισµού το 2013 και το 2014. Εποµένως, το
έργο ήταν απολύτως ώριµο, για να ενταχθεί ήδη από το 2015 ή
το 2016, εάν θέλετε, που άνοιξαν τα προγράµµατα της τρέχου-
σας χρηµατοδοτικής περιόδου. 

Κάτι τέτοιο, όµως, δεν έγινε από την προηγούµενη κυβέρνηση.
Ενέταξε το έργο τον Μάρτιο του 2018. Δηλαδή, έχουµε καθυστέ-
ρηση περίπου δύο χρόνων στην ένταξη του έργου. 

Παρ’ όλα αυτά, το έργο εντάχθηκε µε προϋπολογισµό που επι-
τρέπει, δυστυχώς, να ολοκληρωθούν οι τρεις από τους τέσσερις
θεµατικούς κύκλους της µόνιµης έκθεσης, το «Τόπος και ιστο-
ρία», το «Προϊστορικές κοινωνίες» και η «Συλλογή Λαµπρόπου-
λου». Μια συλλογή, που πραγµατικά αξίζει πολλά και δίνει
µεγάλη υπεραξία στο Μουσείο του Πολυγύρου. 

Σύµφωνα µε το τεχνικό δελτίο, το οποίο έχει υποβληθεί, το
έργο θα ολοκληρωθεί την 1-7-2021 και απ’ ότι φαίνεται, η Εφο-
ρεία Αρχαιοτήτων είναι συνεπής στους χρόνους -είναι εντός χρο-
νοδιαγράµµατος- η απορροφητικότητα είναι πολύ καλή και
εποµένως, έχουµε κάθε λόγο να πιστεύουµε ότι αυτή η ηµερο-
µηνία θα τηρηθεί, η 1η Ιουλίου 2021.

Μας µένει, λοιπόν, η τέταρτη ενότητα, η οποία αφορά τη Χαλ-
κιδική στα ιστορικά χρόνια. Σύµφωνα µε τον επικαιροποιηµένο
προϋπολογισµό, τον οποίο ζήτησα, προκειµένου να απαντήσω
σήµερα στην ερώτησή σας, το ποσό είναι περίπου 700.000 ευρώ,
δεν είναι, δυστυχώς, 500.000 ευρώ. Όµως, σε επίπεδο ιστορικό
και αρχαιολογικό, το ποσό είναι πολύ καλό, διότι αυτό δείχνει ότι
το Μουσείο θα είναι ακόµη πιο ωραίο, όταν ολοκληρωθεί και θα
ανταποκρίνεται στις σύγχρονες προκλήσεις. Εποµένως, αυτό το
οποίο βρήκαµε είναι το ποσό των 700.000. 

Επειδή συµφωνώ απολύτως µαζί σας ότι το Μουσείο Πολυγύ-
ρου στην ουσία είναι το Αρχαιολογικό Μουσείο της Χαλκιδικής,
έχουµε κάθε λόγο να θέλουµε να υπάρχει ένα σωστό Αρχαιολο-
γικό Μουσείο. Τον Οκτώβριο, δηλαδή στο τρίτο τρίµηνο του τρέ-
χοντος έτους, η χρηµατοδότηση των 700.000 θα ενταχθεί στο
εθνικό σκέλος του προγράµµατος δηµοσίων επενδύσεων του
Υπουργείου Πολιτισµού. Εποµένως, µπορούν να ξεκινήσουν οι
διαδικασίες από την αρµόδια Εφορεία, να δούµε πόσα χρήµατα
-στην αρχή θα είναι λίγα τα χρήµατα- θα καλυφθούν απ’ αυτά και
εφόσον αυτό καταστεί δυνατόν, θα περάσουµε το έργο στην
επόµενη προγραµµατική περίοδο 2021 - 2027, χωρίς όµως να
υπάρχει διακοπή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Πάνα, έχετε τον
λόγο. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Ήταν πάρα πολύ σηµαντική η ιστορική
διαδροµή του έργου, καθώς µας δίνει τη δυνατότητα να γνωρί-
σουµε το τι πρακτικά έγινε όλο το προηγούµενο χρονικό διά-
στηµα, ώστε  να µπαίνουν και κάποια πράγµατα σε µια λογική
σειρά ως προς την ενηµέρωση και των πολιτών της Χαλκιδικής. 

Θα ήθελα να σας πω ότι έχουµε ξεκινήσει ως Χαλκιδική -κι εγώ
προσωπικά- µια σειρά ενεργειών για το συγκεκριµένο θέµα, γιατί
µας απασχολεί άµεσα. Έχω ενηµερώσει τον Περιφερειάρχη κ.
Τζιτζικώστα, στέλνοντάς του επιστολή. Έχουµε κάνει συναντή-
σεις µε το Σωµατείο των Φίλων του Αρχαιολογικού Μουσείου.
Υπάρχει θέληση και έχει γίνει και συνάντηση µε τον Δήµαρχο της
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Πρωτεύουσας του Νοµού, του Δήµου Πολυγύρου, που και αυτοί
από την πλευρά τους προσπαθούν για το συγκεκριµένο έργο.

Αυτό που θέλω να σας πω είναι ότι περιοχές όπως η Χαλκιδική,
οι οποίες -τα ξέρετε καλύτερα από εµένα- τυγχάνουν λίγο άγνω-
στης αξιόλογης ιστορικής διαδροµής, ξεκινώντας από την αρ-
χαία Τορώνη, Σκυρώνη, αργότερα την αρχαία Όλυνθος, τα
Στάγειρα -τη γενέτειρα του Αριστοτέλη-, την Άκαθο, την Ολυµ-
πιάδα, όπως ξέρετε, είναι πάρα πολύ σηµαντικό να έχουν το δικό
τους σηµείο αναφοράς. 

Για εµάς, το Αρχαιολογικό Μουσείο Πολυγύρου, το Αρχαιολο-
γικό Μουσείο Χαλκιδικής είναι κάτι το οποίο θα προάγει και τον
πολιτισµό µας, αλλά θα προάγει -σε µια πολύ δύσκολη εποχή-
και τον τουρισµό µας, καθώς αναγνωρίζουν όλες οι τοπικές
φωνές, όλος ο κόσµος και η κοινωνία της Χαλκιδικής ότι θα
δώσει το κάτι παραπάνω. Βεβαίως, είναι πολύ σηµαντικό και για
την ίδια την εκπαιδευτική µας κοινότητα.

Άρα αυτό που θέλω να καταλήξω, καθώς µάς δίνετε σήµερα
ένα συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα σε ό,τι αφορά τις διαδικασίες
του Μουσείου πραγµατικά και να σας ζητήσω, ξέροντας την ευαι-
σθησία σε ζητήµατα πολιτισµού την οποία έχει επιδείξει όλα αυτά
τα χρόνια, ειδικότερα σε θέµατα της Χαλκιδικής ακόµα πιο δύ-
σκολα από αυτό, να το πάρετε επάνω σας. Είναι ανάγκη αυτή τη
στιγµή η Χαλκιδική να έχει τον δικό της χώρο πολιτισµού. Και
είναι ανάγκη αυτό να γίνει όσο το δυνατόν πιο γρήγορα, καθώς
έχουµε µια τεράστια ιστορία στο κοµµάτι του πολιτισµού και πρέ-
πει, επιτέλους, να υπάρχει το σηµείο αναφοράς.

Είµαι σίγουρος ότι θα το κάνετε και αυτό φαίνεται από τη δική
της απάντηση σήµερα.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κυρία Μενδώνη, έχετε

τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Το γεγονός ότι αποφασίσαµε στο εθνικό σκέλος, που ξέρετε

πόσο δύσκολο είναι να βάζεις τόσο µεγάλα κονδύλια, στο τελευ-
ταίο τρίµηνο του 2020 να ενταχθεί το ποσόν των 700.000 για την
ολοκλήρωση του Μουσείου του Πολυγύρου, δείχνει ακριβώς ότι
συµφωνώ και προσωπικά αλλά και το Υπουργείο συµφωνεί απο-
λύτως µε αυτά τα οποία είπατε.

Πρέπει να σας πω ότι η αβελτηρία της προηγούµενης κυβέρ-
νησης, που καθυστέρησε δύο χρόνια την ένταξη, δεν είχε ως
αποτέλεσµα µόνο την καθυστέρηση στην ολοκλήρωση του
έργου. Είχε και ως αποτέλεσµα να έχουν διανεµηθεί από την πε-
ριφέρεια αλλού οι διαθέσιµοι για τον πολιτισµό πόροι.

Με τον Περιφερειάρχη κ. Τζιτζικώστα έχω µια εξαιρετική συ-
νεργασία πολλά χρόνια, τώρα ακόµη περισσότερο. Μας απασχό-
λησε πάρα πολύ τότε που είπατε ότι ανακοινώθηκαν έργα, αλλά
πολιτισµού από την Περιφέρεια, το Μουσείο του Πολυγύρου. Δυ-
στυχώς, ήταν χρήµατα, τα οποία έπρεπε να κατανεµηθούν µε
συγκεκριµένους τρόπους, που και εσείς τους γνωρίζετε πάρα
πολύ καλά. Γι’ αυτό και δεν συµπεριελήφθη η δεύτερη φάση του
Μουσείου στα συγχρηµατοδοτούµενα έργα της Περιφέρειας.

Γι’ αυτό σας είπα και εγώ ότι θα ξεκινήσουµε, για να µην υπάρ-
χει καθυστέρηση, µε εθνικούς πόρους και εφόσον τα πράγµατα
προχωρήσουν σύµφωνα µε τον προγραµµατισµό µας και ξεκινή-
σουν οι εντάξεις στο νέο ΕΣΠΑ, θα µπορούµε να το µεταφέ-
ρουµε, ώστε να µην επιβαρύνουµε τους πόρους, χωρίς όµως να
επέλθει περαιτέρω καθυστέρηση στο Μουσείο.

Η Χαλκιδική πρέπει να έχει το µουσείο της. Δικαιούται να έχει
το µουσείο της. Έχει πάρα πολλές περιοχές, που έχουν αποδώ-
σει πολύ σηµαντικά ευρήµατα. Σε κάθε περίπτωση, ένα αρχαι-
ολογικό µουσείο δικαιούται κάθε περιοχή, κάθε περιφερειακή
ενότητα, όταν µάλιστα έχουµε την τύχη όλες οι περιφερειακές
ενότητες στη χώρα µας να έχουν αυτό τον τεράστιο πλούτο, τον
αρχαιολογικό και τον ιστορικό.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ και εγώ,

κυρία Υπουργέ.
Προχωράµε στην τρίτη µε αριθµό 914/12-7-2020 επίκαιρη ερώ-

τηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Β’ Πειραιά του ΜέΡΑ25 κ.
Φωτεινής Μπακαδήµα προς τον Υπουργό Προστασίας του Πο-

λίτη µε θέµα: «Επαναφορά εσώκλειστης φοίτησης στη Σχολή
Αξιωµατικών της Ελληνικής Αστυνοµίας».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο κ. Οικονόµου, όπως έχετε δει.
Κυρία Μπακαδήµα, έχετε τον λόγο.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, παρ’ότι µπαίνω σε πειρασµό να αναφερθώ σε

αρκετά φαινόµενα αστυνοµικής αυθαιρεσίας, που έχουµε δει τις
τελευταίες ηµέρες, δεν θα το κάνω, παραµένοντας εντός του θέ-
µατος της επίκαιρης ερώτησης, που θα συζητήσουµε σήµερα. 

Σύµφωνα, λοιπόν, µε προσχέδιο υπουργικής απόφασης, που
έφτασε στα χέρια µας, φαίνεται να σχεδιάζει το Υπουργείο Προ-
στασίας του Πολίτη να επαναφέρει την εσώκλειστη φοίτηση για
τους σπουδαστές της Σχολής Αξιωµατικών της Ελληνικής Αστυ-
νοµίας για το Β’ και Γ’ έτος, επιτρέποντας έτσι µόνο στους δόκι-
µους Υπαστυνόµους της Δ’ τάξης να µπορούν να εξέρχονται, να
σιτίζονται και να διαµένουν εκτός της Σχολής. 

Έχουµε, δηλαδή, τη σκέψη για µια επαναφορά στο πρότερο
καθεστώς πριν από τον Ιανουάριο του 2016, παραµερίζοντας και
παραβλέποντας όλα τα οφέλη, που µπορεί να αποκοµίσει ένας
σπουδαστής, ένας δόκιµος υπαξιωµατικός, αν δεν είναι εσώκλει-
στος, οφέλη εκπαιδευτικά, ψυχολογικά, δηµοσιονοµικά, οικογε-
νειακά, οφέλη που είχε επιφέρει η τότε αλλαγή, έχοντας έτσι την
εκ νέου θεσµοθέτηση του καθηµερινού περιορισµού των δοκί-
µων εντός της Σχολής. 

Θεωρούµε τις αιτιάσεις περί σύγχρονων κοινωνικών απαιτή-
σεων, περί απαίτησης εξειδικευµένων γνώσεων, που µόνο εντός
της Σχολής µπορεί να αποκτηθούν και περί αναβάθµισης της πα-
ρεχόµενης εκπαίδευσης, που αναφέρονται στο συγκεκριµένο
προσχέδιο, ως µη ικανές να δικαιολογήσουν την επιστροφή στον
στρατωνισµό ούτε πως αιτιολογούν ορθά τους λόγους διαχωρι-
σµού µεταξύ των σπουδαστών. 

Με δεδοµένα τα παραπάνω, η ερώτηση που σας έχω υποβά-
λει, κύριε Υπουργέ, είναι η ακόλουθη: Ποιοι λόγοι οδήγησαν σε
αυτήν την αλλαγή και αν παρατηρήθηκαν ποιοτικές αλλαγές στις
τάξεις που αποφοίτησαν µε το προηγούµενο µοντέλο από τον Ια-
νουάριο του 2016 µέχρι σήµερα, οι οποίες επέβαλαν την επι-
στροφή σε αυτό;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του

Πολίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η εκπαίδευση των στελεχών της

Ελληνικής Αστυνοµίας αποτελεί πρωταρχική µέριµνα της πολιτι-
κής και φυσικής ηγεσίας του Υπουργείου Προστασίας του Πο-
λίτη. Καθηµερινά, γυναίκες και άνδρες της Ελληνικής
Αστυνοµίας, λόγω του ιδιαίτερου χαρακτήρα της αποστολής
τους, υπηρετούν τους πολίτες αυτής της χώρας, όντας επιφορ-
τισµένοι µε ένα πυκνό και εκτενές πλέγµα αρµοδιοτήτων, η
άσκηση των οποίων απαιτεί πλήθος γνώσεων και ειδικών δεξιο-
τήτων. 

Θα ήθελα να υπενθυµίσω ενώπιον της Εθνικής Αντιπροσω-
πείας ότι το νοµικό πλαίσιο που ρυθµίζει ζητήµατα λειτουργίας
της Σχολής Αξιωµατικών της Ελληνικής Αστυνοµίας είναι το
π.δ.319/1995, σύµφωνα µε το οποίο προβλέπεται ρητά η υποχρέ-
ωση διαµονής και σίτισης των Δόκιµων Υπαστυνόµων εντός της
Σχολής. Δίνεται ωστόσο η δυνατότητα, εφόσον κριθεί ότι συµ-
βάλλει ουσιαστικά στην εκπαίδευσή τους, να επιτραπεί κατόπιν
απόφασης της πολιτικής ηγεσίας η διαµονή και σίτιση των δευ-
τεροετών, τριτοετών και τεταρτοετών σπουδαστών εκτός της
Σχολής. 

Με γνώµονα τα ανωτέρω, κατόπιν απόφασης του Υπουργού
Προστασίας του Πολίτη µε ηµεροµηνία 3 Ιουλίου 2020, οι δόκιµοι
υπαστυνόµοι της Δ’ τάξης της Σχολής, κατά τη διάρκεια του τε-
λευταίου εξαµήνου των σπουδών τους, µετά το πέρας του ηµε-
ρήσιου προγράµµατος εκπαίδευσής τους έχουν τη δυνατότητα
να εξέρχονται, να διαµένουν και να σιτίζονται εκτός της εν λόγω
Σχολής. 

Η σηµερινή ηγεσία του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη
αντιλαµβάνεται τη διαδικασία παροχής υπηρεσιών εκπαίδευσης

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΓ’ - 17 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 16693



προς τα στελέχη της Ελληνικής Αστυνοµίας ως µια δυναµική δια-
δικασία απόκτησης των κατάλληλων εφοδίων, µε στόχο την κα-
λύτερη δυνατή εκπλήρωση της αποστολής τους και όχι ως µια
στείρα διαδικασία απόκτησης µόνο θεωρητικών γνώσεων. 

Με γνώµονα αυτό, αλλά και αξιολογώντας σειρά άλλων παρα-
µέτρων, τις οποίες θα αναπτύξω στη δεύτερή µου τοποθέτηση,
προβαίνει στις απαραίτητες παρεµβάσεις προς την κατεύθυνση
οργάνωσης ενός σύγχρονου εκπαιδευτικού δόγµατος το οποίο
θα συνάδει µε την ξεχωριστή ταυτότητα της Ελληνικής Αστυνο-
µίας ως ένοπλο Σώµα Ασφαλείας, µε αυστηρή ιεραρχική δοµή,
αλλά και µε τις σύγχρονες, αναβαθµισµένες προκλήσεις που κα-
λούνται να αντιµετωπίσουν τα νέα στελέχη της ως απόφοιτοι της
Σχολής Αξιωµατικών της Ελληνικής Αστυνοµίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κυρία Μπακαδήµα,
έχετε τον λόγο. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σας ευχαριστώ για τις διευκρινίσεις.
Οφείλω να πω πως, δυστυχώς, η επιλογή της ηγεσίας του

Υπουργείου επαναφοράς της εσώκλειστης φοίτησης -όσο και αν
τυπικά ίσχυε, απλώς η προηγούµενη ηγεσία θεωρούσε και ορθά
θεωρούσε πως θα έπρεπε να έχουν επαφή µε την κοινωνία οι δό-
κιµοι υπαστυνόµοι- είναι εξαιρετικά πιθανό να λειτουργήσει αρ-
νητικά αποξενώνοντάς τους από την κοινωνία, την οποία θα
κληθούν να υπηρετήσουν και να υπερασπιστούν. Γι’ αυτό και θα
πρέπει σε όλη τη διάρκεια των σπουδών τους να παραµένουν
αναπόσπαστο κοµµάτι αυτής.

Οι πληροφορίες σχετικά µε αυτήν την ερώτηση έφτασαν σε
εµένα από αντιπροσώπους της ΠΟΑΣΥ, αντιπροσώπους δηλαδή
αστυνοµικούς, οι οποίοι αντιλαµβάνονται και οι ίδιοι πως πρέπει
οι αξιωµατικοί τους να είναι κοµµάτι της κοινωνίας, γιατί όταν ένα
παιδί δεκαοχτώ χρονών, δεκαεννιά χρονών αποκόπτεται από την
κοινωνία και τα προβλήµατά της, παραµένοντας κλεισµένο σε µία
σχολή, γίνεται ξένο σώµα µιας κοινωνίας που θα κληθεί να υπη-
ρετήσει.

Επιπλέον, πώς δικαιολογείτε, κύριε Υπουργέ, άνθρωποι εκ του
Σώµατος, άνθρωποι που τις περισσότερες φορές έχουν πάνω
από τρία χρόνια πραγµατικής υπηρεσίας να πρέπει να µείνουν
πάλι εσώκλειστοι για άλλα τρία;

Ταυτόχρονα, αυτή η επαναφορά δεν θεωρείτε ότι µπορεί να
λειτουργήσει σαν τροχοπέδη εξέλιξης για αστυνοµικούς που
είναι παντρεµένοι ή έχουν οικογένεια και βλέπουν την εσώκλει-
στη φοίτηση ως κάτι αποτρεπτικό, άρα δεν προσπαθούν να εξε-
λιχθούν εντός του Σώµατος;

Εκτός αν εξετάζετε -και σε αυτήν την περίπτωση θα ήθελα να
το ξέρω- το ενδεχόµενο ενός διαφορετικού εναλλακτικού καθε-
στώτος για αυτούς, γιατί από όσο ξέρω τουλάχιστον µε το προ-
ηγούµενο σύστηµα δυνατότητα εξόδου είχαν οι δόκιµοι υπαστυνό-
µοι που είχαν τέκνα, όχι εκείνοι που ήταν απλώς παντρεµένοι.

Κύριε Υπουργέ, επίσης, θα ήθελα να σας ζητήσω να µας ενη-
µερώσετε αν υπάρχουν αλλαγές στο πρόγραµµα σπουδών, όσον
αφορά το απογευµατινό κοµµάτι, που να δικαιολογούν και την
ανάγκη παραµονής των δοκίµων στη σχολή.

Φυσικά, το γεγονός πως αυτός ο τρόπος φοίτησης εφαρµόζε-
ται σε πάρα πολλές άλλες σχολές, όπως η Σχολή Ευελπίδων ή η
Σχολή Ικάρων, δεν θεωρούµε ότι είναι ικανό για να δικαιολογεί
την εφαρµογή της και στη Σχολή των Δόκιµων Υπαξιωµατικών
ακριβώς λόγω της διαφορετικής φύσης των σχολών, εκτός αν
οδηγηθούµε στη µεταφορά και της Ελληνικής Αστυνοµίας στο
Υπουργείο Εθνικής Άµυνας ως αρµοδιότητα, κάτι που θα δικαιο-
λογούσε ίσως µία τέτοια αλλαγή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα χρειαστώ δέκα δευτερόλεπτα ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
Όµως θεωρούµε πως η αποκοπή των δοκίµων αξιωµατικών

από τις οικογένειές τους και την κοινωνία χωρίς αντικειµενικό
λόγο και χωρίς µετρήσιµα αποτελέσµατα -γιατί δεν θεωρούµε
πως οι αξιωµατικοί που αποφοίτησαν µε το προηγούµενο σύ-
στηµα είχαν λιγότερα ποιοτικά χαρακτηριστικά από αυτούς που
αποφοίτησαν µετά από τρία χρόνια εσώκλειστης φοίτησης- µα-
κροπρόθεσµα θα επιβαρύνει και θα αλλοιώσει το Σώµα και θα
λειτουργήσει επιβαρυντικά για όλη την κοινωνία.

Κλείνοντας, να σηµειώσω πως εµείς ως ΜέΡΑ25 και εγώ προ-
σωπικά θα παρακολουθούµε και παρακολουθούµε στενά το κοµ-
µάτι της εκπαίδευσης, το θέµα της εκπαίδευσης στην Αστυνοµία.
Είναι ένα κοµµάτι που θεωρούµε πως είναι εξαιρετικά σηµαντικό.
Μας αφορά όλους, αφορά την κοινωνία µας και δεν µπορεί να
αποτελέσει επ’ ουδενί πεδίο µικροπολιτικής ή κάλυψης πιθανών
ιδεολογικών αγκυλώσεων κανενός.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ορίστε, κύριε Οικονό-

µου, έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του

Πολίτη): Κυρία Μπακαδήµα, συγκρατώ το τέλος της δευτερολο-
γίας σας όπου αναµφισβήτητα θέσατε ότι θα παρακολουθήσετε
το θέµα εξέλιξης της εκπαίδευσης στη Σχολή Αξιωµατικών έξω
από ένα πλαίσιο µικροπολιτικής, διότι πραγµατικά το θέµα της εκ-
παίδευσης είναι ένα θέµα που πρέπει όλοι να το αντιµετωπίσουµε
µέσα σε ένα πλαίσιο συνεννόησης, διότι είναι πάρα πολύ βασικό
θέµα η µόρφωση και η περαιτέρω εκπαίδευση των νέων στελεχών
της Ελληνικής Αστυνοµίας που καλούνται να ανταποκριθούν σε
ένα νέο, σύγχρονο και ιδιαίτερα δύσκολο περιβάλλον.

Πιστεύω ότι πραγµατικά αποτελεί κοινή διαπίστωση πλέον ότι
διανύουµε µια εποχή πλήθους προκλήσεων ιδιάζουσας πολυπλο-
κότητας που αναδύονται καθηµερινά και τις οποίες καλούµαστε
τόσο ως πολίτες όσο και ως πολιτεία να αντιµετωπίσουµε.

Σε αυτήν τη νέα συνεχώς µεταβαλλόµενη πραγµατικότητα κα-
λείται σήµερα να επιχειρεί το προσωπικό της Ελληνικής Αστυνο-
µίας. Η Κυβέρνηση και ειδικότερα η ηγεσία του Υπουργείου
Προστασίας του Πολίτη καλούνται να προχωρήσουν σε εκείνες
τις πρωτοβουλίες που θα εφοδιάσουν τα νέα στελέχη της Ελλη-
νικής Αστυνοµίας µε τις απαραίτητες γνώσεις και δεξιότητες,
ώστε να επιτελέσουν µε επιτυχία την αποστολή τους.

Πιστεύουµε σε µία πολυεπίπεδη εκπαίδευση, η οποία θα εδρά-
ζεται στην επαγγελµατική και επιστηµονική κατάρτιση, στην από-
κτηση του αναγκαίου για την αποστολή ακαδηµαϊκού
υποβάθρου, αλλά και στην κατάλληλη πρακτική προετοιµασία
των σπουδαστών της εν λόγω σχολής.

Απαραίτητη προϋπόθεση για την αρτιότερη απόκτηση, αφο-
µοίωση και εµπέδωση ενός ευρύτατου πλέγµατος γνώσεων και
δεξιοτήτων είναι η αξιοποίηση του απογευµατινού ωραρίου από
τους δόκιµους υπαστυνόµους και η αναπροσαρµογή στο εγγύς
µέλλον του συνόλου του προγράµµατος εκπαίδευσης κατά τέ-
τοιον τρόπο που να συνυπάρχουν ισοβαρώς αφ’ ενός η θεωρη-
τική κατάρτιση και αφ’ ετέρου η δυνατότητα εφαρµογής της σε
ένα κατάλληλα διαµορφωµένο εκπαιδευτικό περιβάλλον µε πρα-
κτικές ασκήσεις προσοµοίωσης, οµαδικές εργασίες και άλλες
συναφείς δραστηριότητες.

Θα ήθελα να σας διαβεβαιώσω ότι αυτές οι πρωτοβουλίες εν-
τάσσονται σε ένα ευρύτερο πλαίσιο σχεδιαζόµενης µεταρρύθµι-
σης της αστυνοµικής εκπαίδευσης, η οποία βασίζεται σε µία
σειρά αναγκών που έχουµε εντοπίσει και στις οποίες είµαστε
αποφασισµένοι να ανταποκριθούµε.

Ενδεικτικά σας αναφέρω την ανάγκη κατάρτισης και διά βίου
επιµόρφωσης για την κάλυψη νέων απαιτήσεων που συνεχώς
αναφύονται, την καλύτερη διασύνδεση της εκπαιδευτικής κατάρ-
τισης µε την επαγγελµατική ενασχόληση, την προσαρµογή σε
νέες απειλές και νέες µορφές εγκληµατικότητας µε ταυτόχρονη
ανάπτυξη των κατάλληλων στρατηγικών και επιχειρησιακών τα-
κτικών και τη διασύνδεση και συνεργασία µε τα πανεπιστηµιακά
ιδρύµατα, µε στόχο την εξασφάλιση ποιοτικά αναβαθµισµένης
θεωρητικής γνώσης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Προς τον σκοπό αυτό, έχει συσταθεί πρόσφατα οµάδα εργα-
σίας πανεπιστηµιακών µε στόχο την υποβολή ολοκληρωµένων
προτάσεων για τη µεταρρύθµιση της αστυνοµικής εκπαίδευσης.

Ολοκληρώνοντας, θα ήθελα να υπογραµµίσω τη βαθιά πεποί-
θησή µας για τα πολλαπλά οφέλη που θα αποκοµίσει το στελε-
χιακό δυναµικό της Ελληνικής Αστυνοµίας, αλλά και συνολικά η
κοινωνία σε βάθος χρόνου από αυτή την προσπάθεια που ως
αποκλειστική στόχευση έχει την παροχή βέλτιστων υπηρεσιών
προς τον πολίτη.
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Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Και εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό θα ήθελα να

σας ενηµερώσω τα εξής: Πρώτον, ο Βουλευτής της Νέας Δηµο-
κρατίας κ. Βασίλειος Γιόγιακας ζητεί άδεια ολιγοήµερης απου-
σίας στο εξωτερικό από 23 έως 26 Ιουλίου 2020. Η Βουλή
εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Δεύτερον, η δεύτερη µε αριθµό 906/8-7-2020 επίκαιρη ερώ-

τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηλείας του Κινήµατος Αλλα-
γής κ. Μιχαήλ Κατρίνη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα:
«Η αδυναµία της Κυβέρνησης οδηγεί σε µαζικούς πλειστηρια-
σµούς το φθινόπωρο» δεν θα συζητηθεί κατόπιν συνεννόησης
µεταξύ Βουλευτή και Υπουργού.

Τέλος, σας ενηµερώνω ότι θα κλείσουµε τη συνεδρίαση µε τη
συζήτηση της πρώτης µε αριθµό 928/13-7-2020 επίκαιρης ερώ-
τησης δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Πέλλας του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Θεοδώρας Τζάκρη προς τον
Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Προέκταση του
δυτικού προαστιακού Θεσσαλονίκης στην Έδεσσα µέσω των
Γιαννιτσών».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών κ. Ιωάννης Κεφαλογιάννης.

Ορίστε, κυρία Τζάκρη, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, ο δυτικός προαστιακός Θεσσαλονίκης είναι

ένα σχέδιο που έρχεται από τα παλιά. Μάλιστα, θα έλεγα ότι
µέχρι πριν από δύο χρόνια αποτελούσε µόνο µία άσκηση επί χάρ-
του, µια ιδέα, µία απλή εξαγγελία. Όµως από το 2018 η τότε ηγε-
σία, η τότε διοίκηση της «ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε.» παρέδωσε στο
Υπουργείο Μεταφορών προµελέτη ακριβώς για τον δυτικό προ-
αστιακό της Θεσσαλονίκης.

Αυτή η µελέτη προέβλεπε ουσιαστικά ένα έργο µε δύο κλά-
δους και δύο αφετηρίες, προέβλεπε να έχει γενική γραµµή «Χ»
και ουσιαστικά ότι πρόκειται για δύο διασταυρούµενες γραµµές.
Προέβλεπε ότι η µία γραµµή θα έχει ως αφετηρία στο δυτικό της
άκρο τη Σίνδο και στο ανατολικό της άκρο τον κεντρικό επιβατικό
σταθµό του σιδηροδροµικού σταθµού της Θεσσαλονίκης, ενώ η
άλλη γραµµή στο δυτικό της άκρο θα έχει τα Διαβατά και στο
ανατολικό της άκρο το λιµάνι της Θεσσαλονίκης. Τέλος, προ-
έβλεπε ότι η κάθε µία γραµµή θα έχει επτά στάσεις και στο κοινό
τους σηµείο θα υπάρχει δυνατότητα µετεπιβίβασης.

Μάλιστα, το έργο αυτό, σύµφωνα µε παράγοντες του σιδηρο-
δρόµου, θα αποκτήσει ακόµη µεγαλύτερη αξία και ωφέλεια για
το επιβατικό κοινό, όταν θα ολοκληρωθεί η δυτική επέκταση του
µετρό της Θεσσαλονίκης. Ξέραµε ότι όλο αυτό το έργο έχει κα-
θυστερήσει εξαιτίας της απόφασης αυτής της Κυβέρνησης για
την απόσπαση των αρχαιοτήτων και τη µεταφορά τους σε εκθε-
σιακό χώρο.

Η επέκταση της προαστιακής σιδηροδροµικής σύνδεσης της
Θεσσαλονίκης µε την Έδεσσα µέσω Γιαννιτσών αποτελεί καθο-
λικό, διαχρονικό αίτηµα του συνόλου της τοπικής κοινωνίας της
Πέλλας. Θα σας πω, κύριε Υπουργέ, χαρακτηριστικά ότι έχει συ-
σταθεί και σύλλογος πολιτών στην Πέλλα που ονοµάζεται «Σύλ-
λογος Φίλων του Προαστιακού». Είναι ένα έργο που έρχεται από
ακόµα παλιότερα. Έρχεται από το 2007. Τότε η «ΕΡΓΟΣΕ», ου-
σιαστικά οι υπηρεσίες του ΟΣΕ είχαν εκπονήσει οίκοθεν -να το
πω κατ’ αυτήν την έννοια- µελέτη σκοπιµότητας - βιωσιµότητας,
η οποία όµως δυστυχώς δεν προχώρησε. Δεν έγινε ούτε προµε-
λέτη ούτε οριστική µελέτη, πολλώ δε µάλλον το σύνολο αυτών
των µελετών και του έργου δεν εντάχθηκε σε ένα χρηµατοδοτικό
εργαλείο. 

Το νήµα, κύριε Υπουργέ, το ξαναπιάσαµε το 2016 που βγήκε
η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. Τότε µετά από µια επίσκεψη κλιµακίου του
ΟΣΕ στην Πέλλα αποφασίστηκε και η εκπόνηση αναγνωριστικής
µελέτης χάραξης, η οποία παρουσιάστηκε στον Δήµο Πέλλας και
συγκεκριµένα στο δηµαρχείο, παρουσία µάλιστα όλων των εµ-
πλεκοµένων στη διαδροµή δήµων. Και δεν αναφέροµαι µόνο

στους δήµους του Νοµού Πέλλας, δηλαδή στην Έδεσσα, τη Σκύ-
δρα και την Πέλλα, αλλά και στους δήµους της Θεσσαλονίκης που
εµπλέκονται στη διαδροµή, δηλαδή ήταν εκπρόσωποι του Δήµου
Χαλκηδόνας, του Δήµου Δέλτα, του ίδιου του Δήµου Θεσσαλονί-
κης. Επίσης έγινε και επικαιροποίηση της µελέτης σκοπιµότητας
– βιωσιµότητας του 2007, η οποία παρουσιάσθηκε και αυτή στις
27 Μαρτίου του 2018 επίσης στο Δηµαρχείο της Πέλλας. Υπήρχε
τότε η πολιτική βούληση της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ και συγκεκρι-
µένα του Υπουργείου Μεταφορών και Υποδοµών για το έργο αυτό
και στο επίπεδο των µελετών και στο επίπεδο της συνολικής κα-
τασκευής να κατατεθεί φάκελος στο CEF, στο Connecting Europe
Facility, όταν θα προκηρυσσόταν πρόσκληση. Αναµενόταν εντός
του 2019, πλην όµως µας πρόλαβαν οι εκλογές.

Κοιτάξτε, κύριε Υπουργέ, ουσιαστικά η προαστιακή σιδηρο-
δροµική σύνδεση της Θεσσαλονίκης µε την Έδεσσα µέσω των
Γιαννιτσών αποτελεί επέκταση του δυτικού σιδηροδρόµου της
Θεσσαλονίκης προς την Έδεσσα. Ουσιαστικά πρόκειται για το
ίδιο έργο, εφόσον µιλάµε για την ίδια γραµµή. Σε ένα, δηλαδή,
από τα δύο άκρα του, προς νότο το σηµείο της Σίνδου που κα-
ταλήγει στον κεντρικό επιβατικό σταθµό, θα πρέπει να επεκταθεί
προς την Έδεσσα. 

Εποµένως, σε όλες αυτές οι µελέτες που έχουν γίνει µέχρι
τώρα, δηλαδή ουσιαστικά στην προµελέτη της «ΓΑΙΑΟΣΕ» για
τον δυτικό προαστιακό, να συναντηθούν, να ενοποιηθούν και η
αναγνωριστική µελέτη χάραξης και η επικαιροποιηµένη µελέτη
σκοπιµότητας - βιωσιµότητας που έχουν γίνει για τη γραµµή Θεσ-
σαλονίκη - Έδεσσα. 

Πρόκειται για ένα έργο που ουσιαστικά θα εξυπηρετήσει όλα
τα προάστια της Θεσσαλονίκης. Θεωρώ ότι η περιοχή της Πέλ-
λας εξ ολοκλήρου, που είναι σε απόσταση µόλις σαράντα χιλιο-
µέτρων, κύριε Υπουργέ, από τη Θεσσαλονίκη, αποτελεί προάστιο
της Θεσσαλονίκης. Θα εξυπηρετηθούν εποµένως όλες αυτές οι
περιοχές. Δεν αναφέροµαι µόνο στις περιοχές του Δήµου Πέλ-
λας, δηλαδή τη Σκύδρα, τα Γιαννιτσά, την Πέλλα. Αναφέροµαι
κυρίως και στις περιοχές της Θεσσαλονίκης, που είναι µεγάλες
οικιστικές ενότητες, στα Κουφάλια, στη Χαλκηδόνα, στη Γέφυρα.
Και βεβαίως οι περιοχές: Διαβατών, Σίνδου, Κορδελιού, Ευό-
σµου, του Επταλόφου θα µπορούσαν να συνδεθούν σε αυτή τη
γραµµή. Είναι ένα πάρα πολύ σηµαντικό συγκοινωνιακό έργο
γιατί θα ενώσει ουσιαστικά µεγάλες οικιστικές περιοχές µε τη
βιοµηχανική περιοχή της Σίνδου, αλλά και ουσιαστικά και µε το
ίδιο το µητροπολιτικό συγκρότηµα της Θεσσαλονίκης και µε το
λιµάνι της Θεσσαλονίκης.

Κοιτάξτε, ο λόγος για τον οποίο κατέθεσα την ερώτηση αυτή,
κύριε Υπουργέ, είναι επειδή συγκροτήθηκε στις 9 Απρίλη φέτος
µε απόφαση του Υπουργού Μεταφορών και Επικοινωνιών η Συν-
τονιστική Επιτροπή Σιδηροδροµικών Έργων που θα αποφανθεί
για τις τροποποιήσεις των σιδηροδροµικών έργων στην κεντρική
Μακεδονία που θα ενταχθούν στο ΕΣΠΑ, στην επόµενη προγραµ-
µατική περίοδο 2020 - 2027. 

Θεωρούµε ότι το έργο αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό και θα
πρέπει να αποτελεί, µετά τη σιδηροδροµική γραµµή Θεσσαλονί-
κης - Αθήνας, επιτρέψτε µου να πω, τη δεύτερη µεγάλη προτε-
ραιότητα σε επίπεδο χώρας γιατί εξυπηρετούνται όλες αυτές οι
οικιστικές περιοχές και όχι µόνο.

Εποµένως σας ερωτώ, κύριε Υπουργέ, αν αποτελεί προτεραι-
ότητα για το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών η υλοποίηση
αυτού του πολύ σηµαντικού συγκοινωνιακού, σιδηροδροµικού
έργου, δηλαδή της επέκτασης του δυτικού προαστιακού της
Θεσσαλονίκης προς την Έδεσσα και σε ποιες ενέργειες προτί-
θεστε να προβείτε ώστε να ενταχθεί τόσο η µελέτη όσο και η ίδια
η υλοποίηση του έργου σε κάποιο χρηµατοδοτικό εργαλείο.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Και εγώ ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Κεφαλογιάννης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και

Μεταφορών): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία συνάδελφε, νοµίζω ότι αποδείξαµε και τις προηγούµε-

νες ηµέρες, που µε τον Υπουργό Υγείας εγκαινιάσαµε τη σιδη-
ροδροµική γραµµή Κιάτο - Αίγιο, ότι γενικά οι σιδηροδροµικές
µεταφορές αποτελούν µία προτεραιότητα για το Υπουργείο Υπο-
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δοµών και Μεταφορών υπό την παρούσα Κυβέρνηση. Να συµφω-
νήσουµε ότι πράγµατι ο σιδηρόδροµος αποτελεί το φιλικότερο
προς το περιβάλλον µεταφορικό µέσο και ίσως και το οικονοµικό-
τερο όσον αφορά τις χερσαίες µεταφορές. Για να γίνει όµως
πραγµατικότητα –και πρέπει να συµφωνήσουµε και σε αυτό-απαι-
τείται µια σειρά από ενέργειες, µελέτη πολλών παραγόντων, ου-
σιαστική ικανοποίηση στην ουσία πολλών προϋποθέσεων και
κυρίως να δούµε µε ποιον βέλτιστο τρόπο ικανοποιούνται οι ανάγ-
κες τόσο των επιβατών όσο και των χερσαίων εµπορευµατικών µε-
ταφορών. 

Βεβαίως, επειδή υπάρχει µια πολυπλοκότητα όσον αφορά τα
σιδηροδροµικά έργα, νοµίζω ότι δεν αρκεί απλώς να πάµε σε µία
λογική απλών ανακοινώσεων, φιέστας ή ακόµη και αποσπασµα-
τικών µελετών. Και επειδή καλό είναι να ακουστούν αλήθειες σε
αυτήν την Αίθουσα, θα σας πω το εξής, κυρία συνάδελφε.

Είναι γεγονός ότι εκπονήθηκε µια προκαταρκτική µελέτη χά-
ραξης, η οποία όµως, προσέξτε, δεν είναι ούτε προµελέτη ούτε
βεβαίως και οριστική µελέτη. Φτάσατε σε ένα πρωταρχικό στά-
διο, το οποίο δυστυχώς όµως ήταν πάρα πολύ πρωτόλειο. Και
βεβαίως, αυτό δεν εµπόδισε να γίνουν οι συγκεκριµένες, όπως
είπατε κι εσείς, συναντήσεις το 2016, το 2018 και η τότε διοίκηση
του ΟΣΕ προσπάθησε να παρουσιάσει µια µελέτη σκοπιµότητας
- βιωσιµότητας και στην ουσία µια αναγνωριστική –το επαναλαµ-
βάνω για άλλη µια φορά- µελέτη χάραξης. 

Το ερώτηµα είναι το εξής. Έφταναν αυτές οι ενέργειες ώστε
το έργο στην ουσία να θεωρηθεί ώριµο και να ολοκληρωθεί κατά
προτεραιότητα; Δυστυχώς όχι. Κι αυτό βεβαίως το γνώριζαν και
οι τότε επικεφαλής της διοίκησης του ΟΣΕ και βεβαίως και η πο-
λιτική ηγεσία του Υπουργείου τότε. 

Και για να µιλήσουµε πάλι µε αλήθειες σε αυτή την Αίθουσα,
επειδή ακριβώς το γνώριζαν αυτό το πράγµα, επιτρέψτε µου να
σας πω ότι θεωρώ πως προσπάθησαν να παραπλανήσουν τους
συµπολίτες σας στην Πέλλα. Ακριβώς τον Ιανουάριο του 2019,
µε την ίδια κυβέρνηση, ο ΟΣΕ υποβάλλει τεχνικό δελτίο για τη
χρηµατοδότηση από το ΕΣΠΑ 2014 - 2020 όλων των απαιτούµε-
νων µελετών του έργου της σιδηροδροµικής σύνδεσης Θεσσα-
λονίκης, Σκύδρας και Αριδαίας µέσω των Γιαννιτσών. Και ξέρετε
ποιες µελέτες περιλαµβάνει αυτή η χρηµατοδότηση; Στην ουσία
δηλαδή τι ζητάει; Ζήτησαν χρηµατοδότηση για τις µελέτες. Το
σύνολο των µελετών α’ και β’ φάσης, όσον αφορά την επέκταση
του σιδηροδροµικού προαστιακού δικτύου προς την κεντρική
Μακεδονία µε µια νέα σιδηροδροµική χάραξη, δηλαδή µέσω Χαλ-
κηδόνας και Γιαννιτσών, περιλάµβανε δύο εναλλακτικές. Άρα
ακόµη και σε αυτό το στάδιο δεν είχαν αποφασίσει ποια θα είναι
η αφετηρία αυτού του έργου. Στη µία περίπτωση η γραµµή θα
ήταν Θεσσαλονίκη - Ειδοµένη µε αφετηρία τον σιδηροδροµικό
σταθµό Γέφυρας και στην άλλη περίπτωση αφετηρία θα ήταν ο
σιδηροδροµικός σταθµός του Άδενδρου.

Δηλαδή ακόµα και το 2019, όταν ακριβώς υπεβλήθη αυτό το
αίτηµα, στην ουσία η τότε κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ δεν είχε αποφασί-
σει από πού θα είναι η εκκίνηση αυτού του σταθµού. Παρ’ όλα
αυτά όµως δεν εµπόδισε κανέναν να διοργανωθούν αυτές οι φιέ-
στες που προσωπικά εµένα δεν µου προκαλεί εντύπωση, γιατί
θυµίζω ότι την ίδια περίπου περίοδο διοργανώνονται και φιέστες
µε τους µουσαµάδες στο µετρό Θεσσαλονίκης που δήθεν θα πα-
ρεδίδετο εκείνη την περίοδο. 

Δυστυχώς όµως να σας πω και άλλη µια αλήθεια που προκαλεί
βεβαίως και µια πολύ µεγάλη εντύπωση. Στο συγκεκριµένο τε-
χνικό δελτίο του Ιανουαρίου του 2019 αναφέρεται ότι απαιτείται
µια νέα µελέτη σκοπιµότητας κόστους - οφέλους. Άρα ούτε µε-
λέτη σκοπιµότητας υπήρχε. Και είναι απορίας άξιον βεβαίως γιατί
να απαιτεί κάποιος µια νέα µελέτη, όταν υποτίθεται είχε αποδε-
χτεί ήδη αυτή τη µελέτη και την είχε ήδη παρουσιάσει πριν από
ένα και δύο χρόνια. Και είναι, κυρία συνάδελφε, απορίας επίσης
άξιον γιατί να παρουσιάσει κάποιος µόνο την προκαταρκτική µε-
λέτη και ούτε καν οριστική µελέτη χάραξης, για να µην µιλήσω
βεβαίως για µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων που στην
ουσία χρειάζεται τρεις εναλλακτικές χαράξεις. 

Το γνωρίζετε πολύ καλά λοιπόν ήδη από το 2019 αυτό και γι’
αυτόν τον λόγο ζητήθηκε η εκπόνηση όλων αυτών των προµελε-
τών και των µελετών. Η µόνη αναγνωριστική µελέτη χάραξης

χωρίς όµως υποστηρικτικές µελέτες –και αυτό είναι πολύ σηµαν-
τικό και το τονίζω- δεν είναι αρκετή προκειµένου αυτό το έργο
βεβαίως να προχωρήσει χωρίς προβλήµατα. 

Η υλοποίηση λοιπόν αυτής της χάραξης θα είχε ως αποτέλε-
σµα, επειδή ξέρετε πολύ καλά και τα συγκεκριµένα χαρακτηρι-
στικά της περιοχής και γνωρίζετε ότι µε βάση και τη συγκεκριµένη
προµελέτη, την αναγνωριστική για την ακρίβεια µελέτη, σε πάρα
πολλά σηµεία η στάθµη του εδάφους ήταν κάτω από εκεί που θα
περνούσε, αν θέλετε, η σιδηροδροµική γραµµή, θα διέσχιζε δη-
λαδή πάρα πολλές περιοχές µε αρδευτικά κανάλια, όπως έδειχναν
και οι προκαταρκτικές, αν θέλετε, υδραυλικές και αναγνωριστικές
γεωλογικές µελέτες, οι οποίες δεν είχαν εκπονηθεί, θα είχε ως
αποτέλεσµα, επαναλαµβάνω, να είχαµε µια σιδηροδροµική
γραµµή η οποία θα πληµµύριζε συνεχώς και στην ουσία θα ήταν
χωρίς αντικείµενο πρακτικά, γιατί πολλές φορές στην ουσία δεν
θα χρησιµοποιούνταν.

Τα λέω όλα αυτά, γιατί καλό είναι να ακουστούν αλήθειες και
να καταλάβει ο κόσµος και κυρίως οι συµπολίτες σας στην
Πέλλα, ότι, δυστυχώς, αυτό το οποίο παρουσιάστηκε µέχρι και
το 2019, ήταν µια αναγνωριστική µελέτη, ούτε καν προµελέτη.
Βεβαίως, έχουµε πάρα πολύ δρόµο.

Στη δευτερολογία µου, για να µην καταχρώµαι τον χρόνο,
κύριε Πρόεδρε, θα αναφερθώ στις προτεραιότητες του Υπουρ-
γείου όσον αφορά στο συγκεκριµένο έργο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κυρία Τζάκρη, έχετε τον

λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κύριε Υπουργέ, τα σιδηροδροµικά έργα

απαιτούν και πολύ µεγάλα κονδύλια και πολύ χρόνο µέχρι να
υλοποιηθούν. Αυτό είναι κοινός τόπος.

Όµως το συγκεκριµένο έργο αξίζει και τον κόπο και το χρήµα
και όλον τον χρόνο που θα απαιτηθεί για την υλοποίησή του για
λόγους που θα αναλύσω παρακάτω.

Εγώ, κύριε Υπουργέ, σας εξήγησα µε συγκεκριµένα βήµατα -
γιατί αυτό είχε ξεκινήσει από το 2007 και εγκαταλείφθηκε κατά
τη δύσκολη περίοδο των µνηµονίων- πώς η προηγούµενη κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ, σε επίπεδο ουσιαστικά εσωτερικό, των ίδιων των
υπηρεσιών, εξαιτίας ανυπαρξίας πόρων, έδειξε την πολιτική της
βούληση τα συγκεκριµένα έργα να προχωρήσουν.

Τώρα εσείς έχετε εµπλακεί στην εξής αντιφατικότητα: Από τη
µια αποδεχτήκατε ότι οι µελέτες -και εγώ το αναγνωρίζω- είναι
προκαταρκτικές µελέτες. Το είπα από µόνη µου. Σας είπα για την
αναγνωριστική µελέτη χάραξης, που έγινε οίκοθεν, όπως σας
είπα και για την επικαιροποίηση µελέτης σκοπιµότητας-βιωσιµό-
τητας, η οποία στηρίχθηκε στη µελέτη του 2007, που είχε γίνει
από τη δική σας κυβέρνηση, από την κυβέρνηση Νέας Δηµοκρα-
τίας, επί Καραµανλή, το 2007. Επίσης, σας είπα ότι, πραγµατικά,
για να υλοποιηθεί αυτό το έργο, χρειάζεται και το επίπεδο της
προµελέτης και το επίπεδο της οριστικής µελέτης -το είπα και
εγώ- και το επίπεδο της υλοποίησης των δεδοµένων να ενταχθεί
σε ένα χρηµατοδοτικό εργαλείο.

Η βούληση της προηγούµενης κυβέρνησης ήταν να πάει στο
CEF, στο Connecting Europe Facility, που είναι το ευρωπαϊκό τα-
µείο που χρηµατοδοτεί τέτοιου είδους έργα. Και δείξαµε µε
ποιον τρόπο αυτό θα υλοποιηθεί.

Προς την ίδια κατεύθυνση κινείται και η υλοποίηση προµελέτης
από τη διοίκηση της «ΓΑΙΑΟΣΕ». Και αυτή είναι µια προµελέτη τε-
λείως προκαταρκτική, που αφορά στον δυτικό προαστιακό της
Θεσσαλονίκης.

Από εκεί και πέρα, εµείς το θεωρούµε και στη συνείδηση όλων
µας ένα έργο τελείως αναπτυξιακό, που δεν θα βοηθήσει απλώς
τη µετακίνηση των πολιτών από και προς τη Θεσσαλονίκη, αλλά
θα δώσει τη δυνατότητα για την ανάπτυξη της τοπικής οικονο-
µίας. Θα έρθουν και άνθρωποι που µε διαφορετικό τρόπο δεν θα
έρχονταν ποτέ στην Πέλλα. Το είπατε και εσείς, ο σιδηρόδροµος
είναι το πιο φιλοπεριβαλλοντικό µέσο, όχι µόνο γιατί εξοικονοµεί
καύσιµα, αλλά και γιατί δίνει τη δυνατότητα της κυκλοφορίας και
λιγότερων οχηµάτων στις εθνικές οδούς και στο επαρχιακό δί-
κτυο. Επίσης, είναι και το οικονοµικότερο µεταφορικό µέσο, µε
τη µεγαλύτερη δυνατότητα µεταφορικού όγκου, αλλά και το ελ-
κυστικότερο.
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Επίσης, κύριε Υπουργέ, θέλω να τονίσω ότι, πριν από την κα-
τάθεση αυτής της ερώτησης, είχα τη δυνατότητα να µιλήσω για
το θέµα αυτό µε τον παραιτηθέντα πρόεδρο του ΟΣΕ, ο οποίος
εκτιµούσε ότι το έργο αυτό είναι φιλικό και δελεαστικό και ο ίδιος
το ενέτασσε στη λογική της επέκτασης, ουσιαστικά, του δυτικού
προαστιακού της Θεσσαλονίκης προς την Έδεσσα.

Εµείς σας δείξαµε µε ποιον τρόπο εκφράστηκε η πολιτική βού-
ληση της προηγούµενης κυβέρνησης το έργο αυτό να προχω-
ρήσει σε επόµενο στάδιο. Διότι, όπως είπα προηγουµένως, τα
σιδηροδροµικά έργα έχουν πολύ µακρά περίοδο ωρίµανσης. Από
εκεί και πέρα, αυτό που εγώ ήθελα να ακούσω σήµερα από εσάς
είναι µε ποιον τρόπο θα µπορούσε να ενταχθεί στη δεύτερη
φάση των προµελετών και των οριστικών µελετών, πολλώ δε µάλ-
λον σε χρηµατοδοτικό εργαλείο, η υλοποίηση του συγκεκριµένου
έργου.

Αυτό που θα περίµενα εγώ να ακούσω από εσάς, εν όψει και
της κατάρτισης αυτής της Συντονιστικής Επιτροπής Σιδηροδρό-
µων, είναι ποια είναι η βούληση της δικής σας Κυβέρνησης και
δη του συγκεκριµένου Υπουργείου ως προς το συγκεκριµένο
έργο, δηλαδή την προαστιακή σιδηροδροµική σύνδεση της Θεσ-
σαλονίκης µε την Έδεσσα µέσω των Γιαννιτσών, που αυτήν τη
στιγµή δεν καλύπτεται από πουθενά, ως επέκταση του δυτικού
προαστιακού της Θεσσαλονίκης και σε ποιες ενέργειες προτίθε-
στε εσείς, ως Κυβέρνηση, να προβείτε. Πρώτον, είναι στις προ-
τεραιότητές σας; Και δεύτερον, σε ποιες ενέργειες προτίθεστε
να προβείτε, ώστε αυτό το έργο να ωριµάσει περαιτέρω;

Επίσης, κύριε Υπουργέ, επειδή γνωρίζω από έργα, αυτό δεν
µπορεί να υλοποιηθεί στη διάρκεια µιας κυβέρνησης, ούτε στη
διάρκεια της δικής σας διακυβέρνησης. Θα πρέπει να µπει σε
έναν ορίζοντα, όµως, υλοποίησης. Είναι ιδιαίτερα αναπτυξιακό,
αναγνωρίζεται από όλους ως τέτοιο και είναι πολύ δελεαστικό,
πολύ ελκυστικό έργο. 

Σας ξαναλέω, λοιπόν, ότι, κατά την άποψή µας και αυτή των
πολιτών της Πέλλας, αυτό θα πρέπει να αποτελεί τη δεύτερη
προτεραιότητα της χώρας, µετά τον σιδηροδροµικό άξονα Θεσ-
σαλονίκης - Αθήνας, γιατί εξυπηρετείται πάρα πολύ µεγάλος
όγκος επιβατών και πολύ σηµαντικές αστικές περιοχές. Η Πέλλα
είναι µια ιδιαιτέρως παραγωγική εξωστρεφής περιφέρεια. Θα
µπορούσε, δηλαδή, στη λογική αυτή κάποια στιγµή να µπουν και
προϊόντα. Εγώ µιλώ, βέβαια, για την προαστιακή σύνδεση.

Εν πάση περιπτώσει, αυτό είναι στη συνείδηση όλων µας ως
το νούµερο ένα αναπτυξιακό έργο σε ό,τι αφορά τις συγκοινω-
νιακές υποδοµές, µετά την ολοκλήρωση της εθνικής οδού Θεσ-
σαλονίκης - Έδεσσας.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και

Μεταφορών): Κυρία συνάδελφε, αυτό που σας εξήγησα και στην
πρωτολογία µου είναι ότι µε αφορµή το πώς έχετε διατυπώσει
και την επίκαιρη ερώτηση, στην ουσία δεν υπήρχε καν προµε-
λέτη. Διότι εσείς αναφέρεστε συγκεκριµένα στην προµελέτη. Το
αναπτύξατε και στην πρωτολογία σας.

Άρα, τουλάχιστον, ξεκαθαρίσαµε σε αυτήν την Αίθουσα ότι εκ-
φράστηκε, όπως είπατε και εσείς, µια πολιτική βούληση από την
πλευρά της τότε κυβέρνησης, η οποία, όµως, ήταν -θα µου επι-
τρέψετε να πω- κάτι στον αέρα.

Δεν είναι η πρώτη φορά που το κάνετε. Θυµάµαι και τον τότε
Υπουργό, τον κ. Σπίρτζη, να έχει πει κάτι αντίστοιχο και για τον
ΒΟΑΚ στην Κρήτη. Όταν φτάσαµε, λοιπόν, στο Υπουργείο να
δούµε αν υπάρχει µια οποιαδήποτε µελέτη, δυστυχώς είδαµε
απλώς ασκήσεις επί χάρτου. 

Πάµε, λοιπόν, στο έργο της συγκεκριµένης επιτροπής, για να
µην καταχρώµαι άλλο τον χρόνο.

Πράγµατι, εκδόθηκε µια υπουργική απόφαση ήδη από τον
Μάρτιο, µε την οποία συγκροτείται αυτή η επιτροπή που στην
ουσία θα µελετήσει και θα κάνει έναν στρατηγικό σχεδιασµό
όσον αφορά τα σιδηροδροµικά έργα. 

Θέλω να σας δώσω κάποια συγκεκριµένα στοιχεία γι’ αυτήν
την επιτροπή, για να γνωρίζετε τι ακριβώς θα κάνει. Αυτή η συν-
τονιστική επιτροπή, που περιλαµβάνει και την παρουσία του Γε-

νικού Γραµµατέα Μεταφορών και, βεβαίως, την Ειδική Γραµµα-
τεία Διαχείρισης Προγραµµάτων από το Ευρωπαϊκό Ταµείο Πε-
ριφερειακής Ανάπτυξης, στην ουσία θα έχει µια στρατηγική
εποπτεία και καθοδήγηση και κυρίως θα συντονίζει την έγκαιρη
εκπόνηση ενός σχεδίου δράσης όσον αφορά το θέµα των µετα-
φορών. Διότι κάποια στιγµή σε αυτήν τη χώρα θα πρέπει να
πούµε ότι κάνουµε έναν γενικότερο στρατηγικό σχεδιασµό για
το πού ακριβώς έχουµε τις ανάγκες και ποια ακριβώς σιδηρο-
δροµικά έργα πρέπει να προχωρήσουµε. 

Αυτή η επιτροπή θα έχει τρεις άξονες. 
Ο πρώτος άξονας, µε εισήγηση στον Υπουργό Υποδοµών και

Μεταφορών, θα είναι για τον προγραµµατισµό των επενδύσεων,
για τις σηµατοδοτικές απαιτήσεις και τους µηχανισµούς ωρίµαν-
σης και υλοποίησης των σιδηροδροµικών έργων και, βεβαίως,
για την κατανοµή στα χρηµατοδοτικά εργαλεία µε συγκεκριµένο
χρονοδιάγραµµα, µε συγκεκριµένες πηγές για το διάστηµα 2020-
2030. Γιατί κι εγώ θα συµφωνήσω µαζί σας ότι τα έργα -και πρέ-
πει να το πούµε- σε αυτήν τη χώρα πολλές φορές άλλος τα
µελετάει, άλλος τα ωριµάζει, άλλος τα εκπονεί -εννοώ τις κυβερ-
νήσεις- και τελικά τα έργα –νοµίζω ότι δεν υπάρχει καµµία αντίρ-
ρηση- ανήκουν όχι στις κυβερνήσεις, αλλά στον ελληνικό λαό.

Ένας δεύτερος άξονας είναι ο ψηφιακός µετασχηµατισµός και
η προσαρµογή στις προκλήσεις τις κλιµατικής αλλαγής. Νοµίζω
ότι και σ’ αυτό θα συµφωνήσουµε, ότι είναι µια βασική προτεραι-
ότητα της χώρας όσον αφορά και τα σιδηροδροµικά και τα οδικά
έργα. 

Ένας τρίτος άξονας είναι ο οργανωτικός µετασχηµατισµός
του ΟΣΕ και της «ΕΡΓΟΣΕ». Βεβαίως, είδαµε ότι υπάρχουν κά-
ποια µικροπροβλήµατα σ’ αυτό το ζήτηµα, τα οποία πηγαίνουµε
να διορθώσουµε.

Θέλω να σας πω ότι η συγκεκριµένη συντονιστική επιτροπή
συνεπικουρείται από οµάδα εργασίας, στην οποία συµµετέχουν
και υπηρεσιακοί παράγοντες του Υπουργείου, γιατί πιστεύουµε
ότι η διοίκηση είναι αναγκαίο να συµµετέχει στην αξιοποίηση,
µέσω των ικανών στελεχών που διαθέτει, προκειµένου να δια-
σφαλιστεί η διοικητική συνέχεια κυρίως στα σιδηροδροµικά
έργα, τα οποία νοµίζω ότι συµφωνήσαµε πως ωριµάζουν πάρα
πολύ αργά και χρειάζονται ένα πολύ µεγάλο χρονικό διάστηµα.
Και, βεβαίως, επιβλέπεται και από τεχνικούς συµβούλους, όπου
κριθεί αυτό απαραίτητο, προκειµένου να εισαχθεί η απαραίτητη
τεχνογνωσία στη διοικητική πρακτική και να αξιοποιηθεί, µε τον
καλύτερο δυνατό τρόπο, η τεχνική και διοικητική γνώση στον
τοµέα τόσο της µελέτης, όσο και της υλοποίησης των σιδηρο-
δροµικών έργων.

Στο πλαίσιο αυτό, βεβαίως και θα εξεταστεί το συγκεκριµένο
έργο, όπως επίσης θα εξετάσουµε και ποιο θα είναι το κατάλ-
ληλο χρηµατοδοτικό εργαλείο για την ολοκλήρωση όλων των
απαιτούµενων µελετών. 

Θα πω για άλλη µια φορά πως, όταν µιλάµε για µελέτες, µι-
λάµε για τη µελέτη σκοπιµότητας των προκαταρκτικών µελετών,
των προµελετών, των οριστικών µελετών χάραξης, των µελετών
τοπογραφικών, υδραυλικών, γεωλογικών, γεωτεχνικών και γενι-
κότερα για την περιβαλλοντική αδειοδότηση. 

Αφού, λοιπόν, ολοκληρωθεί όλη αυτή η διαδικασία και σύµ-
φωνα µε το υπάρχον νοµικό πλαίσιο του ν.4412, όπως αυτό, εν-
δεχοµένως, τροποποιηθεί και στη συνέχεια, τότε θα δούµε, µετά
την ολοκλήρωση των µελετών και µε την άρση όλων των εµπο-
δίων -γιατί ενδεχοµένως να πέσουµε σε αρχαιολογικά ή περιβαλ-
λοντικά ζητήµατα- ποιο θα είναι το κατάλληλο χρηµατοδοτικό
εργαλείο. Η βούληση της παρούσας ηγεσίας του Υπουργείου
υπάρχει. Και αυτό το τονίζω µετ’ επιτάσεως.

Για να είµαστε, όµως, ακριβείς και για να µη φτάσουµε στο ση-
µείο απλώς να κάνουµε φιέστες, να κάνουµε συγκεντρώσεις και
να λέµε στον κόσµο είτε της Πέλλας είτε άλλων περιοχών, ότι
«ξέρετε, υπάρχει η βούληση» αλλά στην πράξη να µη γίνεται τί-
ποτα, θα πρέπει αυτό να είναι αποτέλεσµα µιας πολύ συγκεκρι-
µένης διαδικασίας, έτσι ώστε να γνωρίζουµε και το συγκεκριµένο
χρονοδιάγραµµα και τη συγκεκριµένη µελέτη. 

Άρα απαντώντας στο ερώτηµά σας, ναι, αυτό αποτελεί προτε-
ραιότητα του Υπουργείου.

Όσον αφορά το χρηµατοδοτικό εργαλείο, θα είναι αποτέλεσµα
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αυτής της επιτροπής που θα έχει µια γενικότερη σύνοψη των σι-
δηροδροµικών έργων της επικράτειας. Και εκεί θα σας απαντή-
σουµε µε ποιο χρηµατοδοτικό εργαλείο θα προχωρήσει το
συγκεκριµένο έργο.

Θα κλείσω, κυρία συνάδελφε, µε το εξής: Πέρα από το σιδη-
ροδροµικό, ξέρετε πολύ καλά ότι στην περιοχή σας έχουν γίνει
πολύ σηµαντικές πρωτοβουλίες τον τελευταίο χρόνο όσον
αφορά και τις οδικές µεταφορές. Έχουν γίνει πράγµατα τον τε-
λευταίο χρόνο, που, δυστυχώς, δεν έγιναν τα τελευταία τεσσε-
ρισήµισι χρόνια. Νοµίζω ότι έχει αποδείξει η συγκεκριµένη
Κυβέρνηση και η συγκεκριµένη πολιτική ηγεσία του Υπουργείου
Υποδοµών και Μεταφορών πως όσον αφορά την Περιφέρεια της
Πέλλας στο συγκεκριµένο ζήτηµα και για συγκεκριµένους κόµ-

βους -αυτό µπορούµε να το αναλύσουµε σε άλλη ερώτηση-
έχουµε κάνει πράγµατα τα οποία, δυστυχώς, δεν έγιναν όλο το
προηγούµενο διάστηµα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων.
Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Με τη συναίνεση του Σώ-

µατος και ώρα 13.51’ λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα 20 Ιου-
λίου 2020 και ώρα 16:00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος:
κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επίκαιρων ερωτήσεων.
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